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 استعفا یا عزل
پیش روی شهردار مشهد؟

همزمان با ورود دستگاه قضا به پرونده قصور سیل مشهد، افکار عمومی 
خواستار استعفا یا عزل شهردار شده است

  زندگی سلام

استعفا یا  عزل؛ لطفا به حرمت 
جان شهروندان اقدام کنید!

سیل ویرانگر چهارشنبه عصر مشهد تبعات فاجعه بار 
توسعه نامتوازن این شهر و مدیریت...    صفحه 2
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مهدی حسن زاده

آدرس غلط جمعیتی
 در حالی برخی دستگاه ها از توقف شیب تند کاهش موالید سخن می گویند که  بر اساس آمار، نرخ باروری در سال 1402

1.6 است، نرخی که باید برای جایگزینی جمعیت 2.1 باشد. ما موضوع را بررسی کردیم 

گلایه از مسئولان کشوری 
که مشهد را در اولویت قرار 

نمی دهند

 بارش شدید و آب گرفتگی 
این بار هم غافلگیری؟!
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  جوابیه وزارت جهاد کشاورزی  
به گزارش » سیلاب هدررفت آب«

مطالعات آبخیزداری ٢٠ میلیون  از 
9٠ میلیون هکتار انجام شده است

9

 حماس  1۵ نظامی اسرائیلی را 
در شرق رفح از پا درآورد

نبرد در رفح، اعتصاب در جنین
3

دستورهای ویژه مدعی العموم 
برای واکاوی سیل مشهد

باعاملان قصور در وقوع این حادثه 
تلخ قاطعانه برخورد می شود

8

مخالفت بایدن با  مناظرات بیشتر

چشم ها به دوئل ترامپ - بایدن
3

وضعیت پیشرفت  2.۵ میلیون واحد 
نهضت ملی مسکن در ابهام است

 پرده برداری ناقص 
از آمار ساخت مسکن

10

بسترهای فساد در فوتبال ما چیست؟

روزنه های فساد در فوتبال
4

 پیوند خانوادگی »شجاعی«ها 
با ادبیات آیینی

بررسی آثار سید علی شجاعی و پدرش 
در آستانه سالروز ولادت امام رضا)ع( 

یک شنبه
3٠ | اردیبهشت |14٠3

٢٠ صفحه 
. 1٢صفحه سراسری + 4صفحه  زندگی سلام

+ 4 صفحه روزنامه استانی
. چاپ همزمان در مشهد و تهران

.  1٠ ذی القعده 1445.  19 می ٢٠٢4 
. سال هفتاد و پنجم. شماره ٢1495

. تکشماره 1٠٠٠٠٠ ریال

 یک 
 دهه هشتادی 

در کن 
درباره دنیای فیلم کوتاه و راه و رسم 

فیلم سازی

َ



 ستون »حرف مردم« انعكاس دهنده صادق حرف های شماست.

پیامك: 2000999                            تلگرام: 09033337010 تلفن: 37009111 051                 

 معاونت زراعت وزارت کشاورزی از خرید  •
11 میلیون تن گندم در سال جاری خبر داد. 
با این همه بارندگی و با وجود این همه سوء 
مدیریت در تامین کود و بذر باید 15 میلیون 
تن خرید می شد! زمین ها را از فسفر تهی 
کردید! کو کود سوپر فسفات تریپل با 46درصد 
خواهیم  آتی  های  سال  را  نتیجه  فسفات؟! 
دید! دولت به یک مانع کشاورزی تبدیل شده! 
کشاورزی به جای کشاورزان افتاده دست خرده 
بورژواها! با خرد کردن اراضی قبل و بعد انقلاب  
با کشاورزی ما چه کردند! با این همه مانع که سر 
راه خرید و تولید گندم نهادند، زارع خرده مالک 

را بیزار کردند! 
 عزیزان زحمتکش نیروی  انتظامی، سارقان  •

را دستگیر می کنند، قوه قضاییه با وثیقه آزاد 
می کند، همینه که سارق با پابند الکترونیکی 
هم سرقت می کنه چون می دونه قوه قضاییه 

آزادش می کنه.
 از شهرداری محترم تقاضا داریم درکنار هر  •

دست انداز غیراستاندارد مجوز فعالیت یک 
جلوبندی ساز و اگزوز ساز رایگان را بدهد.

از شهرداری محترم خواهشمندیم  چون  •  
خیلی ها برای رسیدن به موقع سرکار از دو یا 
چند اتوبوس استفاده می کنند، ساعت کاری 
صبح را خصوصا درخط 1۲ از ساعت 5.5 صبح 

قرار دهد.
 تو را به خدا درباره مستاجران بنویسین. چقدر  •

درحقمان هرسال ظلم باید بشه و صدایمان به 
هیچ جا و کسی نرسه؟

 مستاجران همیشه در فشار روحی و معیشتی  •
قرار دارند. چرا که ضعیف اند. مسئولان محترم 

تدابیری بیندیشند وتصمیمات جدی بگیرند.
 دولتی که حتی حریف طلافروشی های بازار  •

نشد، به چه دردی می خوره ؟؟ حتما فردا مالیات 
های مردم رو زیاد می کنه. 

توسعه  • و  رشد  برای  را  شرایط  دولت  اگر   
کند،  فراهم  ایران  مردم  داخلی  گردشگری 
بیکاری در همه جای کشور به حداقل می رسد. 
برای این کار باید همه ظرفیت های تعطیل 

گردشگری در همه جای ایران فعال شود.
 دولت باید مشاورین املاک شهرک حجت آباد  •

جاده کنه بیست را جریمه های سنگینی بکند که 
خانه ها را به اتباع غیرمجاز می دهند.

 فلسفه بازی حمید صفت در سریال هفت سر  •
اژدها چی هستش؟ واقعا بی معنیه.

  درشهرهای کوچک وبزرگ خراسان جنوبی  •
با هزینه شهرداری ها مراسم و جشن هایی 
برگزارمی شود حال آن که بعضی دهیاری ها 

برای کوچک ترین هزینه ها مانده اند.
 شهرداری ها  جلوی گسترش حاشیه نشینی را  •

در همه شهرها بگیرند تا هزینه شهرداری ها زیاد 
نشود، آسیب های اجتماعی هم کنترل شوند. 

 آقای رئیس جمهور سلام، شورای شهر می  •

گوید مشهد 60همت از دولت طلبکار است. 
بیمارستان  را پرداخت کنید.پروژه  لطفا آن 
شهرک رجائی را پیگیر باشید تا زودتر به بهره 
برداری برسد، به پروژه متروی مشهد کمک 
بلاعوض بدهید درحالی که سال هاست عملیات 
ساخت خط۳مترو شروع شده، هنوز به بهره 
برداری نرسیده درحالی که همه شهرهایی 
که خط اولشان راشروع نکرده بودن، الان خط 
دومشان راهم افتتاح کردن،حداقل دوخط 
دولتی6گلبهارو۷بینالودرا زودتر افتتاح کنید. 
سهمیه اتوبوس ویژه مشهد برای خطوط بی آرتی 
اختصاص بدهید. سالی ۳0میلیون زائر که اکثرا 
از اتوبوس استفاده می کنند، باعث استهلاک 
اتوبوس های تندروی انبوه برشهر شده است، 
اجازه خرید اتوبوس برقی خارجی را صادر کنید. 
تولیدکننده داخلی ناتوان از تحویل فوری است.

 خواهران گرامی لطفا اوضاع اقتصادی حاکم بر  •
جامعه را ببینید و بیشتر سرپرست خانواده را درک 
کنید. به خدا من یکی که دارم داغون می شم بس 

که یک تنه مشکلات خانواده روی دوشمه.
 لطفا در زدن تیتر مطالبات دقت بیشتری  •

بکنین.چون در صفحه اول که تیتر زدین وزیر 
جهاد به سه سال زندان محکوم شد در ماجرای 
چای دبش، این درست نیست. ایشان در ماجرای 
دیگری محکوم شده و ماجرای چای دبش هنوز 

در مرحله تحقیقات است.
 به لطف خداوند همه چیز فراهم شده تا بتوانیم  •

در مدتی 4-۳ ساله به رشدی ویژه و جهش در 
تولید همه انواع محصولات کشاورزی دست 
پیدا کنیم چون چند سال است شاهد بارش 
های بسیار خوب و در عین حال قابل پیش بینی 
بر حداقل ۲00هزار کیلومتر مربع )معادل 
۲0میلیون هکتار( اراضی بکر و بهره مند از 
آفتاب فراوان گرمسیری در جنوب کشور خصوصاً 
جنوب شرق هستیم، کافی است همت کنیم و با 
اجرای برنامه های مناسب موجب ماندگاری آب 
حاصل از بارش ها در این مناطق شویم تا جذب 
زمین شود و چند روز بعد به شکل مدیریت شده از 

آن ها استفاده کنیم .
 شرکت برق پیام راه های کاهش مصرف برق  •

می فرسته. بهتره شرکت برق یک پیام برای 
شهرداری بفرسته که این قدر مجوز متراکم سازی 
و بلندمرتبه سازی نده. از زمانی که در محله ما 
بلندمرتبه سازی شروع شد، فشار آب کاهش پیدا 
کرده و برای جبران مجبور به نصب پمپ آب شدم 

و هزینه برق چندبرابر شده است.
 متاسفانه پیام هایی که تا حالا فرستادم چاپ  •

نشده ولی برای موضوع اتباع خارجی با این که 
ایشان مهمان ما هستند ولی در خیلی جاها به 
میزبانان داره اجحاف می شه از جمله صف نون، 
اتباع چند نفر چند نفر میان 15 تا ۲0 تا نون 
دولتی می خرند و شهروندان کلی باید معطل 

بشوند.
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 استعفا یا عزل؛ لطفا به حرمت جان 
شهروندان اقدام کنید!

 سیل ویرانگر چهارشنبه عصر مشهد تبعات فاجعه بار توسعه نامتوازن این 
شهر و مدیریت ناکارآمد را یک جا نمایش داد. فوت 6 شهروند مشهدی، 
هجوم گل و لای به منازل جمعی از شهروندان، خودروهای زیر آب رفته و 
وحشت در بخشی از ساکنان این شهر همگی تبعات سیلی است که ریشه 
های وقوع آن را نباید صرفا در بارش کم سابقه و سیل آسای چهارشنبه عصر 
جست وجو کرد، بلکه باید ردپای مدیریت های ناکارآمد و توسعه نامتوازن 

شهری را نیز در آن دید.

ارتفاعات جنوب، از میراث شوم گذشتگان تا بی عملی مدیران فعلی    
برای واکاوی ریشه های این سیل به دو دهه قبل برگردیم. روزهایی که 
کلنگ کوهخواران در حال کاویدن گنج ساخت و ساز در ارتفاعات جنوب 
بود. خراسان بارها در آن دوران نسبت به این مسئله و تبعات آن هشدار داد.

کار به جایی رسید که شخص مقام معظم رهبری ورود کردند و در اسفندماه 
1۳9۳ فرمودند: »در مشهد - شهر ما - من رفتم دیدم طرف ارتفاعات جنوب 
شهر که درواقع مرکز تنفس شهر است، دارند افرادی آن بالا خانه می سازند، 
هتل می سازند، ساختمان های چندطبقه می سازند؛ این ها بد است، این ها 
غلط است؛ جرم بدانید این ها را. یکی از کارهای اساسی »جرم انگاری« در 
قانون است؛ این ها را باید جرم دانست در قانون و این کسانی که این کارها را 
می کنند تعقیب قضایی کرد. صرف این که بروند قلع بنا بکنند، کافی نیست؛ 
که آن را هم متاسفانه در مواردی نمی کنند، کوتاهی می کنند.« پس از این 
تذکر صریح روند ساخت و ساز در ارتفاعات جنوب متوقف شد اما آن چه که 
ساخته شد، اثر خود را در انحراف روان آب ها و انسداد مسیل ها و تبعات آن 
در سیل اخیر نشان داد. اکنون باید بدون ملاحظه سراغ افراد و مسئولانی 
رفت که منافعشان و یا قصورهایشان، دست درازی به ارتفاعات جنوب شهر 
را رقم زد. جایی که مسیر مسیل ها بسته شد و نتیجه آن تجمع آب در میدان 
انقلاب مشهد بود. جایی که ساخت و سازها در منطقه سیدی بر بستر کوه، 
مهیای پذیرایی از سیل شد. با این حال انتظار می رفت که مدیریت شهری 
فعلی با مسئولیت پذیری نسبت به میراثی که از گذشته به ارث رسیده است 
در جهت اصلاحات هندسی مسیل ها، مسیر روان آب ها و کانال های جمع 
آوری آب های سطحی در شهر اقدام کند و شهر را از خطر سیل نجات دهد، 

نشد آن چه که باید می شد.

بحران در مدیریت بحران    
ممکن است در دوره 4 ساله یک شهردار، نیازی به ورود مدیریت بحران 
نباشد. نه سیلی رخ دهد و نه زلزله ای، نه یخبندان شدیدی به وقع بپیوندد و 
نه آتش سوزی عجیب و غریبی رخ دهد که کار به مدیریت بحران بکشد اما وای 
از روزی که طبیعت سر ناسازگاری بردارد و حادثه بدون خبر به سراغ شهر 
بیاید اما مدیریت بحران ناکارآمد و فارغ از غوغای جهان، سیل در حال وقوع 
را »آب گرفتگی جزئی« بداند. شاید بتوان با انتصابات ضعیف در بسیاری 
از بخش ها کنار آمد و به دیده اغماض در آن نظر کرد اما جایی که مدیری 
بدون صلاحیت، تخصص لازم و سوابق مرتبط تکیه بر مسند مدیریت بحران 
شهرداری می زند، باید از منصوب کننده یعنی آقای شهردار بازخواست شود 
که برمبنای کدام بررسی کارشناسی و در بین کدام یک از خیل کارشناسان 
خبره و متخصصان شهری سراغ چنین فردی آمدی؟ این جا مسئله با استعفا 
یا برکناری آن مدیر ضعیف حل نمی شود، بلکه فردی که چنین انتصاباتی 
انجام می دهد نیز باید تبعات انتصاباتی که جان مردم را تهدید کرده است، 
بپذیرد. مسئله فراتر از یک مدیر ناکارآمد است. به وضوح شاکله مدیریت 
بحران شهری در موضوع سیل چهارشنبه نمره مردودی گرفت. گواه این 
که در بارش شدید و مشابهی که در روز گذشته رخ داد، به دلیل حساسیت 
بیشتر، مدیریت بهتری اعمال شد و برخی تمهیدات نظیر بستن برخی معابر 

درنظر گرفته شد و در نتیجه فرد دیگری جان خود را از دست نداد.
این است که باید به حرمت افرادی که جانشان در این سیل از دست رفت، 
به حرمت شهروندانی که با وجود پرداخت هزینه های شهر، زخم خورده 
مدیریت ناکارآمد شدند و به حرمت مجاوران مشهدالرضایی که در پناه 
امام مهربانی هایشان در این سرزمین بهشتی سکنی گزیده اند، مدیر 
ناکارآمد کنار رود یا کنار گذاشته شود. اکنون از شهردار محترم انتظار می 
رود که به حرمت جان های از دست رفته و اعتمادهای مخدوش شده، از 
مسئولیت خویش استعفا کند اما در غیر این صورت باید به نمایندگان خود 
در شورای شهر یادآور شویم که ابزار استیضاح برای تعیین تکلیف چنین 
مدیریت ناکارآمدی ضروری است. در نهایت باید چشم امید به دستگاه 
محترم قضایی داشت که با ورود امیدوارکننده خود به بررسی ماجرا، نور 
امیدی در دل شهروندان تابانده است. امید این که تلخی ماجرای سیل 
عصر چهارشنبه ۲6 اردیبهشت 140۳ مشهد و درگذشت 6 شهروند 
مشهدالرضا )ع( با مسئولیت پذیری و استعفا و یا در صورت لزوم برکناری 

شهردار کمتر شود.

یادداشت روز

  مهدی حسن زاده 
economic@khorasannews.com

 رئیسی و علی اف امروز سد »قیز قلعه سی«
 را افتتاح می کنند

سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور امروز در سفری یک روزه 
به منطقه  پارس آباد مغان سد آبی-خاکی قیز قلعه سی را که 
محصول مشترک ایران و جمهوری آذربایجان است،افتتاح 
خواهد کرد.این آیین با حضور الهام علی اف رئیس جمهور 
آذربایجان برگزار خواهد شد. این سد با تنظیم ۲ میلیارد 
مترمکعب آب سالانه، بزرگ ترین و مهم ترین پروژه آبی مرزی 
شمال غرب کشور است. این سد علاوه بر رونق اقتصادی و 
کشاورزی، توسعه گردشگری منطقه و تثبیت حقابه ایران و 
حقوق آبی کشور از منابع آب مرزی و تامین آب شرب شهرها 
و روستاها از این منبع را دارد.استاندار آذربایجان شرقی با 
بیان این که این طرح با توان و دانش مهندسان ایرانی و با 
اعتبار و سرمایه گذاری مشترک جمهوری اسلامی ایران و 
جمهوری آذربایجان طراحی و احداث شده است، افزود: 
 امیدواریم با افتتاح آن زمینه توسعه و رشد اقتصادی منطقه 
و استان و اشتغال بیش از 10 هزار نفر از مردم منطقه در هر 
دو سوی مرز فراهم شود.وی با اشاره به این که بعد از ۲0 
سال، شاهد افتتاح و آبگیری از پروژه عظیم سد قیز قلعه سی 
و آغاز بهره برداری رسمی از سد بزرگ خداآفرین هستیم، 
تصریح کرد: سد »قیز قلعه سی« بخشی از طرح عظیم و ملی 
»سد خداآفرین« است که امکان بهره برداری کامل و آبگیری 
از این سد و همچنین بهره مندی ۷4 هزار هکتار از اراضی 

کشاورزی منطقه را فراهم می کند.رحمتی  با بیان این که 
سد تنظیمی »قیز قلعه سی« با ظرفیت مخزن 65 میلیون 
مترمکعب، امکان بهره برداری کامل از سد خداآفرین را 
فراهم می کند، خاطرنشان کرد: قبل از احداث این سد، 
آب ذخیره شده در پشت سد خداآفرین، رهاسازی می شد 
و امکان تامین آب برای زمین های کشاورزی منطقه وجود 
نداشت، اما با بهره برداری از سد قیز قلعه سی که در 1۲ 
کیلومتری پایین دست سد خداآفرین قرار دارد، ۷4 هزار 
هکتار از اراضی کشاورزی استان های آذربایجان شرقی و 

اردبیل از آب مورد نیاز بهره مند خواهند شد.

تولید محصولات دفاعی صادراتی در کشور 50درصد افزایش می یابد

سردار طلایی نیک سخنگوی وزارت دفاع در همایش بصیرتی 
معاونان و رؤسای ادارات عقیدتی و سیاسی وزارت دفاع در 
تالار قرآن اظهار کرد: مجموعه وزارت دفاع با راهبری و تدابیر 
حکیمانه فرمانده معظم کل قوا در راستای مأموریت های خود 
در جهت جهش تولید محصولات دفاعی، صادرات و تامین 
نیازمندی های نیرو های مسلح قدم های بلندی برداشته 
است.وی با بیان این که فعالیت وزارت دفاع در بخش تحقیق، 
مرزشکنی دانش و حوزه علم و فناوری های نوین اقتدارآفرین 
بوده و هست، گفت: نیرو های مسلح اصل غافلگیری فناورانه 
علیه دشمن و در عین حال پیشگیری از هر نوع غافلگیری 
در حوزه آفند و پدافند را دنبال کرده و می کند.سخنگوی 
وزارت دفاع تصریح کرد: هدف گذاری امسال بر این است در 
حوزه محصولات دفاعی صادراتی نسبت به سال گذشته 50 

درصد افزایش تولید داشته باشیم.وی گفت: خوشبختانه 
نیاز دفاعی ما در داخل اشباع شده و تمرکز ما در حوزه بازار 
صادراتی و پاسخ به تقاضا های بسیاری است که برای خرید 
صنعت دفاعی کشور داریم.سردار طلایی نیک با اعلام این 
که »در زمان حاضر 8 هزار شرکت با وزارت دفاع همکاری 
دارنــد « ،گفت: طبق منویات مقام معظم رهبری دوسوم 
تولید زیرسامانه؛ قطعات و مواد اولیه توسط شرکت های 
دانش بنیان، شرکت های خصوصی و تعاونی ها انجام خواهد 
شد که سال گذشته 61 درصد زنجیره تامین قطعات اولیه و 
زیرسامانه توسط این شرکت ها محقق شد.وی تاکید کرد: در 
سال »جهش تولید با مشارکت مردم« علاوه بر فعالیت در این 
حوزه مانند همیشه به روی جهش در بصیرت و ایمان و روحیه 

جهادی نیرو های مسلح نیز تمرکز ویژه داریم.

 دومین جلسه شکایت آفریقای جنوبی از رژیم صهیونیستی
 در دیوان دادگستری بین المللی برگزار شد

تل آویو در مخمصه نسل کشی
دومین جلسه رسیدگی به درخواست آفریقای جنوبی برای 
صدور حکمی که رژیم صهیونیستی را ملزم به توقف حملات به 
شهر رفح واقع در غزه می کند در دیوان بین المللی دادگستری 
در لاهه برگزار شد. نماینده آفریقای جنوبی در جلسه دیوان 
بین المللی دادگستری گفت: »ما به دنبال تدابیر اضافی 
علیه اسرائیل به دلیل نابودی مداوم مردم فلسطین هستیم. 
آفریقای جنوبی بر ضرورت کمک رسانی و نجات جان مردم 
ــوان قبلا به ایــن نتیجه رسیده بود  غــزه تاکید دارد. ایــن دی
ــد در برابر نسل کشی محافظت  که فلسطینی ها حق دارن
شوند.«طبق اطلاعیه دیوان بین المللی دادگستری، جلسه 
دو روزه با تکیه بر کنوانسیون پیشگیری و مجازات جنایت  
نسل کشی در نوار غزه برگزار شد و آفریقای جنوبی از این دیوان 
خواسته تا اقدامات موقت اضافی و اصلاح اقدامات موقت قبلی 
را در نظر داشته باشد تا رژیم صهیونیستی عملیات نظامی خود 
در رفح، واقع  در جنوبی ترین نقطه غزه را متوقف کند.»یوسف 
مولایی« حقوقدان درباره دومین جلسه رسیدگی به درخواست 
آفریقای جنوبی در دادگاه لاهه با تاکید بر این که نباید از نظر 
دور داشت که رویه دادگاه لاهه صدور دستور موقت است و 
صرفا به کشورها دستور می دهد از وخامت اوضاع جلوگیری 
و این جنگ را متوقف کنند، افزود: دیوان صرفا این قدرت و 
ظرفیت را دارد که به کشورها دستور دهد درخواست آفریقای 
جنوبی برای جلوگیری از نسل کشی و حملات به بخش ها 
و افراد غیرنظامی را اجرا کنند. اما این درخواست الــزام آور 
نیست و اگر اسرائیل تن ندهد دادگاه ابزار فشار به آن را ندارد.
این حقوقدان تصریح کرد: معمولا وقتی کشوری از رای دادگاه 
تمکین نمی کند، می توانند موضوع را به شورای امنیت ببرند اما 

از آن جایی که آمریکا از اسرائیل حمایت می کند این مسئله در 
شورای امنیت از سوی آمریکا وتو خواهد شد، از این روست که 
بسیاری معتقدند این روند به نتیجه ای قهری نمی انجامد و از 
سویی تا وقتی آمریکا دست از حمایت اسرائیل برندارد آن ها نه 
دست از کشتار و جنگ در سرزمین های اشغالی می کشند و نه 
اجازه می دهند کمک های بشردوستانه به این منطقه وارد شود.
مولایی در عین حال تصریح کرد که اقدام آفریقای جنوبی و رای 
دادگاه لاهه با توجه به این که الان در تمامی کشورهای دنیا 
علیه اسرائیل تظاهراتی برپاست، می تواند در فشار به آمریکا 
برای دست کشیدن از حمایت از اسرائیل موثر باشد. یکی 
از مهم ترین کارویژه های برگزاری دادگاه لاهه تاثیر بر افکار 
عمومی و مجامع بین المللی برای دست کشیدن از حمایت از 
اسرائیل است، اما این که دستورات دادگاه لاهه بتواند اسرائیل 
را به توقف جنگ و آتش بس وادار کند، بعید است.وی ادامه داد: 
معمولا وقتی درگیری و جنگی روی می دهد کشورها برای 
رعایت حقوق جنگ ملزم به رعایت قوانین هستند ولی اکنون 
اسرائیل نه این قوانین را رعایت می کند نه دستورات و الزامات 
مجامع و نهادهای بین المللی را اجرا می کند. کشورها در هر 
شرایطی ملزم به رعایت حقوق و اصول بشردوستانه هستند 
ولی این مسئله امروز در غزه به دلیل حمایت آمریکا از اسرائیل 
دیده نمی شود.مولایی گفت: قبلا هم دیوان درباره دیوار حائل 
حکم داده و ساخت این دیوار را محکوم کرده بود، اما اسرائیل به 
آن تمکین نکرد. اکنون هم اسرائیل با این ادعا که حمله به غزه 
و رفح ضروری است این کار را انجام می دهد و بعید است باز هم 
دست از اقداماتش در این منطقه بردارد اما ادامه این دادگاه 

حتما بر افکار عمومی تاثیر می گذارد.
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تحلیل روز

طوفان الاقصی آرای بایدن را برد!
 اکبر مختاری-  ترامپ زخم خورده از شکست 
چهار سال پیش آمده است که بار دیگر با شعار 
»اول آمریکا« پیروز شود و در برابر جو بایدنی 
قرار دارد که باید روی باسکول وزن کشی جهت 
تحقق شعارهایش رود تا رای دهندگان دریابند 
انتخاب درستی در چهار ســال گذشته انجام 
رسانه های  خیر؟نظرسنجی های  یا  داده انـــد 
صوتی و تصویری و شبکه های اجتماعی اکثر 
خواست های مــردم در این دوره را نیز بیش از 
امور مربوط به سیاست خارجی، خواست های 
داخلی از جمله مبارزه با مهاجرت غیرقانونی، 
موضوع سقط جنین، وضعیت بیمه های درمانی، 
تورم و رونق اقتصادی و در نهایت رفع خطرهای 
جهان  در  آمــریــکــا  قـــدرت  حفظ  و  تروریستی 
می دانند، اما با وجود نقاط نسبتاً مثبت جو بایدن 
در موارد پیش رو اتفاقی خاص، سرانجامِ سیاسی 
جو بایدن را با چالش جدی روبه رو ساخته است. 
هفتم  اکتبر اتفاق خاصی بــود که به زیربنای 
سیاست خارجی دولــت بایدن ضربه اساسی 
وارد ساخت. شهادت بیش از ۳۴هزار فلسطینی 
در جنگ غــزه ناقوس توقف جنگ را تا درون 
دانشگاه ها و کالج های آمریکایی به صدا درآورده 
است. درخواست ویژه مسلمانان آمریکا در کنار 
جریان چپ مترقی درون حزب دموکرات از بایدن 
برای او چالشی بسیار عمیق ایجاد کرده است.

نگاه به انتخابات گذشته آمریکا نشان  می دهد 
که اکثریت جمعیت 18 تا ۳0 سال آمریکا در 
سال ۲0۲0 به جو بایدن رای دادند و حالا خط 
پیش روی معترضان در دانشگاه های آمریکا را 
ــرادی دربرمی گیرند. بی توجهی جو  چنین اف
بایدن به این پایگاه رای برای او آسیب زاست و از 
طرفی بی اهمیتی به اسرائیل نیز می تواند برای 
آینده سیاسی او گران تمام شود.اگر اعتراضات 
چندصدهزار نفری سیاهان در دوران ترامپ در 
اعتراض به مرگ جورج فلوید در انسجام برای 
شکست ترامپ مؤثر بود؛ عدم رای و بی توجهی 
این بخش از بدنه حزب دموکرات که نزدیکی 
بیشتری به آرای برنی سندرز دارنــد، می تواند 
کار را برای پیروزی بایدن دشوار سازد. اگر نقشه 
انتخاباتی آمریکا را نگاه کنیم؛ درمی یابیم که 
ایالتی چون میشیگان که مسلمانان و عرب تباران 
نسبتاً زیادی دارد و 1۶ الکترال را هم در گوی 
انتخابات برای خود دارد، می تواند چه مقدار 
خطر را برای بایدن با عدم رای مسلمانان درست 
کند. این درحالی است که تفاوت آرای بایدن 
و ترامپ در میشیگان چیزی کمتر از صدهزار 
رای بود. از سوی دیگر، ایالتی چون پنسیلوانیا 
از  الکترال می تواند یکی  ۲0 رای  با داشتن 
مؤثرترین ایالت ها در موفقیت جو بایدن باشد و 
این درحالی است که تفاوت دو نامزد در انتخابات 
گذشته چیزی در حدود یک درصد کل آرا بوده 
اســت. فضای فعلی سیاسی آمریکا اگرچه با 
دادگاه های پی درپی برای ترامپ کاملًا بر وفق 
مراد او نیست اما فضای ضدجنگ شکل گرفته 
در غــزه نیز بخشی از پایگاه رای جو بایدن را 
سست ساخته است؛ تا جایی که باید گفت اگر 
جو بایدن نتواند انسجام میان جریان راست 
میانه و چپ مترقی درون حزب دموکرات را در 
کنار هم ایجاد کند، احتمال شکستش هم دور از 

دسترس نیست.

ــد نــشــریــه  ــل طــــرح ج
نیوزویک  آمریکایی 
بــا عــنــوان» آن هــا این 
)حیاط  هستند«  جــا 
چین️(چگونه  خلوت 
هاب استراتژیک چین 
در کارائیب، تهدیدی 

برای ایالات متحده است ؟

پیشخوان بین الملل 

نمای روز

قاب بین الملل

خبرمتفاوت

اظهار نظر روز

ــاه کلمبیا در مــراســم  ــگ ــش  دانــشــجــویــان دان
و  غـــزه  از  حــمــایــت  در  خـــود  فارغ التحصیلی 

فلسطین، چفیه پوشیدند

بازگشت فلسطینی ها به خانه هایشان در محله 
زیتون غزه با وسایل زندگی و کیسه های آرد پس 

از خروج نیروهای اسرائیلی از این منطقه

یک نماینده ۵۷ ساله از حزب حاکم  در جلسه 
ــرای جلوگیری از  پارلمان تــایــوان در تــلاش ب
تصویب یک لایحه، اسناد لایحه را ربود و از سالن 
فرار کرد.البته در نهایت جناح اپوزیسیون موفق 

به پس گرفتن لایحه و رای گیری آن شد

فرانسه  ــش  ارت سابق  افسر  آنسل«  »گیوم 
می گوید: »بــه رغــم آن که ارتــش اسرائیل 
نابود  را  زیرساخت هــای ظاهری حماس 
کرد اما این جنبش یک ارتش در سایه است. 
نیروهای حماس از طریق تونل ها جا به جا می 
شوند و مخفیگاه هایی دارند و نمی توان آن ها 
را از هم تشخیص داد، زیرا  لباس نظامی به 
تن ندارند، بلکه غیرنظامیانی هستند که در 
اوقات معینی سلاح به دست می گیرند و نه 
تانکی دارند و نه گردان و نه مقرهای نظامی.
آنسل این پرسش را مطرح کرد: آیا در اصل 

می توان این گروه نظامی را از بین برد به ویژه 
آن که این گروه برای بقا به رغم کشته شدن 
فرماندهانش و بخش زیادی از مبارزانش، 
مصمم است.این افسر سابق ارتش فرانسه در 
ادامه تاکید می کند: حماس عبارت است از 
سلسله ای از عشایر خانوادگی نامنظم و حتی 
با وجود از دست دادن هــزاران نیروی خود 
باز هم می تواند به سرعت نیرو جذب کند.
گیوم آنسل تصریح می کند: ما می توانیم یک 
ساختار سیاسی نظامی را از بین ببریم اما از 

بین بردن یک ایدئولوژی سخت است.

کــامــیــار-۲۲۵ روز از جنگ خونین در غزه 
می گذرد، جنگی که فاجعه بارترین تــراژدی 
بشر پس از جنگ جهانی دوم اســت، وزارت 
بهداشت فلسطین در نــوار غزه اعــلام کرد که 
تعداد شهدای تجاوزات رژیم اسرائیل به غزه از ۷ 

اکتبر به ۳۵۳0۳ نفر و مجروحان به ۷9۲۶1 
نفر رسیده است. نبرد در غزه این روزها در شمال 
این باریکه در اردوگاه جبالیا و در جنوب در شهر 
رفح متمرکز شده است و رزمندگان فلسطینی 
به شدت در حال مقاومت و وارد کردن تلفات 

سنگین به اشغالگران هستند تا جایی که »کتائب 
القسام« شاخه نظامی حماس اعلام کرد توانسته 
1۵ نظامی اسرائیلی را که در یک خانه در شرق 
منطقه رفح مخفی شده بودند، از پا درآورد. قسام 
خبر داد نیروهای مقاومت بعد از انفجار بمب 
در این خانه، وارد ساختمان شده  و نظامیان 
باقی مانده را از پا درآورده اند.همزمان جهاد 
اسلامی فلسطین در واکنش به شهادت یکی 
از فرماندهان این جنبش در جنین تاکید کرد: 
توسل به نیروی هوایی برای انجام ترور، اعتراف 
دشمن به عجز و درماندگی در مقابل قهرمانان 
گردان جنین و شکست در میدان )درگیری و 
جنگ️( است.رژیم صهیونیستی برای دومین بار 
از سال ۲00۲ که به حمله جنین مشهور است؛ از 
جنگنده برای حمله به این شهر در کرانه باختری 
استفاده کرد.در این حمله اسلام خمایسی از 
فرماندهان گردان های سرایا القدس ) جهاد 
اسلامی️( ترور شد و به شهادت  رسید. در پی 
این جنایت صهیونیست ها ،اعتصاب و عزای 
عمومی سراسری در شهر جنین اعــلام شد. 
همزمان،خالد مشعل، رئیس حماس در خارج 
گفت: ما در یک لحظه تاریخی برای شکست 
اسرائیل و فروپاشی پروژه صهیونیسم هستیم. 
دشمن ما بعد از هشت ماه از جنگ غزه درحال 

عقب نشینی و از دست دادن اعتماد به نفس خود 
است. مقاومت در غزه در وضعیت خوبی است و 
در تمام اماکن استقرار خود را از سرگرفته است.

این در حالی است که هزاران تن از اقشار مختلف 
مردم انگلیس  دیروز به مناسبت هفتاد و ششمین 
سالگرد اشغال فلسطین موسوم به روز »نکبت«، 
در خیابان های مرکز لندن تظاهرات کرده و 
خواستار توقف فوری جنایات رژیم صهیونیستی 
در ســرزمــیــن هــای اشــغــالــی شــدنــد. شرکت 
کنندگان برای سی و یکمین هفته متوالی از آغاز 
جنگ غزه به خیابان ها آمدند تا ضمن محکومیت 
جنایات رژیم صهیونیستی در این باریکه، با مردم 
مظلوم و بی دفاع فلسطین اعلام همبستگی 
کنند. افراد حاضر از ملیت ها و مذاهب مختلف 
ابتدا مقابل ساختمان شبکه بی بی سی تجمع 
ــردادن شعارهای اعتراضی  کــرده و پس از س
علیه اخبار و گزارش های جانبدارانه این شبکه 
به طرفداری از رژیم صهیونیستی، به سمت 
دفتر نخست وزیر انگلیس راهپیمایی کردند.

آن ها ضمن حمل پرچم فلسطین، شعارنوشته 
و پارچه نوشته هایی را در دست داشتند که 
روی آن ها عبارت هایی  درباره توقف جنگ در 
غزه و جلوگیری از بروز یک نکبت دیگر نوشته 

شده بود.

همزمان با عزای عمومی و اعتصاب سراسری در جنین درپی شهادت یکی از فرماندهان 

جهاد اسلامی،حماس  15 نظامی اسرائیلی را در شرق رفح از پا درآورد

نبرد در رفح، اعتصاب در جنین

جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا با پیشنهادهای 
دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق این کشور 
برای انجام مناظرات ریاست جمهوری بیشتر 
مخالفت کرد.مخالفت بایدن با پیشنهاد ترامپ 
در حالی مطرح می شود که او هفته گذشته 
پــس از مــدت هــا انتظار بــا انــجــام دو مناظره 
ریاست جمهوری در ماه سپتامبر و ژوئن موافقت 
کرد. با این حال پس از آن که ترامپ در اظهارات 
جدیدی خواستار مناظره بیشتر با وی شد، 
کمپین انتخاباتی اش گفت، بایدن علاقه ای 
ــدارد. یکی از مناظره های  به مناظره بیشتر ن
پیشنهادی از سوی شبکه های خبری ان بی سی 
نیوز و تله موندو بــود. مــورد دیگر بــرای مناظره 
معاون رئیس جمهور به میزبانی فاکس نیوز در 
دانشگاه ویرجینیا بود. دانشگاهی که اکثریت 
دانشجویانش را سیاه پوستان تشکیل می دهند. 
ــاره دو مناظره پیشنهادی دیگر در  ترامپ درب
شبکه اجتماعی اش موسوم به حقیقت از موافقت 
خود با مناظره های دیگر هم خبر داد و بیان کرد، 
آماده است با جوی »متقلب« مناظرات دیگری 
داشته باشد.گفته می شود ترامپ قصد دارد 
با انجام این مناظرات، رای دهندگان لاتین و 

سیاه پوست را برای جلب آرایشان در انتخابات 
ریاست جمهوری متقاعد کند.با این حال، یکی 
از مقامات کمپین انتخاباتی بایدن بیان کرد: 
بحث دربــاره مناظره ها به پایان رسیده است. 
وی با اشاره به دو مناظره مورد تایید بایدن گفته 
است، انجام مناظرات بیشتر بی فایده خواهد بود. 
موضوعی که با انتقاد کمپین انتخاباتی ترامپ 
همراه شد.این دو نفر قرار است برای انتخابات 
۵ نوامبر ۲0۲۴ ، ۲۷ ژوئن )هفتم تیر ️( با یکدیگر 
اولین مناظره خود را برگزار کنند.ترامپ اما در 
جریان سخنرانی بــرای جمهوری خواهان در 
ضیافت شام هم حزبی های خود در »سنت پائول« 
در ایالت »مینه سوتا« گفت که جو بایدن باید قبل از 
هر دو مناظره انتخابات ریاست جمهوری که هر دو 
نفر توافق کردند در آن شرکت کنند، آزمایش مواد 
مخدر بدهد. ترامپ در مطرح کردن درخواست 
خود برای آزمایش مصرف مواد مخدر برای بایدن، 
به سخنرانی سالانه رئیس جمهور آمریکا اشاره 
کرد و گفت وقتی که سخنرانی می کرده، نشئه 
و تحت تاثیر مواد مخدر بوده است. این اولین 
بار نیست که ترامپ ۷۷ ساله، خواستار آزمایش 
مصرف مواد مخدر برای بایدن شده است. پیش 

از این در سال ۲0۲0، عملکرد بایدن در جریان 
مناظره نامزدهای دموکرات را »ناجور« توصیف 
کرده و گفته بود »به شدت خواستار« آزمایش 

مخدر برای بایدن است.

آخرین نظرسنجی ها       
نظرسنجی روزنامه »نیویورک تایمز«، »کالج 
سینا« و روزنامه »فیلادلفیا اینکوایرر« که از ۲8 
آوریل تا 9 مه انجام شد، نشان می دهد که ترامپ 
در میان شرکت کنندگان این نظرسنجی در 
ایالت های پنسیلوانیا )با ۴۷ درصد حمایت از وی 
در مقابل ۴۴ درصد از بایدن️(، آریزونا )۴9 به ۴۲ 
درصد️(، میشیگان )۴9 به ۴۲ درصد️(، جورجیا 
)۴9 به ۳9 درصد️( و نوادا )۵0 به ۳8 درصد️( 
از بایدن پیشتاز است.این نظرسنجی نشان 
می دهد که بایدن تنها در ایالت ویسکانسین 
ــد️( در میان رای دهندگان  )۴۷ به ۴۵ درص
شرکت کننده در رقابتی فرضی میان نامزدهای 
احتمالی دو حزب بزرگ آمریکا ]دموکرات و 
جمهوری خواه[ پیشتاز است.»هیل« خاطرنشان 
می کند که نتایج این نظرسنجی نسبت به آخرین 

نظرسنجی تایمز و کالج سینا که در اکتبر ۲0۲۳ 
)مهر/آبان 1۴0۲️( انجام شد، تغییر چندانی 
نکرده است؛ زمانی که ترامپ به طور مشابه در 
هر پنج ایالت به جز ویسکانسین که بایدن در آن 
از حمایت بیشتری برخوردار بود، در رقابت با 
رقیب دموکرات خود پیشتاز بود.کارزارهای 
انتخاباتی بایدن در چند ماه گذشته تلاش های 
خود را برای جلب نظر رای دهندگان افزایش 
داده است.ترامپ در ســال ۲01۶ میلادی 
ایالت های میدان نبرد شامل  آرای  توانست 
میشیگان، ویسکانسین و پنسیلوانیا را که همگی 
در سال ۲01۲ به باراک اوباما رئیس جمهور 
وقت آمریکا رای داده بودند، از آن خود کند.
هرچند، بایدن در ســال ۲0۲0 بــار دیگر آن 
ها را به نفع دموکرات ها برگرداند و در دو 
ایالت جورجیا و آریزونا هم که پیشتر به شدت 
طرفدار جمهوری خواهان بودند، آرا به نفع 
وی بود.در این نظرسنجی جدید، چهار هزار و 
9۷ رای دهنده از ایالت های آریزونا، جورجیا، 
میشیگان، نــوادا، پنسیلوانیا و ویسکانسین 

شرکت کردند.

چشم ها به دوئل ترامپ - بایدن
بایدن با پیشنهاد رقیب انتخاباتی اش مبنی بر انجام مناظرات ریاست جمهوری 

بیشتر مخالفت کرد.ترامپ نیز گفت: بایدن باید قبل از 2 مناظره موافقت شده، 

آزمایش مواد مخدر بدهد!
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وقتی پای پول در میان است    
حجم مبادلات مالی در فوتبال به خاطر حضور 
بنگاه های اقتصادی، تبلیغات، ستاره ها و حتی 
افراد متمولی که با انگیزه ورزشی و غیرورزشی 
وارد آن شــده انــد بالاست و با ورود پول های 
مشکوک، دلال ها و... زمینه انواع فساد مالی 
فراهم می شود که بر خلاف تصور رایج محدود به 

داوری و... نیست و ابعاد وسیع تری دارد.

بازیکن خوب چند می خری؟    
خیلی پیش آمده که یک بازیکن خارجی که به 
فرض 100 هزار دلار قیمت دارد با قراردادی 
500 هزار دلاری به یک باشگاه ایرانی می آید. 
طبق قوانین درصدی از قرارداد بازیکن متعلق 
به مدیربرنامه های اوســت. اما بسیاری از این 
بازیکنان مدیربرنامه به شکل مصطلح آن ندارند 
و هر ایجنتی که بتواند قـــرارداد بهتری برای 
ــا فراهم کند، می شود کسی  که او را به  آن ه
یک تیم ترانسفر می کند. امــا چطور می شود 
برابر  را چند  پایین  و  پایین  با قیمت  بازیکنی 
قیمت فروخت؟ این جاست که ناگهان می بینیم 
یک رسانه ورزشــی وارد می شود و فیلمی از 
گل های آن بازیکن منتشر می کند؛ حتی ممکن 
چند  این که  بر  مبنی  ببینیم  خبرهایی  اســت 
باشگاه ایرانی خواهان او هستند؛ در این شرایط 
فشار هـــواداران روی مدیریت باشگاه ها زیاد 
می شود. در این مرحله باید کمک مربی یا یکی 
از عوامل فنی تیم را هم مجاب کرد پس علاوه 
بر برخی رسانه ها، کادر فنی باشگاه ها هم از 
یک قرارداد خوب نفع مالی می برند. در نهایت 
شاید آن بازیکن 100 هزار دلاری، 120 هزار 

دلاری گیرش بیاید و خوشحال از این موضوع 
باشد؛ اما عوامل زیاد دیگری نفع برده اند تا یک 
بازیکن به تیم هایی که ابایی از هزینه های بالا 
ندارند فروخته شود. بعد هم می بینیم بازیکنی 
که با کلی تبلیغ و هیاهو آمده به نیمکت پیچ و 
مهره می شود چون کیفیت بالایی ندارد. بازهم 
برخی رسانه ها و حتی لیدرها به کمک ولخرجی 
همان ایجنت پشت بازیکن درمی آیند تا بازی 
کند. البته در مواردی دیدیم که برخی مربیان 
علنی در تیم های شان اعلام کردند فقط و فقط 
از بازیکنانی استفاده می کنند که ایجنت شان 
فلانی باشد. این جاست که دیگر دیوار حاشایی 
ــود نـــدارد و رســمــاً ایجنت مربی و بازیکن  وج

مشترک می شود تا نفع کادر فنی بیشتر شود.

حتی ساکتان هم در فساد سهیم هستند    
بسیاری مواقع ممکن است فردی که مسئولیتی 
دارد یا در رسانه  ای  موثرحضور دارد صرفاً با 
که  باشد  تلخی  اتفاقات  ایــن  همراه  سکوتش 
برای فوتبال ما می  افتد. فوتبالی که کیفیتش 
پایین است؛ سال  هاست عنوان مناسبی کسب 
نکرده و بیشتر از هرچیز حاشیه دارد؛ اما هیچ 
  کس ورود جامعی به مشکلات آن نمی  کند و 
همه سرگرم حواشی بی  ارزش آن هستند یا در 
مواردی ترجیح می  دهند با پررنگ کردن همان 
حواشی حواس  ها را از موضوعات مهم پرت کنند 
تا کسانی  که در مسیری غیرسالم کار می  کنند 

چراغ خاموش به کارشان ادامه دهند.

دعوت به تیم ملی و آپشن قرارداد    
در فوتبال ما به طرز عجیبی بسترهای فسادزا 

وجود دارد. یکی از آن  ها آپشن دعوت به تیم ملی 
است که براساس آن اگر بازیکنی به تیم ملی 
دعوت شود؛ حتی اگر بازی هم نکند درصدی 
از قراردادش را علاوه بر قرارداد اصلی دریافت 
می  کند. در زمان کی  روش به  عنوان سرمربی تیم 
ملی که بعدها در فوتبال کلمبیا، مصر و حتی قطر 
هم با چالش  های جدی مواجه شد و به  خصوص 
این  او وارد شد  به  اتهامات سنگینی  در قطر 
اتهام جدی مطرح بود که برخی بازیکنان فقط 
و فقط دعوت می  شوند تا این آپشن را دریافت 
کنند و جمع زیــادی از آن نفع ببرند. جالب  تر 
حتی  و  رسانه  ها  از  بسیاری  تلویزیون  این  که 
برنامه   معروف همان زمان که ادعای زیادی در 
خصوص حمایت از مصالح فوتبال داشتند درباره 
رفتارهای کــی  روش که صدمه  های زیــادی به 

فوتبال ایران زد سکوت اختیار کردند.

شرط  بندی وارد می  شود    
چند وقت قبل ویدئویی که مربوط به لیگ برتر 
نبود منتشر شد که طی آن داور یک صحنه عجیب 
را پنالتی اعلام کرد. پنالتی توسط دروازه  بــان 
ــاره تکرار داد؛ دفعه دوم  مهار شد اما داور دوب
ــان توپ را گرفت و داور برای دفعه  هم دروازه  ب
سوم، به بهانه حرکت زودتر از سوت تکرار اعلام 
کرد. به  طور مشخص آن ویدئو نفوذ سایت  های 
فوتبال  پایین  سطوح  در  حتی  را  شرط  بندی 
نشان می  داد؛ چراکه قطعاً یک شرط بزرگ روی 
این  که در آن بازه زمانی یک گل از روی پنالتی 
زده شود بسته شده و داور هم در همان راستا این 
تصمیم کاملًا مشکوک را گرفت. خیلی وقت  ها 
شرط  بندی  ها روی این است که بازی در فلان 

دقیقه یک کرنر یا اوت دستی خواهد داشت؛ حالا 
شاید بفهمید چرا ناغافل گاهی برخی داوران 
صحنه  هایی عجیب را کرنر یا اوت اعلام می  کنند. 
نفوذ شرط  بندی محدود به داوران نیست و خیلی 
وقت  ها اثرش را روی عملکرد بازیکنان و کادر 
فنی نشان می  دهد. به  خصوص در سطوحی که 
به  خاطر نبود پخش زنده فوکوس کمتری روی 

بازیکنان است.

فصل بعدی بیا تیم ما    
یکی دیگر از جنبه  های فساد در فوتبال ما وعده 
بستن یک قرارداد خوب در فصل بعد با تیم رقیب 
اســت، بــرای همین می  بینیم یک بازیکن قبل 
بازی حساس تیمش محروم می  شود؛ یا در بازی 
عملکرد ضعیفی دارد و... از این دست اتفاقات 
به  خصوص حدود یک دهه قبل به وفور در فوتبال 

ما دیده می  شد.

بذار تیم بیفته    
هر تیم که به لیگ یک سقوط کند بازیکنانش 
سهمیه لیگ برتری نیستند و می  توانند راحت  تر 
قرارداد ببندند یا آپشن سقوط تیم را فعال کنند 
ــرارداد به تیم دیگری بروند.  و راحت با فسخ ق
برای همین است که سال  ها قبل بازیکنان یکی 
از تیم  های در آستانه سقوط خیلی راحت وسط 
زمین فریاد می  زدند که بچه  ها شل بگیرین تیم 

بیفته لیگ یک...

تیمت رو طلسم می  کنم    
متاسفانه این مورد هنوز در فوتبال ما هست و 
حتی صدای خیلی از مربی  ها را هم درآورده. 
این  که برخی تیم  ها جادوگر استخدام می  کنند تا 
روی نتایج تاثیر بگذارد. جادوگرانی که گاهی با 
کمک دروازه  بانان چیزهایی را به داخل دروازه  ها 
می  رسانند تا به  قول خودشان طلسم شود و گل 
خورده نشود. البته نباید کم گل بودن لیگ  مان را 
به  حساب کیفیت کار این صنف نامحترم بگذاریم 
چون کلین  شیت تیم  ها نتیجه دفاع اتوبوسی 
و فوتبال غیرتهاجمی ماست وگرنه بعید است 
تیمی از لیگ ما مقابل رئال و سیتی با طلسم 

مقاومت کند.

بیا قرارداد تبلیغات محیطی ببندیم    
ــوارد عجیب در فوتبال ما که زمینه  یکی از م
فسادی عجیب شد قراردادهای تبلیغات دور 
زمین بود که حتی در دو فصل باعث پرداخت 
خسارتی سنگین به پیمانکار شد. یعنی چند 
سال قبل، در یک فصل فدراسیون به  خاطر آن  که 
نتوانست تمام بازی  ها را روز جمعه برگزار کند و 
به تعهداتش عمل کند؛ خسارتی بسیار سنگین را 
تقبل کرد و در کمال تعجب فصل بعد هم با همان 
بازی  های بین هفته می  شد  برنامه که شامل 
دوباره همان قرارداد تبلیغات محیطی را بست 
با علم به این  که باید یک خسارت سنگین چندین 
و  بلیت  فروشی  بدهد.  پیمانکار  به  میلیاردی 

چیزهای مشابه هم هرکدام از این داستان  ها 
زیاد دارد.

برنامه بازی  ها و داوری  ها هم بدون شرح    
این موضوع دیگر نیازی به توضیح دارد و ضمن 
کشورمان،  داوری  جامعه  کلیت  بــه  احــتــرام 
مشخص است که ابهامات زیادی درباره برخی 
قضاوت  ها وجــود دارد. حتی گاهی چیدمان 
داوری  ها می  تواند توام با عملکرد ضعیف و غیر 
عمد یک داور شده و به تیمی لطمه بزند. برنامه 
بازی  ها هم از این ماجرا مستثنا نیست و طی 
سال  ها ابهاماتی داشته که شائبه فساد را ایجاد 

کرده است.

و در پایان باز هم ایجنت  ها    
اما شاید فکر کنید ایجنت  ها فقط با پورسانت 
دادن به کادر فنی تیم  ها بازیکن به یک تیم قالب 
می  کنند؛ اما خبرهایی هست مبنی براین  که 
یکی از چهره  های سرشناسی که در این زمینه 
فعال است با ایجاد بسترهای نامناسب برای 
برخی مربیان و ... توانسته نوعی اخاذی از آن  ها 
داشته باشد تا سهم بهتری از فروش بازیکنان 
با قیمت  های بالا به تیم  ها داشته باشد. در تمام 
آن  چه گفته شد برخی رسانه  ها هم که بیشتر از 
مصلحت فوتبال دنبال نفع مادی خود بودند 
همراه اتفاقات بودند تا شکل یک اتفاق بد را 

خوب به جامعه نشان دهند. 

این روزها بحث فساد در فوتبال ایران بیشتر از همیشه داغ است و از معدود دفعاتی است که با اخبار رسمی در این زمینه 
مواجه ایم  و این سوال در ذهن ما ایجاد می شود که بسترهای این اتفاق در فوتبال ما چیست؟

روزنه های فساد در فوتبال

صابر فتحی - در چند دهه اخیر همیشه بحث فساد در فوتبال مطرح بوده؛ اما 
نهایتش در سطح گمانه زنی های هواداری باقی مانده. در چند مورد هم بودند 
داورانی که متهم شدند در ازای سکه، تلویزیون LCD و... سوت های اشتباه 
زدند. یا بازیکنانی که توسط مربیان شان متهم به کم کاری شدند. در هر کدام 
از این موارد هم با عده ای معدود برخوردهایی شد و ماجرا در همان سطح 
ماند؛ اما هیچ وقت مثل این  روزها فسادی سیستماتیک و در سطح مدیران 
فدراسیون و چهره های شاخص رسانه ای مثل آن چه الان مطرح است به طور 

رسمی عنوان نشده بود و شاید آن چه با آن مواجه ایم مهم ترین پرونده فساد 
در فوتبال ما باشد که هنوز ابعادش هم درست و حسابی مشخص نیست. 
درباره آن چه اتفاق افتاده و مبالغی که به صورت سکه ردوبدل شده و نقش 
یک فرد رسانه ای بانفوذ در این اتفاقات خبرهای مختلفی طی روزهای اخیر 
منتشر شده، اما شاید برای تان جالب باشد فارغ از مصادیق اخیر که در نوع 
اتفاق و ابعادش فعلًا ابهامات وجود دارد بدانید بسترهای فساد در فوتبال 

چطور است و چرا در این ورزش این قدر با حاشیه طرفیم؟

# هشتگ

آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

مشاهده تمامی آگهی های 
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ــاداب/ بیست و ششمین دوره رقابت های تکواندوی قهرمانی  ش
آسیا، با فتح سکوی نخست قاره کهن برای ایران تمام شد؛ این بار 
اما با ثبت پنجمین قهرمانی در آسیا   بعد از گذشت 8 سال. این دوره 
از رقابت ها درحالی به میزبانی شهر دانانگ ویتنام برگزار شد که 
تیم ملی ایران با طلای به موقع آرین سلیمی)87+( و نقره ارزشمند 
علی خــوش رو)80-( در مجموع صاحب 5 مدال شد و روی سکوی 
نخست قهرمانی آسیا ایستاد. در این رقابت ها مهدی حاجی موسایی، 
محمدحسین یزدانی و آرین سلیمی 3 طلا برای ایران گرفتند، علی 
خو ش رو تک نقره مسابقات را به سینه زد و متین رضایی هم برنزی 
شد تا به این ترتیب تکواندوی ایران که دورانی پر فراز و نشیب را طی 
کرده بود،  پس از 8 سال بالاتر از کره جنوبی بایستد. این درحالی است 
که تیم ملی تکواندوی کشورمان پیش از این در سال های 2008، 
2010، 2014 و 2016 به مقام قهرمانی رسیده بود. نکته قابل 
توجه این که مهران برخورداری و ابوالفضل زندی سهمیه حضور در 
این مسابقات را از طریق جام ریاست فدراسیون جهانی کسب کرده 
بودند. به این ترتیب مدال نقره و برنز آن ها در جدول توزیع مدال ها 
محاسبه نشد. در بخش زنان اما تیم ملی تکواندوی کشورمان موفق 
به کسب یک مدال نقره توسط میلکا میرحسینی و یک برنز توسط 
سعیده نصیری شد و از تکرار عنوان قهرمانی و نایب قهرمانی خود در 
دو دوره گذشته بازماند. شاید بد نباشد که بدانید طلای خوش رنگ 
آرین سلیمی بدون حاشیه در کارنامه ایران ثبت نشد. سلیمی که 
با مدال زرین او قهرمانی تیم ملی تکواندوی ایران در آسیا قطعی 
شده بود، درحالی در فینال به مصاف پارک هیون وو از کره جنوبی 
رفت که حریفش دست به اقدامات ناپسندی در جریان مبارزه زده 
بود. سلیمی که اصلا موضوع را باز نکرد و حتی اشاره کوتاهی هم به 
حواشی رخ داده نکرد، خیلی خلاصه و مبهم در واکنش به اقدامات 
زشت هیون  وو می گوید: »او تازه به این وزن آمده و بازیکن بسیار خوبی 
است و طلا و برنز جهان را دارد اما در میدان رفتارهای بسیار زشتی 
داشت. خوشحالم که توانستیم حق ایرانی ها را با شکست او بگیرم 
و موجب قهرمانی تیم ملی شوم.« او که قرعه سختی هم در قهرمانی 

آسیا داشت، حرف هایش را این طور ادامه می دهد: »واقعا قرعه سختی 
داشتم و رقابت در این وزن، بسیار عجیب بود. کره جنوبی و چین هر 
کدام با 2 بازیکن آمده بودند که نفرات مطرح و مدال آوری هستند. 
اما خداوند به تیم ما عنایت ویژه ای داشت و واقعا خدا را شکر می کنم 
که توانستم این مدال را کسب کنم و مهم تر این که در رده تیمی هم 
قهرمان آسیا شدیم.« این قهرمانی اما به لحاظ روحــی هم برای 
نماینده سنگین وزن تکواندوی ایران مفید بود: »قبل از اعزام نیز نگاه 
مسئولان فدراسیون به قهرمانی آسیا برای من و سایر نفرات المپیکی، 
جنبه محک خوردن داشت و تلاش ما این است تا در روز مبارزات در 
المپیک، بهترین شرایط را داشته باشیم.« تکواندوکار المپیکی ایران 
درخصوص کار سختش در پاریس 2024 هم می گوید: »در این وزن 
16 تکواندوکار در المپیک مبارزه می کنند و به جرئت می گویم از این 
بین، 12 هوگوپوش، مدعی کسب طلای المپیک هستند. طی دو 
سال اخیر توانسته ام مدال های مختلف را کسب کنم. تمام تلاشم این 

است تا با طلای المپیک، کلکسیون مدال هایم تکمیل شود.«

آقایی دوباره تکواندوی ایران در آسیا با طلای پرماجرای آرین سلیمی

بازگشت به سکوی قهرمانی پس از 8 سال!

خداحافظی غریبانه کاپیتان دورگه ایران

قدردانی ولفسبورگ از 
دژاگه و سکوت ایرانی ها!

اشکان دژاگه که برای حضور در تیم ملی فوتبال 
ایران به تیم ملی آلمان پشت کرد و در تیم زیر 21 
ساله ژرمن ها حاضر نشد با تیم رژیم صهیونیستی 
بازی کند، دیروز با انتشار یک متن احساسی در 
پیج اینستاگرامش از دنیای بازیکنی خداحافظی 
کرد. کاپیتان پیشین تیم ملی درحالی در 37 
سالگی از دنیای فوتبال خداحافظی کرد که مثل 
وداع بسیاری از ستاره ها و ملی پوشان فوتبال 

ایران از دنیای بازیکنی، خبری از مراسم رسمی و بازی دوستانه نبود و 
فدراسیون فوتبال هم فقط به انتشار یک پوستر بسنده کرد!  دژاگه در سال 
1365 )1۹86 میلادی( در تهران متولد شد و ملیتی ایرانی-آلمانی دارد. 
او فوتبال حرفه ای خود را در 17 سالگی )سال 2003( با تیم »هرتابرلین 
ب« آغاز کرد و سپس در سال 2007 به تیم اصلی هرتابرلین راه پیدا کرد 
اما اوج درخشش دژاگه زمانی بود که هرتابرلین را به مقصد »ولفسبورگ« 
ترک کرد و در این تیم توانست یکی از مهره های کلیدی باشد. او از سال 
2007 تا سال 2012 و به مدت 5 سال برای ولفسبورگ بازی کرد و در 
این مدت 132 بار پیراهن این تیم آلمانی را بر تن کرد و 18 بار هم موفق 
به گلزنی شد. او در ولفسبورگ عملکرد درخشانی داشت و با این تیم به 
قهرمانی بوندسلیگا رسید. شاید برای همین بود که این باشگاه آلمانی جور 
بقیه به خصوص ایرانی ها را کشید و روز گذشته با انتشار پست اینستاگرامی 
از دژاگه قدردانی کرد و نوشت: »فوتبالیستی استاد،  هولیگان، افسانه 
ولفسبورگ. اشکان دژاگه پایان دوران فوتبالی  فعالش را اعلام کرد. به 
خاطر همه چیز ممنون از او.« او پس از حضور درخشان در ولفسبورگ 
به فولام در لیگ برتر انگلیس رفت و از سال 2012 تا 2014 در این تیم 
حضور داشت و بعد از آن ترجیح داد کار در فوتبال اروپا را به اتمام برساند و به 
عضویت العربیه در لیگ برتر قطر درآمد و در 3 سال بازی برای العربیه 45 بار 
به میدان رفت و ۹ گل به ثمر رساند. چندی بعد او به عنوان یکی از بمب های 
نقل و انتقالاتی فوتبال ایران، به لیگ برتر آمد و به عضویت باشگاه تراکتور 
تبریز درآمد. دژاگه تا سال 2021 در تراکتور بود و سپس به شحانیه قطر 
رفت و یک سال بعد در سال 2022 به ایران برگشت و این بار برای تیم فولاد 
بازی کرد تا یک سال حضورش در این تیم پایانی بر دوران فوتبال او باشد. 
او زمان سرمربی گری افشین قطبی به اردوی تیم ملی ایران دعوت شد که 
این دعوت را به خاطر باشگاهش رد کرد اما زمانی که کارلوس کی روش 
هدایت تیم ملی را برعهده گرفت مجدد نام او مطرح و این بار برای مسابقات 
انتخابی جام جهانی 2014 به تیم ملی دعوت شد و به ایران آمد. دژاگه تا 
201۹ عضو تیم ملی بود و 5۹ بازی ملی انجام داد و 11 گل به ثمر رساند و 

در نهایت دیروز از دیدارهای ملی و باشگاهی خداحافظی کرد.

گزارش

انتقام از منچستریونایتد به سبک رونالدو

کریستیانو رونالدو نقش مستقیمی در خرید جدید النصر خواهد داشت. به نقل از دیلی استار، »برونو 
فرناندز« هافبک منچستریونایتد ممکن است در نقل و انتقالات تابستانی، این تیم انگلیسی را ترک 
کند. برونو فرناندز به هدف اصلی در فهرست خریدهای تابستانی النصر ریاض تبدیل شده زیرا 
مهاجم و کاپیتان این تیم یعنی کریستیانو رونالدو شخصاً می خواهد او را در تیم ببیند. برونو فرناندز 
2۹ ساله از سال 2020 در 230 بازی برای منچستریونایتد به میدان رفت که در آن ها 7۹ گل و 64 
پاس گل به ثمر رساند. کریستیانو رونالدو در سال 2023 به عنوان بازیکن آزاد از منچستریونایتد 

به النصر عربستان پیوست.
 

 سانتیاگوبرنابئو در صدر و ورزشگاه آزادی
 در جایگاه بیستم دنیا

نام ورزشگاه آزادی در بین 20 ورزشگاه برتر جهان از نگاه یک سایت انگلیسی دیده می شود. پایگاه 
خبری »گیو می اسپورت« انگلیس در این باره نوشت: »ورزشگاه آزادی تهران،  ورزشگاهی که در 
سال 1۹71 میلادی با هزینه ای بالغ بر 343 میلیون پوند ساخته شد. این ورزشگاه که گنجایشی 
78 هزار و 116 نفری دارد، رکورد پذیرش 128 هزار تماشاگر در یک بازی را دارد.استقلال و 
پرسپولیس - دو باشگاه ایرانی - بازی های خانگی خود را در ورزشگاه آزادی انجام می دهند و در 
مواقع لزوم افتخار بازی در این ورزشگاه را با تیم ملی سهیم می  شوند. تبدیل شدن به ورزشگاهی 
تماماً صندلی شده به این معناست که ظرفیت کلی ورزشگاه باید کاهش یابد اما با وجود این، 
همچنان بیش از 78 هزار هوادار می توانند در جریان مسابقات در ورزشگاه آزادی حضور پیدا 
کنند.« بر اساس این رده بندی؛ ورزشگاه سانتیاگوبرنابئو بهترین ورزشگاه حال حاضر جهان است 

و ورزشگاه های تاتنهام و ومبلی به ترتیب در رده های دوم و سوم جای دارند.
 

خبر نگران کننده سرمربی میامی درباره مسی
تاتا مارتینو، سرمربی اینترمیامی، می گوید احساس درد لیونل مسی هنوز از بین نرفته است. مسی 
در چند هفته اخیر بار دیگر به روزهای اوج برگشته و توانسته بود عملکرد بسیار خوبی را در ترکیب 
اینترمیامی به نمایش بگذارد و گل های بسیار مهمی را در لیگ فوتبال آمریکا برای این تیم به ثمر 
برساند اما غیبت او در بازی برابر اورلاندو سیتی باعث شد که هواداران او و خصوصا اعضای کادر فنی 
تیم ملی آرژانتین به شدت نگران وضعیت او باشند. مارتینو در ابتدا گفته بود که مشکل این بازیکن 

جدی نیست اما حالا به نظر می رسد که نگرانی درباره وضعیت او بیشتر شده است.

اخبار خارجی

سارا مسیحا/در پایان بیست و دومین دوره لیگ 
برتر، با تصمیم سازمان لیگ تغییراتی در فهرست 
تیم های لیگ برتری و لیگ یکی ایجاد شد و  سهمیه 
زیر 25 سال حذف و سهمیه بزرگ سال کم شد تا تیم 
ها به اجبار هم که شده جوان گرایی کنند. تا پیش از 
این تصمیم، هر باشگاهی می توانست در فهرست 
بازیکنان خود، 20 بازیکن بزرگ سال را جا بدهد اما 
بر اساس مصوبه جدید هیئت رئیسه سازمان لیگ 
برای لیگ بیست و سوم تعداد بازیکنان بزرگ سال 
به 1۹ نفر کاهش پیدا کرد. همچنین سازمان لیگ 
تصمیم به حذف سهمیه زیر 25 سال گرفت  به این 
صورت که برای فصل جدید هر باشگاه علاوه بر  1۹ 
بازیکن بزرگ سال می توانست 6 سهمیه زیر 23 
)متولدین 11 دی 7۹ به بعد( را به خدمت بگیرد. 
حالا با توجه به طرح جدید کنفدراسیون فوتبال آسیا 
برای مسابقات باشگاهی قاره کهن، به احتمال زیاد 
این قانون جدید ملغی می شود یا تغییرات اساسی 
خواهد داشــت. دو روز پیش بود که کنفدراسیون 
فوتبال آسیا از برگزاری رقابت های باشگاهی این قاره 
در سه سطح مختلف خبر داد. لیگ نخبگان، سطح 

دوم لیگ قهرمانان و چلنج کاپ مسابقاتی هستند 
که قرار است از پاییز امسال برگزار شوند و تیم های 
باشگاهی برای کسب عنوان قهرمانی تلاش کنند. 
با توجه به این که ایران در اولین دوره لیگ نخبگان 
از سهمیه 2+1 برخوردار است، در نتیجه قهرمان و 
نایب قهرمان لیگ کنونی که هنوز به پایان نرسیده، 
به صورت مستقیم راهی این پیکارها می شوند. از آن 
جایی که فقط سه هفته به پایان لیگ مانده و فاصله 
استقلال و پرسپولیس با تیم سوم غیر قابل جبران 
است، در نتیجه به طور قطع، استقلال و پرسپولیس 
لیگ را در رده های اول و دوم به پایان می رسانند.این 
بدان معناست که سرخابی ها سهمیه مستقیم حضور 
در دور گروهی را به دست آورده انــد و قهرمان جام 
حذفی نیز باید در دیدار پلی آف شرکت کند. در نتیجه 
استقلال و پرسپولیس در لیگ نخبگان، حداقل 8 
مسابقه برگزار می کنند و در صورت صعود به مراحل 
بالاتر، تعداد بازی ها نیز افزایش پیدا می کند. در 
فصل آینده لیگ برتر که بیست و چهارمین دوره 
خود را تجربه خواهد کرد، سرخابی ها به طور قطع 
30 مسابقه را برگزار می کنند و چنان چه در جام 

حذفی نیز به مراحل بالاتر صعود کنند، تعداد بازی ها 
افزایش پیدا می کند. اما با فرض این که استقلال و 
پرسپولیس در همان مرحله اول جام حذفی و مرحله 
گروهی لیگ نخبگان نیز از دور مسابقات کنار بروند، 
آن ها باید حداقل 3۹ مسابقه را در فصل بعد برگزار 
کنند که با توجه به این که یکی از این دو تیم قهرمان 
لیگ برتر می شود، با احتساب بازی سوپرجام، تعداد 
مسابقات قهرمان یک مورد افزایش پیدا می کند. 
با فرض این که استقلال، پرسپولیس، سپاهان یا 
تراکتور بتوانند تا فینال لیگ نخبگان و جام حذفی 
پیش بروند، در آن صورت باید علاوه بر 30 بازی 
ــازی جام  ــازی سوپرجام ایـــران، پنج ب لیگ، یک ب
حذفی، 13 بازی نیز در لیگ نخبگان انجام دهند تا 
به طور کلی شمار بازی های این تیم ها یا حداقل یکی 

از آن ها به عدد 4۹ بازی در یک فصل برسد.
 

این موضوع نشان می دهد تیم های ایرانی با حفظ 
قانون فعلی جذب بازیکن دچاربحران خواهند 
شد به خصوص ایــن که نگاهی به قوانین نقل و 
که  می دهد  نشان  آسیایی  کشورهای  انتقالاتی 
تیم های عربی و حتی شرق آسیا، دست بازتری 
برای انتخاب بازیکنان مدنظر خود دارند و در این 
کشورها، محدودیت در فهرست بازیکنان، وضعیت 
بهتری نسبت به لیگ برتر ایران دارد.در عربستان 
هر تیم به طور کلی می تواند نام 25 بازیکن را وارد 
بازیکن  یک  حداقل  می بایست  که  کند  فهرست 
متولد عربستان که در سال 1۹۹8 به بعد به دنیا 
آمــده نیز در فهرست تیم ها حضور داشته باشد. 
ضمن این که تیم ها می توانند از 10 بازیکن خارجی 
استفاده کنند. در امارات نیز تا پیش از این هر تیم 
می توانست 30 بازیکن را وارد فهرست کند.با توجه 
به این که سه نماینده ایرانی در لیگ نخبگان و یک 
نماینده کشور در سطح دوم لیگ قهرمانان با برنامه 
فشرده روبه رو خواهند شد، سازمان لیگ باید از 
اکنون به دنبال راه چاره ای برای محدودیت تیم ها 
در جذب بازیکنان بزرگ سال باشد. البته افزایش 
فهرست تعداد بازیکنان بزرگ سال علاوه بر کمک 
به نمایندگان ایران، می تواند به کاهش قیمت بازار 

نقل و انتقالات نیز کمک کند.

قانون جوان گرایی لیگ برتر تغییر می کند؟
AFC آفسایدفوتبال آسیا و ایران تحت تاثیر طرح های جدید

ویژه

محکومیت 4 میلیاردی استقلال
با توجه به شکایت سجاد شهباززاده از باشگاه استقلال 
تهران، این باشگاه به پرداخت مبلغ 40 میلیارد ریال 
بابت اصل خواسته و مبلغ یک میلیارد و 526 میلیون 
ریال بابت هزینه دادرسی در حق خواهان محکوم شد.

پیشنهاد پرسپولیس به مدافع 
اردنی

یزن العرب یکی از بهترین مدافعان تاریخ فوتبال اردن است 
که در تیم المعیذر قطر بازی می کند. قرارداد این بازیکن 
اردنی تابستان پیش رو به پایان می رسد و این باعث شده 
تا مشتریان او برای جذبش اقدام کنند. روزنامه »خبرنی« 
اردن اعلام کرد که یزن العرب از تیم های قاسم پاشای 
ترکیه و پرسپولیس و سپاهان ایران پیشنهاد داشته است.

 

استقلالی ها پولدار شدند
تیم استقلال در هفته بیست و هفتم لیگ برتر فولاد را 
شکست داد تا در فاصله سه هفته مانده به پایان بازی ها 
ــرار بگیرند. مسئولان  در صــدرجــدول رده بــنــدی ق
استقلال پاداش این بازی را به حساب بازیکنان واریز 
کردند و قرار است تا پایان لیگ در صورت کسب برد در 
هر بازی همین مقدار پاداش )80 میلیون تومان( به 

بازیکنان پرداخت شود.

 پیکان- استقلال 
قطعا در دستگردی!

باشگاه پیکان اطلاعیه ای صادر کرد که در آن آمده 
است: »شایعاتی درباره جلوگیری از میزبانی پیکان 
مقابل تراکتور در ورزشگاه پاس قوامین به وجود 
ــدارد. تعامل و همکاری  آمد اما این شایعه صحت ن
مسئولان باشگاه پیکان با مدیران ارشد ورزشگاه پاس 
قوامین از ابتدای فصل در بالاترین سطح ممکن بوده و 
تابه حال، کوچک ترین مشکل یا درگیری بین طرفین 
ایجاد نشده است.  به تازگی بخش دیگری از مطالبات 
مربوط به اجاره ورزشگاه پاس قوامین واریز شد و با 
توجه به ادامه یافتن همکاری تا آخرین هفته لیگ، 
پیکان همچنان در ورزشگاه یاد شده از رقبای خود 

میزبانی می کند.«

تنیس روی میز المپیکی شد

 سرشاخ نوشاد و نیما 
برای بلیت پاریس!

مرحله نیمه نهایی بخش پسران رقابت های 
تنیس روی میز انتخابی المپیک در منطقه 
آسیای میانه دیروز برگزار شد و نیما عالمیان به 
مصاف »گراسیمنکو« از قزاقستان رفت که این 
دیدار را با برتری 4 بر 2 به سود خود تمام کرد 
و به مرحله نهایی رقابت ها راه یافت تا حریف 
نوشاد عالمیان در فینال این رقابت ها شود. 
پیش از این نوشاد نیز با غلبه بر کنجایف زوخید 
از ازبکستان فینالیست شــده بــود. قهرمان 
مسابقات تنیس روی میز انتخابی المپیک در 
منطقه آسیای میانه درحالی صاحب سهمیه 
المپیک می شود که حــالا با صعود نوشاد و 
نیما عالمیان به فینال آسیای میانه، شاهد 
یک فینال تمام ایرانی خواهیم بود که تکلیف 
تک سهمیه المپیک آسیای میانه در بخش 
مردان را مشخص خواهد کرد. مزیت حضور 
دو ایرانی در فینال این است که از حالا سهمیه 
تنیس روی میز ایران برای حضور در المپیک 
قطعی شده است. برادران عالمیان درحالی 
بــرای کسب تک سهمیه المپیک مقابل هم 
قرار می گیرند که پیش از این نیما عالمیان 
برای المپیک 2020 توکیو نیز در مرحله نیمه 
نهایی نوشاد عالمیان را شکست داده بود و به 
فینال رقابت های آسیای میانه راه یافته و در 
نهایت با قهرمانی صاحب سهمیه شده بود. در 
بخش بانوان مسابقات تنیس روی میز انتخابی 
المپیک نیز ندا شهسواری در مرحله نیمه نهایی 
مهشید اشتری را شکست داد و فینالیست شد.

سوژه

حجازی: نمی خواهند استقلال قهرمان شود!

آتیلا حجازی سرپرست تیم استقلال در واکنش به این که سرمربیان تیم های فوتبال نساجی مازندران 
و پیکان صحبت از بازی شرافتمندانه در دیدار با استقلال کرده اند، گفت: مگر تا الان شرافت وجود 
نداشته است؟ مربیان تیم هایی که مقابل شان بازی داریم صحبت از شرافت کرده اند اما چرا وقتی 

برابر پرسپولیس بازی داشتند، صحبت از شرافت نکردند؟ شرافت چیزی ذاتی است و لزومی 
ندارد در رسانه ها صحبت شود و غیر از این هم نباید باشد. چرا کسی از سیروس پورموسوی 

سرمربی استقلال خوزستان، سعید دقیقی سرمربی شمس آذر یا محرم نویدکیا سرمربی 
مس رفسنجان درباره شرافت در بازی با پرسپولیس سؤال نمی کند؟ چرا فقط برای 
استقلال این مسائل پررنگ می شود؟حجازی گفت: ذات فوتبال بازی باشرافت است 
ولی چرا در این سه هفته صحبت از شرافت شده است؟ وقتی صحبت های مربیان 

دربــاره شرافت پخش می شود نشان می دهد همه دنبال این هستند که استقلال 
قهرمان نشود.

VAR  از فصل آینده وارد لیگ برتر می شود

با وجود این که مسابقات لیگ برتر در هفته های پایانی از حساسیت بالایی 
برخوردارند، مهدی تاج اعــلام کرد امکان استفاده از VAR در هفته های 
پایانی وجود ندارد. رئیس فدراسیون فوتبال در این باره توضیح داد: ما هنوز 
 VAR نتوانستیم فیفا را متقاعد کنیم که بتوانیم هفته های پایانی را با
برگزار کنیم. به همین دلیل به نظرم هفته های پایانی را نمی شود با 
VAR تمام کرد، چون فیفا هم الان رضایتی به این امر ندارد.رئیس 
فدراسیون فوتبال با اعلام این که این سیستم در فینال جام حذفی 
استفاده خواهد شد، گفت: فینال جام حذفی را احتمالا با VAR برگزار 
می کنیم. نامه اش را هم نوشته ایم و یک موافقت ضمنی هم از فیفا گرفته ایم. 
تاج در پایان افزود: سال آینده به هر دلیل باید از VAR در همه بازی ها یا در 

بازی های مهم استفاده شود.

اوسمار و پرسپولیس ۵۰ هزار دلار تا امضا!

بر اساس اعلام یک مقام آگاه در باشگاه پرسپولیس، اختلاف سرمربی برزیلی با این 
باشگاه برای تمدید قرارداد، 50 هزار دلار است. پس از مذاکراتی که مدیران باشگاه 
پرسپولیس با اوسمار ویرا برای تمدید قرارداد انجام دادند، مدیر برنامه های این 
مربی عصر روز پنج شنبه جلسه ای با مدیران پرسپولیس برگزار کرد تا درباره مبلغ 
نهایی قرارداد توافق شود. بر اساس اطلاعاتی که از سوی یک مقام آگاه در باشگاه 
پرسپولیس در اختیار رسانه ها قرار گرفته است، اختلاف اوسمار ویرا و پرسپولیس 
50 هزار دلار است که اگر دو طرف بر سر این مبلغ توافق کنند، قرارداد امضا خواهد 
شد تا مربی برزیلی فصل آینده هم روی نیمکت پرسپولیس بنشیند. این در حالی 
است که پیش از این گفته می شد شرط تمدید قرارداد اوسمار کسب عنوان قهرمانی 
است اما ظاهرا مسئولان باشگاه با توجه به عملکرد خوب مربی برزیلی و قیمت 

مناسب او تصمیم به تمدید قرارداد گرفته اند. 
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روی خوش نمایش خانگی به سریال های اقتباسی
پس از »زخم کاری« و »یاغی«، »قطب شمال« هم قصه خود را با الهام از یک کتاب روایت می کند و 2 سریال اقتباسی »سووشون« و 

»بامداد خمار« نیز در راه هستند

علیرضا عصار از پنج شنبه هفته 
ــا بــرنــامــه »کنسرتینو«  ــاری ب جـ
به نمایش خانگی می آید. او در 
ایــن برنامه میزبان خوانندگان 
ــت و بــا آن هــا  و موزیسین ها اس

گفت وگو خواهد کرد. برنامه »کنسرتینو« طی سه 
فصل تولید شده است.

زنده یاد حسام محمودی فیلم 
ــادی  »عـــطـــرآلـــود« ســاخــتــه ه
مقدم دوست را در نوبت اکران 
ــن فیلم کــه بــه زودی  دارد. ای
اکــران خواهد شد، آخرین اثر 
مرحوم محمودی است که در سینما به نمایش 
درمی آید.  »رحیل« نیز آخرین سریال تلویزیونی 

او بود.

امیر کربلایی زاده برای بازی در 
فیلم کوتاه »اسکار« به کارگردانی 
علی اصغری جلوی دوربین رفت. 
کربلایی زاده تنها چهره شناخته 
 شده ای است که در این فیلم کوتاه 
ایفای نقش می کند. او پیش از این هم تجربه بازی در 

فیلم کوتاه را داشته است.

ــو« اثــر  ــ ــا فیلم »آه عــلــی مصفا ب
هوشنگ گلمکانی منتقد سینما، 
در سینمای آنلاین حضور دارد. 
این فیلم با بــازی حامد کمیلی، 
رضا کیانیان، سهیلا رضوی و رضا 

یزدانی آبان 1402 به نمایش درآمــد و تنها 233 
میلیون تومان فروخت.

چهره ها و خبر ها

ساعت  امــشــب  از  کیانی  لیندا 
22، بازپخش مجموعه »وضعیت 
سفید« اثر حمید نعمت ا... را از 
شبکه آی فیلم روی آنتن دارد. 
این مجموعه خاطره انگیز به دلیل 
روایت واقعی و باورپذیر از دوران جنگ تحمیلی با 

استقبال مخاطبان مواجه شد.

مریم کاویانی با سریال کمدی 
»پشت پــرده« در راه تلویزیون 
ــن مجموعه ساخته  ای اســـت. 
از  حاجی غلامی،  محمدرضا 
اول خـــرداد ساعت  سه شنبه 

21:15 روی آنتن شبکه دو مــی رود. کاویانی 
همزمان مجموعه »رخنه« را از شبکه یک در حال 

پخش دارد.

هومن برق نورد برای اجرای »آن ها 
دروغ می گویند« به کارگردانی 
سهراب حسینی به روی صحنه 
تئاتر رفت. او در این نمایش با سارا 
ــول زاده و سهیل مستجابیان  رس

همبازی است. برق نورد اکنون کمدی »سال گربه« و 
»آپاراتچی« را نیز در حال نمایش دارد.

پخش »سرزمین مادری 3« تا 2 ماه 
دیگر

ــادری« کمال  فصل ســوم سریال »سرزمین مـ
ــا در مرحله  پس تولید است  تبریزی ایــن روزه
و به گفته  سازندگانش تا دو ماه دیگر به آنتن 

نمی رسد.
به گزارش ایسنا، این روزها شبکه سه سیما اقدام 
به بازپخش فصل اول و دوم »سرزمین مادری« 
کــرده است و این قسمت ها هر روز ساعت 1۸ 

روی آنتن می رود.
طبق گفته ی سازندگان، فصل سوم این سریال 
سیاسی تاریخی که شامل 2۶ قسمت است، به 
دلیل حجم کار پس تولید و اصلاحات، اواخر تیر 

ماه به آنتن می رسد.
»سرزمین مادری 3« مربوط به سال 54 تا 5۷ 
است که انقلاب می شود و آغاز جنگ تحمیلی، 

صحنه پایانی این سریال خواهد بود.

زندگی شهید طهرانی مقدم 
سریال می شود

نگارش فیلمنامه سریال شهید طهرانی مقدم پس 
از دو سال تحقیق و پژوهش و همچنین با اقتباس 
آزاد از کتاب »مرد ابدی« نوشته معصومه سپهری، 
آغاز شد. جواد افشار گزینه اصلی کارگردانی این 

سریال است.
ــزارش صبا، نگارش سریالی با محوریت  به گ
زندگی سردار شهید حسن طهرانی مقدم »پدر 
موشکی ایران« پس از دو سال تحقیق و پژوهش 
و همچنین با اقتباس آزاد از کتاب »مرد ابدی« به 
نویسندگی معصومه سپهری که به تازگی در سی 
و پنجمین نمایشگاه کتاب تهران رونمایی شد، 

آغاز شده است.
نویسندگی این سریال را مسعود کرمی برعهده 
دارد و قــرار اســت، حسین تــراب نــژاد به عنوان 
مشاور فیلمنامه و حمید رضا مقدم فر به عنوان 
مشاور محتوایی با گــروه تولید اثــر، همکاری 
نماید. جواد افشار گزینه اصلی کارگردانی این 
سریال است که در صورت توافق، این سریال به 
کارگردانی او و تهیه کنندگی محمد رضا شفیعی 

تولید خواهد شد.

تلویزیون

معمولا آثار اقتباسی در سینما و تلویزیون، بیش 
از دیگر آثــاری که فیلمنامه آن هــا به پشتوانه 
یک کتاب نوشته نشده، مورد توجه مخاطبان 
قرار می گیرند. دوستداران کتاب و ادبیات به 
روایت تصویری داستانی که خوانده اند کنجکاو 
هستند و مخاطبان فیلم یا سریال اقتباسی 
نیز دنبال تفاوت ها و شباهت های اثر و منبع 
اقتباس آن می گردند و گاهی به خواندن کتاب 
ترغیب می شوند. در سال های گذشته فیلم 
و سریال های مختلفی در سینما و تلویزیون 
با اقتباس از یک کتاب تولید شده اند و اخیرا 
سریال های نمایش خانگی نیز برای روایت قصه 
خود سراغ اقتباس یا الهام از کتابی رفته اند. 
پس از دو مجموعه اقتباسی »زخــم کــاری« و 
»یاغی«، اکنون نوبت به سریال »قطب شمال« 
رسیده و دو سریال »سووشون« و »بامداد خمار« 
نیز در راه هستند. به بهانه انتشار »قطب شمال« 
نگاهی داشتیم به پنج سریال نمایش خانگی که 

با الهام یا اقتباسی از کتابی ساخته شده اند.

زخم کاری	 
خــرداد 1400 اولین سریال محمدحسین 
مهدویان با نام »زخم کاری« منتشر شد. قصه 
این مجموعه با اقتباس از رمان »بیست زخم 
کاری« نوشته محمود حسینی زاد و با نگاهی 
شکسپیر  ویلیام  اثر  »مکبث«  نمایشنامه  به 
روایت شد. ساخته مهدویان از با قصه مهیج 
ــت از همان قسمت های  و جــذابــی کــه داش
با استقبال مخاطبان مواجه شــد، به  اولیه 
این ترتیب نام »بیست زخم کاری« و خالق آن 
نیز بر سر زبان ها افتاد. کلیت »زخم کاری« و 
بسیاری از اتفاقات آن مطابق با کتاب به تصویر 
کشیده شده بود، اما این دو اثر تفاوت هایی 
»بیست  نویسنده  حسینی زاد  داشتند.  نیز 

زخم کــاری« در گفت وگویی نسبت به نگاه 
سریال به موضوع فساد اقتصادی انتقاد کرد 
و گفت ایــن مسئله به یک خــانــواده کوچک 
محدود شــده اســت. او همچنین با مقایسه 
شخصیت های »مالک« و »سمیرا« در کتاب 
و سریال، توضیح داد شخصیت هایی که او 
نوشته است با کاراکترهایی که در سریال 
»زخــم  نهایت  در  ــت.  اس متفاوت  می بینیم 
کاری« مورد توجه مخاطبان قرار گرفت و به 
یکی از مهم ترین مجموعه های نمایش خانگی 
تبدیل شد. مهدویان دو سال بعد ادامه این 
مجموعه موفق را با نام »زخم کاری: بازگشت« 
جلوی دوربین بــرد و این بار ســراغ شاهکار 
دیگری از شکسپیر نمایشنامه »هملت« رفت. 
»زخم کــاری: بازگشت« برخلاف فصل قبل 
محبوب نشد و موفقیت فصل اول را تکرار 
نکرد.فصل سوم »زخم کاری« در حال تولید 
است، اما فعلا خبری درباره جزئیات قصه و 

اقتباسی بودن آن منتشر نشده است.

یاغی	 
دومین سریال اقتباسی که در نمایش خانگی 
منتشر شد »یاغی« به کارگردانی محمد کارت 
بود که اردیبهشت 1401 به نمایش خانگی 
آمد. این مجموعه با نگاهی به رمان »سالتو« 
نوشته مهدی افروزمنش تولید شد و درباره 
یک کشتی گیر جوان از طبقه فرودست جامعه 
بود که با حمایت مرد ثروتمندی به قهرمانی 
ــد اتفاقات »یــاغــی« و بــه ویــژه  می رسید. رون
پایان بندی آن با رمــان »سالتو« تفاوت های 
مهمی داشت، همچنین قصه سریال به اندازه 
»سالتو« تلخ نبود. علی شادمان، نیکی کریمی، 
پارسا پیروزفر، طناز طباطبایی و فرهاد اصلانی 
از بازیگران »یاغی« بودند. مهدی افروزمنش 
ــاره اقتباس از  در گفت وگو با خبرآنلاین درب
رمان خود گفت برای ساخت »یاغی« از او اجازه 
گرفتند و قــراردادی بسته شد، اما او و محمد 
کارت هیچ صحبتی دربــاره کتاب با یکدیگر 

نداشتند. پس از انتشار »یاغی«، رمان »سالتو« 
مورد توجه قرار گرفت و فروش آن بالا رفت. 
»یاغی« در مجموع سریالی قابل قبول بود، اما 

پایان بندی آن مخاطبان را ناامید کرد.

قطب شمال	 
تازه ترین سریالی که قصه آن بر اساس یک 
کتاب روایت شده، مجموعه »قطب شمال« 
به کارگردانی امین محمودی یکتاست. این 
مجموعه با الهام از رمان مشهور الکساندر 
شده  روایـــت  کریستو«  مونت  »کنت  دومــا 
اســت. جوانی به نــام »همایون« با دسیسه 
ــدان می افتد و از  رقیب عشقی خــود، به زن
دختری که به او علاقه دارد، جدا می شود. 
با تغییر  ــارت  »همایون« پس از سال ها اس
هویت خود بازمی گردد تا انتقام زندگی و 
عشق از دست رفته خود را از »سامان« بگیرد. 
بــه زنــدان افــتــادن در روز ازدواج، خیانت 
رقیب عشقی، بازگشت و انتقام موضوعاتی 
هستند که در رمان »کنت مونت کریستو« نیز 
روایت شده اند. ناگفته نماند »قطب شمال« 
با سریال سریال ترکیه ای »ایزل« که آن هم 
با اقتباس از »کنت مونت کریستو« ساخته 
ــده، شباهت هایی دارد. فــرزاد فرزین،  ش
امیرحسن فتحی، آناهیتا درگاهی و نازنین 
بیاتی از بازیگران »قطب شمال« هستند. تا 
به حال چهار قسمت از این مجموعه منتشر 
شده است و »قطب شمال« فعلا نتوانسته 
مانند »یاغی« و »زخم کاری« سروصدایی راه 
بیندازد. باید دید این مجموعه در ادامه چه 

سرنوشتی پیدا خواهد کرد.

سووشون	 
که  موفقی  تجربه های  از  پس  آبیار  نرگس 
در سینما داشت، سال 1401 وارد نمایش 
خانگی شد و مجموعه »سووشون« را بر اساس 
رمان مشهور سیمین دانشور، جلوی دوربین 
برد. تصویربرداری این مجموعه تقریبا در 

سکوت خبری انجام شــده، اما حواشی آن 
مانند ساخت و سازهایی در باغ عفیف آباد، 
انقلاب  سینمای  انجمن  مشارکت  تکذیب 
ــاع مقدس در تولید و سرمایه گذاری  و دف
پروژه و هزینه هشت میلیاردی برای ساخت 
هر قسمت از »سووشون«، نام این مجموعه 
را بر سر زبان ها انداخته است. قصه کتاب 
در سال های پایانی جنگ جهانی دوم و در 
شیراز می گذرد. باید دید پس از سریال موفق 
»خاتون«، این بار »سووشون« چه روایتی از 
دهه 20 خواهد داشــت. با توجه به سابقه 
نرگس آبیار در سینما و علاقه او به ادبیات، 
بالاست.  او  اقتباسی  سریال  از  انتظارات 
میلاد  شکیبا،  هوتن  طباطبایی،  بهنوش 
کی مرام، سام درخشانی و ترلان پروانه، از 
بازیگرانی هستند که در »سووشون« ایفای 
نقش کــرده انــد. ستاره های حاضر در این 
سریال نیز شانس آن را برای دیده شدن بالا 

خواهند برد.

بامداد خمار	 
پس از پــروژه سخت و پرزحمت »سووشون«، 
نرگس آبیار سراغ یک سریال اقتباسی دیگر 
رفت و کارگردانی »بامداد خمار« را برعهده 
گرفت. این مجموعه با اقتباس از رمانی معروف 
با همین نام نوشته فتانه حاج سیدجوادی، 
تولید می شود. پیش از آبیار نام کارگردان هایی 
مانند ابراهیم ایـــرج زاد، محمد رحمانیان و 
امیرحسین عسگری بــه عــنــوان کــارگــردان 
این مجموعه مطرح شده بود، اما با انصراف 
هرکدام از آن ها از پروژه، تولید »بامداد خمار« 
به نتیجه نرسید و در نهایت نام نرگس آبیار 
در مقام سازنده این سریال اعلام شد. رمان 
قدیمی و مشهور »بامداد خمار« قصه  عاشقانه 
عامه پسندی دارد، عــلاوه بر این طرفداران 
کتاب نیز مخاطب سریال خواهند بود، بنابراین 
»بامداد خمار« ظرفیت تبدیل شدن به سریالی 

پربیننده را دارد.
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شجاعی،  سیدمهدی  پیش،  ــال  س بیست   
نویسنده نامی معاصر، کتاب محبوب »پدر، 
ــی حضرت  ــدگ عــشــق، پــســر« را دربــــاره زن
علی اکبر)ع( نوشت. آن زمان، سید علی، پسر 
این نویسنده 21 ساله بود. چند سال بعد تحت 
تأثیر پدر، راهِ نویسندگی را در پیش گرفت و او 

هم بعد از مدتی وارد حوزه ادبیات آیینی شد.
سید علی شجاعی در 32 سالگی، مهم ترین 
ــان خــود را بــه نــام »بــه بلندای آن ردا« با  رم
محوریت زندگی امام رضا)ع( نوشت؛ رمانی 
که چند روز پیش به چاپ ششم رسید. انگار 
ــات آیــیــنــی، میراث  ــی نوشتن در حـــوزه ادب

خانوادگی شجاعی هاست.
ــن وادی قلم  ــدر و پــســر، هــر دو در ای ــالا پ ح
می زنند. به مناسبت دهه کرامت و استقبال 
مخاطبان از کتاب »به بلندای آن ردا«، در ادامه 
به معرفی این کتاب و نیز خدمات سیدمهدی و 
سیدعلی شجاعی به ادبیات آیینی نوشته ایم.

 »به بلندای آن ردا«؛ برگزیده کتاب سال رضوی       
ــد سیدمهدی  ــرزن  ســیــدعــلــی شــجــاعــی، ف
شجاعی، متولد 1362 است؛ نویسنده ای که 
مانند پدرش در رشته ریاضی و مهندسی درس 
خواند، اما بعدها سر از دنیای نویسندگی 
درآورد. او از سال های نوجوانی به نوشتن 
32 سالگی، یعنی  داستان روی آورد و در 
سال 94 مهم ترین رمانش، به نام »به بلندای 

آن ردا« را با محوریت زندگی امام 
رضــا)ع( نوشت و همان سال 

داستان نویسی  رشته  در 
در جشنواره بین المللی 

ــوی،  ــال رض کــتــاب س
نویسندگانی  از  بعد 
مانند سعید تشکری 
ــالاری،  ــ و مــظــفــر س

ــوم را به  ــ رتــبــه س
دست آورد.

ــه بــلــنــدای   »بـ
ردا«  آن 

چند 

روزی است که در آستانه فرارسیدن سالروز 
ولادت امام هشتم شیعیان از سوی انتشارات 
»نیستان هنر« به چاپ ششم رسیده است. 
از دیگر آثار سیدعلی شجاعی می توان از این 
کتاب ها نام برد: »ستاره هایی که خیلی دور 
نیستند«، »عاشقی به وقت کتیبه ها«، »به جان 
می خوانمت« و »هیچ طوفانی راهش را عوض 

نمی کند«.

راز جذابیت رمان سیدعلی شجاعی       
»به بلندای آن ردا« چند ویژگی مهم دارد؛ 
ــن رمــان  ــد متفاوت ای ــه دی اول ازهــمــه زاویـ
اســت که به نوعی جسارت و ریسک پذیری 
سیدعلی  مــی دهــد.  نشان  هم  را  نویسنده 
شجاعی این رمان را از زبان مأمون، دشمن 
حضرت رضا)ع( روایت می کند. داستان از 
گفت وگوی میان مأمون عباسی و معشوقش 
شـــروع مــی شــود و بــا رفــت وبــرگــشــت میان 
زمان حال و گذشته، مقطع زمانی ورود امام 
رضا)ع( به ایران و ولایتعهدی در توس تا زمان 
شهادتشان روایــت می شود. درنهایت، این 
مأمون است که چون نمی تواند از پس سؤال 
و جواب های معشوقش در قبال کاری که در 
حق حضرت کــرده، بربیاید، به توجیه روی 
می آورد و در پیشگاه تاریخ و مخاطب محاکمه 

می شود.
دیگر ویژگی مهم »به بلندای آن ردا« زبان 
استوار و فاخر آن است. سیدعلی شجاعی پس 
از نوشتن چند کتاب، به تجربه لازم در نوشتن 
»به بلندای آن ردا« رسیده است. توصیف های 
دقیق و جزئی نگری نویسنده، فضای داستان 

را برای مخاطب به شدت عینی کرده است.

برکت کتاب »کشتی پهلوگرفته«       
ــه پــدر  ــه ب ــال  ســیــدمــهــدی شــجــاعــیِ 64 س
ادبیات آیینی ایــران معروف اســت؛ دلیلش 
هم چیره دستی او در خلق آثــار داستانی و 
ترجمه های دلنشین ادبــی از زندگی ائمه 
اطهار)ع( و زیارت نامه ها و دعاهای آن هاست. 
به  نــیــازی  شجاعی  سیدمهدی  کتاب های 
معرفی ندارند و هرکدام به دلیل استقبال 
مخاطب، مدام در حال تجدیدچاپ هستند. 
یکی از مشهورترین آثار این نویسنده »کشتی 
حضرت  زنــدگــی  محوریت  بــا  پهلوگرفته« 
فاطمه)س( است. این کتاب که برای اولین 
بــار در ســال 1368 منتشر شــد، حــالا چاپ 
شصتم را پشت سر گذاشته است. سیدمهدی 
شجاعی درباره این کتاب گفته است: »منشأ 
ــار بــعــدی ام بــه طــور تــمــام، »کشتی  ــش آث زای
پهلوگرفته« بــود. یعنی برکت همه اتفاقات 
بعدی تألیفی ام از این اثر آغاز شد و این کتاب 
برای من مبدأ شد. این موضوع برای من 
همان طور  که  اســت  مهم  خیلی 
ــرا)س( والده  که فاطمه زه
کل ائمه معصومین)ع( 
خلق  ــرای  ب هستند، 
آثــار من هم ایــن اثر 
این قدر خیروبرکت 
داشت که می توان 
ــارم  ــی آثـ ــاق گــفــت ب
شعاع هایی از وجود 

این اثرند.

ترجمه ادبی زیارت نامه امام رضا )ع(       
سیدمهدی شجاعی در حوزه رضوی یک اثر 
دلنشین دارد و آن ترجمه متن زیارت نامه 
امام رضا)ع( در 72 صفحه است. در بخشی 
ــاپ رسیده  ــال 1401 بــه چ از کتاب کــه س
است، می خوانیم: »پدر و مادرم به فدایت ای 
سرور و مولای من! من آمــده ام به زیارتت، و 
سرنهاده ام بر آستان کرامتت، و پناه آورده ام 
به آغــوش رأفتت، خسته از بار گناهی که بر 
دوش انباشته ام و ظلمی که بر نفس خویش 
روا داشته ام، پس در روزگــار فقر و فلاکت و 
درماندگی، سفارشم را به خدا و شفاعتم را 
پیش خدا بکن. چرا که تو در پیشگاه خداوند، 
صاحب عزت و اعتبار و آبرویی. تو کسی هستی 
که مورد تأیید و تمجید خداوند قرارگرفته ای«.

سه گانه سجادیه در نمایشگاه کتاب تهران       
 این نویسنده پیش کسوت که عمری درراه 
نشر معارف دینی قلم زده اســت، امسال با 
سه گانه سجادیه در نمایشگاه کتاب تهران 
حضور داشت. شجاعی در این سه گانه، سه 
روایت داستانی از امام سجاد)ع( نوشته است. 
اولین جلد این مجموعه »تویی به جای همه« 
نام دارد و شجاعی در توضیح آن نوشته است: 
»او را بیمار و نحیف و رنجور شناساندیم و بعد 
در میان سطور تاریخ، گمش کردیم. تنها مرد 
یک قبیله را که یک تنه و دست تنها اما عالمانه 
و امیدوارانه صدها داغ دیده و مصیبت چشیده 

را اداره کرد«.
جلد دوم سه گانه سجادیه، »اگــر غم لشکر 
انگیزد« و جلد سوم »جز حکایت دوست« نام 

دارد.
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 سیدعلی شجاعی در رمان 
»به بلندای آن ردا«  از زبان 

مأمون، دشمن حضرت رضا)ع( 
روایت هایی را مطرح  می کند. 

داستان از گفت وگوی میان 
مأمون عباسی و معشوقش شروع 

می شود و با رفت وبرگشت میان 
زمان حال و گذشته، مقطع 

زمانی ورود امام رضا)ع( به ایران 
و ولایتعهدی در توس تا زمان 

شهادتشان روایت می شود

رضا بروسان
 

شعر اول:
دستم را زیر سرم می گذارم

و به خواب می روم
من و دستم هر شب خواب تو را می بینیم

عزیزم
ما حتما عاشق همیم

که این همه از هم دوریم.
 

شعر دوم: 
 تو نیستی و هنوز مورچه ها
شیار گندم را دوست دارند

و چراغ هواپیما در شب دیده می شود
عزیزم

هیچ قطاری وقتی گنجشکی را زیر می گیرد
از ریل خارج نمی شود.

 
شعر سوم: 

مورچه ای را از خانه اش دور می کنم
و گرسنگی را به دنیا برمی گردانم

دستم را تا آرنج در دهانم فرو می برم
و خودم را

چون پیراهنی پشت رو می کنم.
اگر تو بخواهی

نامت را بید می گذارم
و در سایه ات

روشن و خاموش می شوم.

مهمانی شعر و نستعلیق در سایه سار شکوه شاهنامه
آیین اختتامیه دومین جشنواره خط نستعلیق »شکوه شاهنامه« در مشهد برگزار شد

ــن جــشــنــواره خط  ــی آیــیــن اختتامیه دوم
نستعلیق »شکوه شاهنامه« در مشهد برگزار 

شد.
به گــزارش خراسان، نشست خبری آیین 
اختتامیه دومین جشنواره خط نستعلیق 
»شکوه شاهنامه« با حضور استادان برجسته 

خوشنویسی کشور در مشهد برگزار شد. 
اســتــاد میرحیدر مــوســوی، عضو شــورای 
سیاست گذاری جشنواره و عضو شورای 
خوشنویسان  انجمن  ارزشــیــابــی  عــالــی 
ایــران در این نشست خبری گفت:در این 
دوره جشنواره ، هزار و صد و پنجاه اثر در 
بخش خط نستعلیق به دبیرخانه جشنواره 
رسیده بود که دریافت این تعداد اثر برای 
چشمگیری  ،موفقیت  خط  جشنواره  یک 
به شمار می آید. البته به نظر من بهتر است 
علاوه بر خط نستعلیق، در سال های آینده 
بخش خط شکسته نیز به این جشنواره اضافه 
شود تا همه خوشنویسان کشور درگیر این 

رویداد هنری شوند.

 جشنواره ای برای الفت بیشتر مردم        
با شاهنامه

ــران  ای خوشنویسان  انجمن  مدیرعامل 
ــزود: بــه دلیل ایــن کــه اشــعــار شاهنامه  افـ
فردوسی برای خوشنویس ها )البته نسبت 
ــران مانند سعدی  ــاع ــار دیــگــر ش ــع ــه اش ب

و حافظ( خــوش دســت نبود در دوره اول 
این جشنواره با طرح دغدغه هایی از سوی 
شرکت کنندگان روبه رو بودیم ولی در این 
دوره که دومین دوره شکوه شاهنامه به شمار 
می آید تجربه شرکت کنندگان، بالاتر رفته 
بود و به چنین مشکلاتی برنخوردند. این 
نکته نویدبخش انس و الفت تعداد زیادی 
از خوشنویسان با شاهنامه فردوسی بوده 

است.
وی تصریح کرد: باید به این نکته اشاره کنیم 
که باوجود بالا بودن سطح آثار ازنظر کیفیت 
اجرا )از میان هــزارو صد و پنجاه اثر( تنها 
حــدود صد اثر به نمایشگاه راه پیدا کرد و 
این نشان دهنده دقت نظر بالای داوران و 

برگزارکنندگان است.

جشنواره ای تراز اول و تأثیرگذار       
در ادامه استاد رسول مرادی، عضو شورای 

ســیــاســت گــذاری جــشــنــواره، در تشریح 
کیفیت آثــار کتابتی و چلیپایی رسیده به 
این جشنواره گفت: در این دوره جشنواره 
شکوه شاهنامه حجم آثار باکیفیت عالی آن 
قدر زیاد بود که داوری را برای ما به شدت 

سخت کرد.
وی افزود: این جشنواره با این سطح کیفی 
انگیزه های  ما  بــرای جوانان خوشنویس 
خوبی ایجاد می کند. از طرفی من به عنوان 
ــاه یــا حتی بیشتر باید  یــک خطاط یــک م
شاهنامه را بخوانم تا بهترین کلمات را برای 
خوشنویسی انتخاب کنم و این باعث الفت 
بیشتر با شاهنامه می شود که ایــن اتفاق 

مبارکی است.

شکوه شاهنامه در مسیر بین المللی شدن       
همچنین استاد رضا زدوار، نماینده وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی گفت: شاهنامه 

ما  هویتی  ــر  اث گرانسنگ ترین  فــردوســی 
ــت. فــردوســی ایــن اثــر مهم را  ایرانیان اس
با تکیه بر اصل خرد خلق کــرده است و ما 
باید در معرفی این اثر شگرف به جهانیان، 
نهایت تلاش را به کار ببندیم، خط نستعلیق 
ــازوی حمایتی قدرتمند  بــه عــنــوان یــک بـ
می تواند این اثر شگرف را به جهانیان معرفی 

کند.
ــا حمایت های  ــم ب ــدواری ــی ــزود: ام ــ وی اف
وزارتخانه در سال های آینده این جشنواره 

را در سطح بین المللی برگزار کنیم.

بخش ادبی به جشنواره شکوه شاهنامه        
اضافه می شود

ــن نشست، حسین صالحی،  پــایــان ای در 
مدیر هنری جشنواره گفت: از سال آینده 
شاهنامه  شکوه  نستعلیق  خط  جشنواره 
به صورت دوسالانه برگزار می شود. البته 
جشنواره ادبی شکوه شاهنامه  در سال های 
میانه به صورت دوسالانه ادبی و خوشنویسی 
خواهیم داشت تا هرچه بهتر و بیشتر بتوانیم 
ــن اثر  مــردم و هنرمندان مختلف را بــا ای

ارزشمند آشنا کنیم.

پیام استاد امیرخانی و استاد کزازی برای        
شکوه شاهنامه 

ــن نشست خبری مراسم  پــس از پــایــان ای
اختتامیه برگزار شد و در این نشست پیام 
 ویدئویی استادان غلامحسین امیرخانی ،

استاد  و  خوشنویسی  هنر  ماندگار  چهره 
ادبــی  مفاخر  از  کـــزازی  میرجلال الدین 
ایران زمین پخش شد و برندگان هر بخش 

معرفی شدند.

موسیقی

با نمایشگاه کتاب

ادبی

رونمایی دیوان اشعار 
عبدالوهاب شهیدی

ــی از  ــایـ ــمـ ــن رونـ ــیـ آیـ
ــار اســتــاد  ــع ــوان اش ــ دی
شهیدی  عبدالوهاب 
اشعار  »کلیه  عنوان  با 
ــان حــال خــودم«،  به زب
ــه،  ــب ــن ــک ش امـــــــروز ی
ــت  ــشـ ــهـ ــبـ اردیـ  30

در فرهنگسرای ارسباران برگزار می شود. به 
گزارش ایسنا، در این برنامه خانواده استاد فقید 
عبدالوهاب شهیدی، میرعلیرضا میرعلی نقی، 
هومن ظریف، سهیلا حسن زاده، ناهید جباری، 
و  هنرمندان  از  جمعی  و  معتبرزاده  راستین 
علاقه مندان موسیقی حضور می یابند و نمایش 
مستند »شهیدی، عود، آواز« ساخته هومن ظریف 
از بخش های برنامه خواهد بود. دیــوان اشعار 
عبدالوهاب شهیدی با عنوان »کلیه  اشعار به زبان 
حال خودم )دفتر اول و دوم(« به کوشش راستین 
معتبرزاده و ناهید جباری، با ویرایش و نگارش 
راستین معتبرزاده و با پیش گفتاری از میرعلیرضا 
میرعلی نقی، در سال 1402 در 619 صفحه 
توسط انتشارات امید رهــاوی به چاپ رسیده 
است. زنده یاد عبدالوهاب شهیدی )زاده 10 
مهر 1301 و درگذشته 20 اردیبهشت 1400( 
موسیقی دان، خواننده، آهنگ ساز، مدرس آواز 
و نوازنده عود از شاگردان اسماعیل مهرتاش بود 
و سابقه همکاری با هنرمندانی همچون جلیل 
شهناز، فرامرز پایور، علی اصغر بهاری، حسین 
تهرانی، رحمت ا... بدیعی، حسن ناهید و محمد 

اسماعیلی را در کارنامه هنری اش داشت.

»یهودا و شیدا«
 جدیدترین اثر پرواز همای

ــرای »یهودا و شیدا«  اُپ
جدیدترین اثر نمایشی 
»پرواز همای« خواننده 
ایرانی از بیست خرداد 
ــیــاوران روی  در کــاخ ن
صــحــنــه مــــــی رود. به 
گــزارش تسنیم، پرواز 

همای پس از اجرای اُپراهای »حلاج« و »موسی 
و شبان«، حالا در تلاش است پس از پنچ سال 
تلاش و تحقیق، جدیدترین اثر خود اُپرای »یهودا و 
شیدا« را به مخاطبانش تقدیم کند. اُپرای »یهودا و 
شیدا« داستان عاشقانه  یهودای آوازخوان و شیدا 
)دختر شاه طهماسب( است که قربانی خشم و 
قدرت طلبی قزلباش ها می شود و بهانه ای برای 
سرنوشت غم انگیز خنیاگران موسیقی و تبعید 
شاعران ایران به سرزمین گورکانیان در قرن نهم. 
پرواز همای دربــاره این اثر می گوید: »جزئیات 
داستانی زیادی برای این اپرا در نظر گرفته ایم که 
زمان زیادی برای آن صرف شده است. مفاهیم و 
موضوعات در قالب موسیقی، نمایش، ویدئو وال 
و روایتِ راوی در اختیار مخاطبان قرار خواهد 
گرفت. تمرین زیادی برای این اثر انجام شده و 
در تلاشیم بهترین اجراها را در خردادماه برای 

مخاطبان روی صحنه ببریم«.

 497 میلیارد تومان؛ 
فروش 10 روز نمایشگاه کتاب

علی رمضانی اعلام کرد: نمایشگاه کتاب تهران 
در مجموع در دو بخش حــضــوری و مجازی 
497 میلیارد فروش داشت. به گزارش ایسنا، 
ــه علی رمضانی،  آخرین نشست خبری روزان
قائم مقام و سخنگوی سی و پنجمین نمایشگاه 
29 اردیبهشت در  بین المللی کتاب تهران 
ستاد اجرای مصلای امام خمینی)ره( برگزار 
شد. رمضانی درباره میزان فروش این رویداد 
فرهنگی گفت: »تــا پایان روز دهــم در بخش 
حضوری 319 میلیارد فروش داشتیم که 223 
میلیارد آن از طریق درگاه رسمی و 96 میلیارد 
آن از مبادی غیررسمی و کارت به کارت بوده 
است. همچنین در بخش مجازی 178 میلیارد 
فروش داشتیم که 13۵ میلیارد سهم ناشران و 
43 میلیارد سهم کتاب فروشان بوده است. در 
مجموع 497 میلیارد فروش در بخش حضوری 
و مجازی تا روز دهم داشتیم. امیدواریم امروز 
به افزایش تعداد نسخه هم دست یابیم. تا روز 
گذشته یک میلیون و ۵0 هزار نسخه بوده که 
در قالب ۵90 هــزار بسته سامان دهی شده 
اســت«. وی در پایان گفت: »با توجه به تعداد 
ــاد نــاشــران عمومی ایــن نــاشــران بیشترین  زی
میزان فروش را داشتند، در رتبه بعدی رقابتی 
بین بخش کودک و نوجوان و بخش آموزشی 
ــت. همچنین تــعــدادی از نــاشــران کودک  اس
و نوجوان رتبه های اول تا سوم فــروش بخش 
حضوری را به خود اختصاص دادنــد. مجموع 
کتاب فروشی های فعال 310 کتاب فروشی 
بوده که از این تعداد 78 کتاب فروشی در تهران 
و 223 کتاب فروشی در سایر استان هاست. 
ــادی مربوط به سایر  بنابراین حجم بسیار زی

استان هاست«.

پیوند خانوادگی»شجاعی«ها  با  ادبیات آیینی
 در آستانه سالروز ولادت امام رضا)ع(، از رمان »به بلندای آن ردا« به قلم سید علی شجاعی نوشته ایم 

و از آثار دینی و مذهبی این نویسنده و پدرش، سیدمهدی شجاعی یاد کرده ایم

رویداد

ناگهان شعر

  محمد بهبودی نیا
calture@khorasannews.com

  الهه آرانیان
calture@khorasannews.com

 اشتراکات فرهنگی
پل دوستی ایران و ترکمنستان

اسلامی  ارتباطات  و  فرهنگ  سازمان  رئیس 
سالگرد  سیصدمین  بزرگداشت  همایش  در 
تولد مختومقلی فراغی)شاعر ترکمن( که در 
شد،  برگزار  ترکمنستان  پایتخت  عشق آباد، 
و  ایـــران  فرهنگی  مشترک  هویت  اهمیت  بــر 
ترکمنستان بــه عــنــوان پلی بـــرای دوســتــی و 

همبستگی دو ملت تأکید کرد.
بــه گـــزارش روابـــط عمومی ســازمــان فرهنگ 
و ارتــبــاطــات اســلامــی، همایش بین المللی 
 24 حضور  با  فراغی  مختومقلی  بزرگداشت 
وزیر، نماینده کشورها و سازمان های بین المللی 

و پیام رئیس جمهور ترکمنستان آغاز شد.
حجت الاسلام محمد مهدی ایمانی پور، رئیس 
سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی در همایش 
بزرگداشت سیصدمین سالگرد تولد مختومقلی 
فراغی که در عشق آباد، پایتخت ترکمنستان 
برگزار شد، بر اهمیت هویت مشترک فرهنگی 
ایران و ترکمنستان به عنوان پلی برای دوستی 

و همبستگی دو ملت تأکید کرد.
وی در ادامــه به شخصیت و جایگاه مختومقلی 
فراغی در تاریخ و فرهنگ ایــران و ترکمنستان 
ــت و گــفــت: مختومقلی فــراغــی شاعر  ــرداخ پ
اندیشمند ملت های آسیای میانه به خصوص 
ترکمن هاست. تدبیر دولت ترکمنستان در تجلیل 
از این شاعر بزرگ و نامدار را ارج نهاده و تاکید 
می کنم که تجلیل از چنین شخصیت هایی تجلیل 
از مقام علم و اندیشه بوده و پیامدهای دوستی و 

همبستگی میان ملت های منطقه است.
رئیس سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی در 
ادامه از کتاب »دیوان مختومقلی فراغی نسخه 
سفارت  فرهنگی  رایزنی  توسط  که  تطبیقی« 
جمهوری اسلامی ایــران تهیه شــده، رونمایی 

کرد .
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در امتداد تاریکی

ماجرای پسر فراری!
با آن که تاکنون 5 بار ازدواج کرده ام اما 
هنوز هم نتوانستم به آرامش برسم و همواره 
زندگی آشفته ای داشتم تا جایی که پسرم 
نیز از خانه پــدرم فــرار کــرده اســت و حالا 
می خواهم او را پیدا کنم تا تحویل بهزیستی 

بدهم و ...
به گــزارش اختصاصی روزنامه خراسان، 
مرد43 ساله که برای یافتن پسر فراری اش 
ــود دربــاره  ــده ب ــت بــه دامـــان پلیس ش دس
ــاور و مــددکــار  ــش ــه م ســرگــذشــت خـــود ب
اجتماعی طبرسی شمالی مشهد گفت: در 
یکی از شرکت های خودرو سازی مشغول 
کار هستم  اما هیچ گاه رنگ خوشبختی 
را ندیدم چرا که وقتی دیپلم گرفتم و عازم 
خدمت سربازی شــدم، مــادرم دختر یکی 
ــودش را کــه ساکن  از همشهری هــای خ
مشهد بــود برایم خواستگاری کــرد و من 
هم پذیرفتم. ایــن اولین ازدواج من بود 
که 16 سال ادامه داشت. آن زمان بعد از 
پایان خدمت زندگی مشترکم را با مریم 
آغــاز کــردم اما وقتی پسرم به 15 سالگی 
رسید تازه فهمیدم که من و مریم هیچ تفاهم 
اخلاقی با یکدیگر نداریم. به همین خاطر از 
او جدا شدم. همسرم نیز سرپرستی پسرم 
را پذیرفت و به همراه او به دنبال سرنوشت 
خودش رفت. من که دیگر تنها شده بودم 
در مدت زمان خیلی کوتاهی با زن مطلقه 
دیگری ازدواج کردم و صاحب 2 پسر دیگر 
به نام های احمد رضا و علیرضا شدم؛ اما این 
ازدواج نیز بعد از 7 سال به آخر خط رسید. با 
وجود این، سرپرستی فرزندانم را به او ندادم 
و تصمیم گرفتم خودم از آن ها مراقبت کنم. 
آن زمان احمد رضا 6 ساله بود و علیرضا 
هنوز دوران شیرخوارگی را می گذراند. این 
بود که مجبور شدم خیلی سریع ازدواج کنم 
تا از سختی ها و مشکلاتی که پسر شیرخواره 
ام داشت رهایی یابم ولی این بار پسر بزرگم 
سرناسازگاری با نامادری را گذاشت و مدام 
با او مشاجره می کرد و همسرم نیز برای آن 
که او را ادب کند همواره با سیلی و کتک 
کاری پاسخ احمدرضا را می داد. به همین 
خاطر مجبور شدم مراقبت از پسرم را به پدر 
و مادر خودم بسپارم ولی او به خاطر کمبود 
محبت به نوجوانی سرکش تبدیل شده است 
و مدام از خانه فرار می کند. قبلا تصورم این 
بود که او تحت تاثیر حرف های مادرش قرار 
می گیرد چرا که گاهی به منزل مادرش نیز 
رفت و آمد می کرد اما بعد از همسر سابقم 
شکایت کردم و او تعهد داد که دیگر پسرم 
را به خانه راه ندهد. با وجود این، مشکل 
فرارهای پسرم حل نشد تا جایی که سومین 
همسرم را نیز به همین دلیل طلاق دادم و با 
زن دیگری ازدواج کردم اما او هم زنی بسیار 
پرخاشگر و عصبی بود  و از همان ابتدا شرط 
کرد که فرزندانم را نمی پذیرد من هم قبول 
کردم ولی او نیز مدعی بود که گاهی پسرم به 
خانه می آید  و لوازم منزل را سرقت می کند. 
طولی نکشیدکه برای آرامش زندگی مجبور 
شدم محل سکونتم را تغییر دهم تا پسرم 
نتواند منزل ما را پیدا کند ولی باز هم فایده 
ای نداشت و من به ناچار آن زن را طلاق 
دادم و با پنجمین همسرم ازدواج کردم ولی 
او اکنون باردار است و من در حالی که قصد 
دارم محیطی آرام برایش فراهم کنم،تازه 
متوجه شدم که باز هم  احمدرضا از منزل 
پــدرم فــرارکــرده اســت. به همین خاطر به 
کلانتری آمدم تا او را با کمک پلیس بیابم و 
به همراه برادرش به بهزیستی بسپارم اما 

ای کاش ... 
ــامــه خــراســان حاکی است  گـــزارش روزن
ــاره با  ــ ــن ب ــونــی در ایـ ــای قــان ــی هـ ــررس ب
دســتــورهــای ویـــژه ســرگــرد آبکه)رئیس 
مشهد(آغاز  شمالی  طبرسی  کلانتری 

شده است.
ماجرای واقعی با همکاری پلیس 

پیشگیری خراسان رضوی 

حوادث

 معاون دادستان مرکز خراسان رضوی خبر داد

دستورهای ویژه مدعی العموم برای واکاوی سیل مشهد

سید خلیل سجادپور- دادستان مرکز خراسان رضوی 
در حالی دستورهای ویژه ای را برای واکــاوی و ریشه یابی 
علل وقوع سیل مرگبار مشهد صادر کرد که برخورد قاطع 
قضایی نیز با مقصران این ماجرای تلخ در مسیر تحقیقات 

قرار گرفته است.
معاون دادستان در امور اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم 
دادسرای عمومی و انقلاب مشهد روز گذشته هنگام بازدید 
میدانی از معابر و مناطق آسیب دیده از سیل مشهد با بیان این 
مطلب به خبرنگار روزنامه خراسان افزود: به دنبال بارش های 
سیل آسا و اعلام آب گرفتگی و جاری شدن سیل در برخی از 
مناطق جنوب مشهد، بلافاصله مدعی العموم دستورهای 
ویژه ای برای بسیج امکانات و امداد رسانی سریع به آسیب 
دیدگان در حالی صادر کرد که نظارت های قضایی نیز با 

حضور میدانی در صحنه حادثه مورد تایید قرار گرفته بود.
قاضی سیدهادی شریعت یار که خود به عنوان نماینده مدعی 
العموم از همان ساعات اولیه وقوع سیل در جنوب شهر حضور 
داشت، به بازدیدهای تخصصی قضایی برای رفع موانع و 
مشکلات موجود در مراحل امدادرسانی اشاره کرد و افزود: 
تامین روشنایی منازل و معابر آسیب دیده از سیل یکی از 
اولویت های امداد رسانی بود که با هماهنگی های صورت 
گرفته، 25 پروژکتور توسط شرکت توزیع برق در منطقه 
سیدی راه اندازی شد اما اولویت اول نجات گرفتاران درسیل 
و همچنین حفاظت از اموال آنان بود که با دستورهای قضایی 
روند سریع تری به خود گرفت به طوری که در برخی موارد به 
ناچار دستور تخریب مکان های نیز صادر شد تا امدادرسانی 

به سهولت انجام شود.
مقام ارشد قضایی در دادسرای عمومی و انقلاب مشهد در 
پاسخ به سوال خبرنگار روزنامه خراسان که آیا علل وقوع سیل 
مرگبار که به جاده های درون شهری کشید مورد واکاوی و 
تحقیق قضایی قرارگرفته است یا خیر؟ گفت: ماجرای سیل 
مشهد ابعاد گوناگونی دارد که دستگاه قضایی از زوایای 
مختلف آن ها را بررسی می کند چراکه عوامل متعددی در 
این ماجرا دخیل هستند که هر کدام باید از یک زاویه کنکاش 
شود اما در بررسی های مقدماتی دو علت اصلی زیر ذره بین 
تحقیقات قرار گرفته است؛ اول این که در اطــراف میدان 
انقلاب)محل وقوع سیل(کانالی وجود دارد که روی آن کانال 
پلی غیر اصولی و غیر استاندارد ساخته شده است به گونه ای 
که برای خروج روان آب ها دهانه کارشناسی تعبیه نشده و 
همین موضوع موجب انسداد و  ریزش روان آب های سطحی 
به میدان انقلاب شده است که اکنون موضوعات کارشناسی 
در این باره از ابعاد مختلف آغاز شده است و در صورت اثبات 
قصور فرد یا افراد به یقین متخلفان و مقصران تحت تعقیب 
قضایی قــرار می گیرند. اما دومین علت که بررسی های 
اولیه آن همچنان ادامه دارد مربوط به دیواری است که روی 

زمین های متعلق به آستان قدس رضوی ساخته شده است.
قاضی شریعت یار اضافه کرد: اگرچه برخی از مردم وجود 
دیوار مذکوردرزمین های آستان قدس را برای تامین امنیت 
محله لازم می دانستند اما برخی دیگر از شهروندان مدعی 
بودند که این دیوار به صورت غیراصولی و غیرکارشناسی 
و بدون در نظر گرفتن حوادث پیش بینی نشده مانند روان 
آب ها ساخته شده و خروجی برای عبور آب ها از آن در نظر 
گرفته نشده به طوری که قبلا نیز روان آب ها در پشت این دیوار 
جمع شده و حتی بخشی از آن را تخریب کرده است ولی در 
بازدید های میدانی، یکی از علت های گسترش سیل از سوی 
برخی افراد عنوان می شود که این موضوع نیز مورد توجه 
قرار گرفته است و باید به طور دقیق توسط گروه کارشناسان 

واکاوی شود.
معاون پیگیری حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم دادسرای 
عمومی و انقلاب مشهد همچنین به دستورهای ویژه دادستان 

مرکز خراسان رضوی برای ریشه یابی وقوع سیل و شناسایی 
مقصران آن نیز اشــاره کرد و افــزود: امــروز نیز دادستان از 
جایگاه مدعی العموم، نامه ای به یکی از مقامات ارشد دولتی 
نوشت تا نظارت ها بر اجرای وظایف مدیران و مسئولان برای 
اقدامات کارشناسی سریع و آینده نگری به منظور پیشگیری 

از تکرار چنین حوادثی مورد تاکید قرار گیرد.
این مقام قضایی خاطر نشان کرد: همچنین رسیدگی سریع 
به پرونده خسارت دیدگان از سیل و  برخورد قاطع با مقصران 
این حادثه از جمله دستورهای ویژه مدعی العموم است و 
همه افرادی که به نوعی در وقوع سیل نقشی داشته اند باید 

پاسخگوی اعمال خود باشند.
قاضی سید هادی شریعت یار در پاسخ به سوال خبرنگار 
خراسان که برای جبران خسارت آسیب دیدگان از سیل چه 
اقداماتی انجام شده است نیز گفت: طبق اعلام فرماندار 
مشهد کمیته ای در این باره تشکیل شده که بلافاصله روند 
تشکیل پرونده و بازدیدهای میدانی برای بررسی آسیب ها 
و خسارت های ناشی از سیل را آغاز کرده اند و در دادسرای 
عمومی و انقلاب مشهد نیز قاضی »محمود عارفی راد«)قاضی 
ــژه قتل عمدمشهد( رسیدگی قضایی به پــرونــده جان  وی
باختگان حادثه سیل را در دستور کار قرار داد و به طور ویژه 
تحقیقات قضایی را ادامــه می دهد که هیچ حقی از کسی 
تضییع نشود.معاون دادستان مرکز خراسان رضوی همچنین 
در پاسخ سوال دیگر خبرنگار روزنامه خراسان درباره ماجرای 
کوه خواری در ارتفاعات جنوبی مشهد نیز گفت: همان طور 
که تاکید کردیم وقوع حادثه سیل ابعاد مختلفی دارد و برخی 
از علل آن هم احتمالا به کوه خــواری و تخریب طبیعت باز 
می گردد که در سال های گذشته توسط سودجویان تصرف 
شده یا مسیرهای روان آب ها را تخریب کرده اند و گاهی نیز 
به طور غیرمجاز تغییرکاربری هایی اتفاق افتاده که همه این 
ها بررسی های کارشناسی می شود. مردم مطمئن باشند در 
صورت اثبات قصور هر فرد یا افرادی در این باره به شدت با 
آنان برخورد خواهد شد.وی تاکید کرد: در مراحل دیگر نیز 
دادستانی دستورهایی را برای جلوگیری از تکرار این گونه 
حوادث به مقامات مسئول و مدیران شهری داده اند که باید 
برای رفع نواقص موجود اقدام شود.قاضی شریعت یار در 

پایان خاطر نشان کرد: با تمهیدات و تدابیری که اندیشیده 
شد، امروز)روزگذشته( با وجود بارش سنگین در مشهد، 
هیچ حادثه تلخی رخ نداد و برخی معابر و زیرگذرها قبل از 
آن که حادثه ای رخ دهد با حضور عوامل انتظامی بسته شد و 

رانندگان به مسیرهای دیگری هدایت شدند که قبلا زمینه 
سازی شده بود.وی تصریح کرد: امیدواریم این روند در آینده 
نیز ادامه یابد و نقص های موجود هرچه سریع تر برطرف شود 
تا دیگر شاهد چنین صحنه های دلخراشی در مشهد نباشیم.

با عاملان قصور در وقوع این حادثه تلخ قاطعانه برخورد می شود

توکلی -سه سارق گرفتار اعتیاد به شیشه با 14 فقره سرقت به دام پلیس افتادند. به گزارش 
خراسان، فرمانده انتظامي سیرجان  بیان کرد: در پی افزایش سرقت محتویات و قطعات 
کامیون در مناطقی از شهرستان سیرجان، نیروهای  کلانتری 17 با انجام  تحقیقات 
گسترده  تخصصی، 3  متهم مرتبط در این سرقت ها را شناسایی کردند و آنان را به همراه یک 

کامیون که از آن در انجام سرقت ها استفاده می کردند دستگیر کردند.
سرهنگ خواجه پور افزود: این متهمان  در مواجهه با شواهد و مدارك موجود ضمن معرفی 
شش مالخر مرتبط با خود، به 14 فقره  سرقت لوازم  و قطعات خودرو اعتراف کردند. این 
مسئول انتظامی خاطرنشان کرد: برخی اقلام  سرقتی  شامل ۸ قطعه از قسمت های مختلف 
کامیون، جک، مانیتور، کابل، چادر خودرو، 5 جعبه آچار و باتری  از مخفیگاه  متهمان کشف 
شد. فرمانده انتظامی سیرجان با بیان این که متهمان با یک کامیون فرسوده، کامیون های 
با ضریب پایین امنیتی  را در مکان های  خلوت و تاریک شناسایی  و شب ها اقدام به سرقت 
قطعات آن ها می کردند، از شهروندان  خواست ضمن پارک وسایل نقلیه خود در مکان های 

مناسب، تردد افراد مشکوک را به پلیس گزارش دهند.

سجادپور – عاملان جیب بری و کیف زنی در اتوبوس های 
شهری مشهد درحالی با تلاش ماموران کلانتری بانوان 
دستگیر شدند که تعدادی گوشی های سرقتی از آنان کشف 
شده است.به گزارش روزنامه خراسان، روند صعودی جیب 
بری و کیف زنی در خیابان شیرازی مشهد موجب شد تا 

گروهی از افسران دایره تجسس کلانتری بانوان، ماجرای 
سرقت در اتوبوس های شهری را به طور نامحسوس پیگیری 
کنند چرا که سرقت های متعدد در خیابان شیرازی موجب 
نگرانی بساری از مال باختگان شده بود. طولی نکشید که 
رصدهای اطلاعاتی با نظارت سرهنگ سمیه گلزاری)رئیس 
کلانتری بانوان( به نتیجه رسید و ماموران مخفی پلیس، مچ 

دو زن جیب بر را هنگام سرقت درون اتوبوس روگذر خیابان 
شیرازی گرفتند و آنان را به کلانتری انتقال دادند. 2 متهم 
3۸ و 42 ساله که سابقه کیفری نیز دارند در حالی به چندین 
فقره جیب بری در اتوبوس های شهری اعتراف کردند که 
ماموران در بازرسی از آنان 5 دستگاه گوشی سرقتی به همراه 

2میلیون تومان وجه نقد کشف کردند.
گزارش روزنامه خراسان حاکی است: اهمیت این پرونده، 
پلیس را برآن داشت که به ریشه یابی جرایم احتمالی دیگر 

متهمان بپردازد. به همین دلیل افسران دایره تجسس با 
هماهنگی قضایی وارد مخفیگاه جیب برها شدند و 6 دستگاه 
گوشی سرقتی دیگر را کشف کردند. از سوی دیگر بررسی ها 
نشان داد آنان گوشی های سرقتی را به یک مالخر حرفه ای 
می فروشند که تلاش برای شناسایی عضو دیگر این باند آغاز 
شد و متهمان نیز با صدور قرار قانونی از سوی مقام قضایی 
روانه زندان شدند تا تحقیقات برای شناسایی مال باختگان 

ادامه یابد.

باند کیف زنی در اتوبوس های شهری متلاشی شد

سرقت دزدان شیشه ای با کامیون فرسوده از کامیون ها 

بازدید میدانی معاون دادستان 
عکس ها :خراساناز محل وقوع سیل



۹اجتماعی

آدرس غلط جمعیتی
در حالی برخی دستگاه ها از توقف شیب تند کاهش موالید سخن می گویند که منابع 
آگاه  معتقدندبرداشت ها مبنی بر کاهش بحران جمعیتی به دلیل تغییر در گردآوری 

آمار است. ما موضوع را تشریح کردیم و درباره مسائل جمعیتی با دبیرسابق ستاد ملی 
جمعیت همکلام شدیم
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گزیده 

 جوابیه وزارت جهاد کشاورزی  
در پاسخ به گزارش » سیلاب هدررفت آب«

 مطالعات آبخیزداری ٢٠ میلیون
 از 9٠ میلیون هکتار انجام شده است

نظر به مطلب منتشر شده درآن روزنامه مورخ١٤٠٣/٠٢/١7 
کدخبر ٨٠٨١7٣ با عنوان » سیلاب هدررفت آب« مقتضی 
است دستور فرمایید،طبق قانون مطبوعات، توضیحات وزارت 
جهاد کشاورزی را در آن روزنامه در همان صفحه وستون برای 
روشنگری افکار عمومی منتشر نمایند. اجرای طــرح های 
آبخیزداری از دغدغه های درســت و بجای آن نشریه محترم 
و نیز وزارت جهاد کشاورزی در جمع آوری آب، تغذیه سفره 
های آب زیرزمینی و جلوگیری از فرسایش خاک و پیشگیری از 
خطرات سیلاب است. وزارت جهاد کشاورزی ضمن استقبال 
از حساسیت مطبوعات در انعکاس موضوعاتی از این دست که 
اولویت راهبردی مدیریت کلان کشاورزی هم به شمار می رود، 
در  تکریم و تکمیل آگاهی بخشی عمومی، مطالبی به شرح ذیل 

ارائه می کند.
 طبق گفته رئیس سابق سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
و آمار موجود، در حال حاضر 9٠میلیون هکتار طرح آبخیزداری در 
سراسر کشور نیازمند اجرای سازه آبخیزداری است و از این مقدار، 

کار مطالعاتی ٢٠ میلیون هکتار تکمیل و به اتمام رسیده است.
وزارت جهاد کشاورزی اعلام می کند؛ به دلیل اولویت موضوع 
آبخیزداری در کشور، حفظ منابع پایه آب و خاک و تامین آب مورد 
نیاز، در صورت تخصیص اعتبار لازم، آمادگی مطالعاتی و عملیاتی 
اجــرای ٤٠ میلیون هکتار طرح آبخیزداری  در سال را دارد.

مسئولان وکارشناسان وزارت جهاد کشاورزی در مراحل تدوین و 
تصویب برنامه هفتم توسعه، ضرورت اجرای طرح های آبخیزداری 
را به نمایندگان مجلس و کمیسیون تخصصی کشاورزی و آمادگی 
برای اجرای سریع  آن را اعلام کرده اند، البته مجلس و سازمان 
برنامه  وبودجه به دلیل کمبود منابع، محدودیت هایی در بودجه 

اعمال کرده است.
با این حــال، وزارت جهاد کشاورزی در سال جهش تولید با 
ــردم، قصد دارد؛ بخشی از اعتبار مــورد نیاز را با  مشارکت م
مشارکت مردم منطقه و اختصاص حق بهره برداری به آنان، تامین 
کند.مولدسازی منابع از دیگر راه های قانونی تامین اعتبار طرح 
های اولویت دار وزارت جهاد کشاورزی است که در سال جاری 
از طریق این منابع بخش دیگری از طرح های آبخیزداری اجرا 

می شود.
از این رو وزارت جهاد کشاورزی از همه منابع و امکانات موجود 
برای تسریع در تکمیل طرح های آبخیزداری کشور بهره خواهد 

برد.

صادق غفوریان-  آمارهای جمعیتی در سال 
های اخیر نشان می دهد، حال »جمعیت« 
خوب نیست و اگرچه به تازگی تلاش می شود 
بحران جمعیتی را با آمارها و بازی با کلمات به 
گونه دیگری تصویر کنند اما واقعیت این است، 
روند جمعیتی کشور همچنان در شیب کاهش 

موالید قرار دارد.

کاهش موالید از 40 هزار به 17 هزار       
وزارت بهداشت معتقد است، قانون جوانی 
جمعیت، توانسته باعث کاهش تندی این 
شیب شود: »اگر این قانون نبود و اقداماتی که 
اکنون برای افزایش جمعیت و زاد و ولد انجام 
می شود رخ نمی داد، شاهد کاهش موالید 
با شیب بسیار تند بودیم به طوری که در سال 
١۴٠١ نسبت به سال قبل آن ۴٠ هزار تولد 
کمتر داشتیم و اگر کاری صورت نمی گرفت 
این عدد در سال ١۴٠٢ به 7٠ هــزار تولد 
کمتر هم می رسید. خوشبختانه با اقداماتی 
که در دولت سیزدهم روی داد و تاکیدات وزیر 
بهداشت بر اجرای همه جانبه بندهای مرتبط 
به این وزارتخانه اکنون آمار احتمال کاهش ۴٠ 
هزار تولد به کاهش ١7 هزارتایی رسید و شیب 
تند کاهش موالیدی که در آن قرار داشتیم با 

حمایت های دولت گرفته شد.«

قانون بدون بودجه       
ــرای قانون  در حالی وزارت بهداشت از اج
جوانی جمعیت سخن می گوید و خود را موفق 
در اهداف آن می داند که فاطمه محمدبیگی، 
رئیس فراکسیون جمعیت و حمایت از خانواده 
مجلس به تازگی گفته است: برخی بخش ها 
با قانون جوانی جمعیت به خوبی همراهی 
نکردند. مشکل عدم اجرای قانون چالش های 

بودجه ای است و متاسفانه به دلیل عدم تامین 
بودجه، ۵٠ درصد این قانون اجرایی نشده 

است.«

سازمان کارشکن!       
این نماینده مجلس با تاکید بر این که التزام 
نداشتن برخی مدیران و کارشکنی ها موجب 
شده قانون جوانی جمعیت به خوبی اجرا 
نشود، گفت: اولین چالش ما سازمان برنامه 
و بودجه است که بودجه مورد نیاز اجرای این 
قانون را نمی دهد و پس از آن التزام نداشتن 

برخی وزارتخانه هاست.
البته که حسین فرشیدی معاون بهداشت وزیر 
بهداشت دو روز قبل مدعی شده وزارتخانه آنان 
تا 9۵ درصد در اجرای این قانون موفق بوده 
است: »تکالیف ما در حوزه سلامت و آموزش 
مشخص است و تا امروز بیش از 9۵ درصد از 
وظایفمان را در قبال قانون جوانی جمعیت 
اجرایی کرده و توانسته ایم جلوی شیب تند 

کاهش موالید را بگیریم.«
او در این زمینه چند گونه آمار ارائه کرده است: 
»میزان موالید در مادران ٢٠ تا ٢۵ سال کشور 
با اجرای این قانون افزایش چشمگیری داشته 
و سبب شده مادران ما جوان تر شوند.« وی به 
افزایش میزان تولد در سنین طلایی یعنی ٢٠ 
تا ٢9 سال هم اشاره کرده  و گفته است: میزان 
زایمان سوم مادران از ١۶ درصد در سال 9٨ 
به ١٨.9٨ درصد در سال ١۴٠٢ رسیده و 
حتی زایمان چهارم نیز از ۵ درصد به حدود 7 

درصد افزایش یافته است.

 آمارهای تامل برانگیز و یک ابهام مهم       
نگاهی به آمارهای موالید در سال های اخیر 
ــد، کشور همچنان در شیب  نشان می ده

ــت. در عین حــال برخی  کاهش موالید اس
منابع آگــاه، تصریح می کنند مسئولانی که 
از کاهش شیب موالید سخن می گویند، 

آمارشان چندان دقیق نیست.
   بررسی آمار مقایسه ای میزان تولدها در ۵ 
سال اخیر)جدول مندرج در این گــزارش( 
نشان می دهــد، نه تنها وضعیت در شرایط 
ثبات بهبودی قرار ندارد، بلکه کشور همچنان 
در شیب کاهش موالید است ونمی توان با 
وارونه سازی اعداد و »اما و اگر«ها مدعی شد 

که شرایط جمعیتی  بحرانی نیست!
طبق آمارهای رسمی، نرخ باروری در ایران 
طی ســال هــای اخیر به طــور قابل توجهی 
کاهش یافته اســت. در ســال ١۴٠٠، نرخ 
باروری به ١.9 فرزند در هر زن بارور رسیده 
که این رقم پایین تر از سطح جانشینی )٢.١ 

فرزند( است.

ابهام چیست؟       
اما این که بیان می شود، تعداد موالید افزایش 
یافته و شیب تند کاهش موالید متوقف شده، با 
یک ادعا رد می شود. یک منبع آگاه به خراسان 
می گوید، به تازگی برخی مسئولان، آمار 
تولدها را بر اساس تعداد موالید در بیمارستان 
ها در بوق و کرنا می کنند در حالی که بخشی 
از این موالید ممکن است به هر دلیلی از جمله 
ایرانی نبودن، اساسا دارای شناسنامه نباشند. 
درحالی که پیش از این آمارهای جمعیتی بر 
اساس تعداد صدور شناسنامه سنجش می 
شده است. ما البته روز گذشته برای دریافت 
پاسخی برای این ادعا تلاش کردیم از سازمان 
ثبت احوال، پاسخ را دریافت کنیم اما امکان 
ارتباط فراهم نشد و مقرر شد، این سازمان در 

روزهای آتی پاسخ را برایمان ارسال کند.

مقایسه با سال قبلتعداد تولدهاسال
١7۴٣٣کمتر از١۴٠١یک میلیون و ۵7 هزار و 9۴٨ سال ١۴٠٢

۴٠٨٣٠ نفر کمتر از ١۴٠٠یک میلیون و 7۵ هزار و ٣٨١سال ١۴٠١

٢٠٨٣ نفر بیشتر از 99یک میلیون و ١١۶ هزار و ٢١١سال ١۴٠٠

٨٢٠٠۶ نفر کمتر از 9٨یک میلیون و ١١۴ هزار و ١٢٨سال ١٣99

یک میلیون و ١9۶ هزار و ١٣۴ سال ١٣9٨

دولت برای کاهش سقط جنین باید سرمایه گذاری کند 

به طور قطع دکتر کاظم فروتن، دبیر سابق 
ستاد ملی جمعیت  که ١7 ماه در این ستاد 
مسئولیت داشــت، می تواند در حوزه های 
جمعیتی اظهارنظر کند. او درباره آمارهای 
جمعیتی معتقد اســت: نظر و آمــار دستگاه 
ها نمی تواند معیار و ملاک باشد، بلکه بر 
اساس قانون، فقط مرکز آمار ایران است که 
امکان ارائه آمار رسمی کشور در بخش های 
مختلف را داراست. در واقع، ثبت احوال آمار 
را دراختیار این مرکز قرار می دهد و مرکز 
ــران بر اســاس فرمول هــای خودش  آمــار ای
آمــار را به طــور رسمی اعــلام می کند. این 
اتفاق متاسفانه رخ نمی دهد و الان دو مرکز با 
رویکردهای خودشان نرخ جمعیتی و باروری 
را اعلام می کنند.در عین حال فروتن می 
گوید: آمارهای جمعیتی در جهت کاهش 
شیب ناباروری و روند مثبت است اما در این 
میان نباید از اهمیت مسئله سقط جنین 
گذشت. دولت باید بتواند با کمک به پویش ها 
و بخش های غیردولتی در جهت کاهش سقط 
جنین حرکت کند که مشخصا هزینه این امر 
بسیار کمتر از هزینه هایی است که در مراکز 

ــاروری صــرف می  ــاب ن
شود.از فروتن درباره 
ــرای قانونی  ــد اج رون
ــی جــمــعــیــت  ــ ــوان ــ ج
مــی پــرســم کــه پاسخ 
مــی دهـــد: معتقدم، 
ــدود ۴٠  ــا امـــروز حـ ت

درصــد ایــن قانون پیش رفته و در مــواردی 
ــای زمــیــن،  ــط ــا، اع ــاه هـ ــگ ــواب هــمــچــون خ
هنوز  فـــرزنـــدآوری  و  ازدواج  تسهیلات 
ــورت گیرد.  بــایــد اقــدامــات مــوثــرتــری صـ
وی تاکید می کند، باید با اقدامات فرهنگی 
ــود، فاصله ازدواج تا  و آمــوزشــی تــلاش ش
فرزندآوری کاهش یابد. سال های قبل این 
فاصله ۴ سال بود، اکنون سه سال است و 
چنان چه این فاصله به دو سال برسد مطلوب 
خواهد بود. همچنین مشوق ها در جهت دو 
فرزندی افزایش یابد، یعنی تک فرزندی ها را 
به سمت و سوی دو فرزندی سوق دهیم و در 
این باره باید والدین اقناع شوند که برای منافع 
خودشان و برای حوزه تربیتی تک فرزندشان، 

به سوی دوفرزندی اقدام کنند.

بلبشو در سامانه دریافت کارت امتحانات

امتحانات نهایی دانش آموزان به تأخیر افتاد
 شدت انتقادها  و گلایه ها از آموزش و پرورش 
در پی اختلال گسترده در سامانه دریافت 
کارت ورود به جلسه امتحان باعث شد، وزارت 
آموزش و پرورش برنامه روز نخست امتحانات 

را تغییر دهد.
وزارت  کیفیت  تضمین  و  ارزشیابی    مرکز 
آموزش و پرورش در اطلاعیه ای از تغییر زمان 
اجرای آزمون روز اول پایه های دهم، یازدهم 
ــم خبر داد.در ایــن اطلاعیه آمده   و دوازدهـ
است: آموزش و پرورش همواره در پی ارتقای 
نظام آموزشی کشور است. در همین راستا، 
اجــرای مصوبه تاثیر قطعی سوابق تحصیلی 
دانش آموزان را همسو با تقویت کیفیت آموزش 
و بازگرداندن مرجعیت به کتاب درسی، معلم 
برای  برابر  نسبتاً  شرایط  ایجاد  و  مدرسه  و  
راهیابی دانش آموزان مستعد به دانشگاه ها و 

مراکز آموزش عالی کشور می داند.
برای تحقق این امر و اجرای مطلوب امتحانات 
نهایی، از ابتدای سال جاری برنامه ریزی های 
لازم صورت گرفت اما فرایند دریافت کارت 
ورود به جلسه در سامانه با مشکل روبه رو شد. 
ضمن پوزش از یکایک دانش آموزان و اولیای 
گرامی آن ها و در پاسخ به درخواست مدیران 
اجرایی حوزه های امتحانیِ در سراسر کشور، 
با هدف تمرکز و ایجاد آرامش و جلوگیری از 
تضییع حقوق دانش آموزان عزیز، زمان آزمون 
اول پایه های دهم، یازدهم و دوازدهم از ٣٠ 
ــدول زیــر تغییر  و ٣١ اردیبهشت به شــرح ج

می کند:
درس دین و زندگی پایه دهم ساعت ١٠ صبح 

روز سه شنبه ٢9 خرداد
درس دین و زندگی پایه یازدهم ساعت 7 صبح 

روز پنج شنبه ٣١ خرداد
ــم ساعت 7  درس دین و زندگی پایه دوازده

صبح روز یک شنبه ٢7 خرداد
در این اطلاعیه آمده است: بدیهی است زمان 
و ساعت همه امتحانات دیگر، مطابقِ تقویم 

اعلامیِ قبلی خواهد بود.

 هیچ دانش آموز فاقد کارت امتحان نهایی        
از امتحان محروم نمی شود

و  ارزشیابی  مرکز  رئیس  زمینه،  همین   در 
تضمین کیفیت وزارت آموزش و پرورش گفت: 
ــر نتواند کــارت  ــوزی حتی اگ ــش آم هیچ دان
امتحانات نهایی را دریافت کند از حضور در 
امتحان محروم نمی شود و اگر دانش آموزی 
در روز امتحان نهایی کارت نداشت با کارت 

شناسایی عکس دار می تواند مراجعه کند.
اجتماعی خبرگزاری  خبرنگار  گــزارش  به 
تسنیم، محسن زارعی، رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیت وزارت آموزش و پرورش درباره 
نگرانی برخی دانش آموزان و داوطلبان ترمیم 
نمره نسبت به عدم دریافت کارت شرکت در 
امتحانات نهایی گفت: امکان دریافت کارت 
ورود به جلسه امتحانات نهایی تا یک ساعت 
قبل از آزمــون فراهم است و زمــان در اختیار 

نگران  بنابراین  نیست،  محدود  داوطلبان 
نباشند.

وی افـــزود: کــارت ورود به جلسه امتحانات 
نهایی نباید مانعی برای حضور دانش آموزان 
در امتحان باشد، بنابراین اگر دانش آموز به 
ــارت امتحان خــود را  هر دلیلی نتوانست ک
یا مراجعه به  پرینت بگیرد از طریق مدرسه 
اداره سنجش منطقه آموزش و پرورش مربوطه 

می تواند کارت را دریافت کند.
ــه داد: کــارت امتحانات نهایی،  ــی ادام زارع
مکان حوزه امتحان را مشخص می کند و احراز 
هویت را می توان از طریق مدارک هویتی انجام 
داد، مکان حوزه امتحان از طریق مدارس به 

دانش آموزان اطلاع رسانی خواهد شد.
رئــیــس مــرکــز ارزشــیــابــی و تضمین کیفیت 
ــرورش بــیــان کرد: هیچ  ــوزش و پـ وزارت آمـ
دانش آموزی حتی اگر نتواند کارت امتحانات 
امتحان  از حضور در  را دریافت کند  نهایی 
محروم نمی شود و اگر دانــش آمــوزی در روز 
امتحان نهایی کارت نداشت با کارت شناسایی 
عکس دار می تواند مراجعه کند و نشانی حوزه 

امتحان را از مدرسه بپرسند.
زارعی درباره دلایل صادر نشدن کارت شرکت 
در امتحانات نهایی برای داوطلبان ترمیم نمره 
گفت: تا امــروز سامانه ترمیم نمرات و ایجاد 
سابقه تحصیلی فعال بود و این زمــان باعث 
شد، تکمیل حوزه بندی ها تا این لحظه ادامه 

داشته باشد.
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نرخ ارز 
هر گرم زعفران نگینربع سکهنیم سکهسکه طرح جدیدطلای18عیاردرهم اماراتیوانپوندیورودلار )مرکز مبادله ارزی(

448,689624,600728,40079,400157,50033,358,000 404,500,000236,000,000149,000,000943,000
 شاخص

سال گذشته نهاده های 
ساختمانی چقدر گران شد؟

تازه ترین داده های مرکز آمار ایران از وضعیت 
شاخص قیمت نهاده های ساختمانی شهر 
تهران نشان می دهــد که در زمستان سال 
گذشته نسبت به زمستان 1401، این شاخص 
با رشدی 23.8 درصدی روبه رو شده است. در 
بین نهاده های ساختمانی، گروه گچ با 75.5 
درصــد، بیشترین، و گــروه آهن آلات با 3.3 

درصد کمترین افزایش قیمت را داشته است.

ــده رئیس  حسین بــردبــار: پــس از طــرح وع
جمهور درخصوص ساخت 4 میلیون واحد 
مسکونی در دولت سیزدهم و سخنان هفته 
همایش  در  شهرسازی  و  راه  ــر  وزی گذشته 
گروه های جهادی و مردمی مبنی بر این که 
هم اکنون دو میلیون و 568 هزار واحد نهضت 
ملی مسکن در سراسر کشور اجرایی شده 
است؛ این پرسش و ابهام در رسانه ها و محافل 
خبری و کارشناسی مطرح شد که ذکر این آمار 
دقیقا به چه معناست ، آیا این آمار به معنای 
واحدهای ساخته شده است یا بخشی از این 
آمار مشمول واحدهای در مراحل ساخت یا 
حتی تهیه زمین و ارائه تسهیلات بانکی برای 
ساخت نیز می شود؟ این ابهام ادامه داشت تا 
این که با پیگیری خراسان و ارائه جوابیه ای از 
سوی روابط عمومی وزارت راه و شهرسازی 
بخشی از ابهامات آماری مرتفع شد اما هنوز 
برخی ابهامات جزئی تر باقی مانده و جای 
طرح مسائلی درخصوص ارائــه تسهیلات و 
درصد پیشرفت واحدهای درحال ساخت نیز 
باقی است که در این گزارش به ابعاد مختلف 

این موضوعات می پردازیم.

جزئیات آمار وزارت راه و شهرسازی	 
روابــط عمومی وزارت راه و شهرسازی ضمن 
ارسال جوابیه ای به یکی از گزارش های خراسان 
با عنوان »اجــاره بها، رهای رهــا!« به ارائــه آمار 
تفکیکی اعلام شده توسط وزیر راه و شهرسازی 
پرداخت.جزئیات این آمار در جدول آمده است. 

برخی ابهامات باقی مانده	 
ــدول ارسالی توسط روابــط  با ایــن حــال در ج
عمومی وزارت راه و شهرسازی میزان پیشرفت 
فیزیکی بخش هــای مختلف مذکور در طرح 
نهضت ملی مسکن به صراحت نیامده و معلوم 
نیست که چه تعداد از این واحدها دقیقا تحویل 

شده و این موضوع همچنان جزو ابهامات آماری 
باقی مانده است. 

 تخمین پیشرفت نهضت ملی مسکن 	 
از روی مصرف سیمان در کشور

ــزارش ها می توان  ــاف از برخی گ با ایــن اوص
برآوردی حدودی از پیشرفت نهضت ملی مسکن 
داشت. از گزارش 25 اردیبهشت خبرگزاری 
فارس در این زمینه می توان اینگونه استنباط 
کرد که  در سال گذشته تنها حدود 25 درصد از 
تقاضای دولت برای تامین سیمان نهضت ملی 
مسکن در سال گذشته مصرف شده است، یعنی 
5 میلیون تن از 20 میلیون تنی که دولت اعلام 

کرده است!
در نتیجه احتمالًا میزان پیشرفت نهضت ملی 
ــار مصرف و تقاضای  ــاس آم مسکن نیز بر اس

سیمان می تواند در همین حدود باشد.

فهرست بلندبالای انتظار برای وام	 
از جمله مسائلی که درخصوص نهضت ملی 
مسکن وجود دارد، این است که انتظار مردم 
برای نهضت ملی مسکن صرفاً متوجه واحدهای 
مسکونی نیست و این موضوع در حوزه دریافت 
وام این طرح نیز دیده می شود. به گزارش فارس، 
هرچند در ابتدای دولــت سیزدهم همکاری 
بانک ها بسیار کند بود ولی برگزاری 16 جلسه  
شورای عالی مسکن با حضور رئیس جمهور، 
منجر به افزایش همکاری بانک ها با این طرح 
شده است. با این حال هم اکنون بیش از 950 
هزار واحد در انتظار انعقاد قــرارداد با بانک ها 
قرار دارند که نشانگر لزوم همکاری هرچه بیشتر 
بانک ها با طرح نهضت ملی مسکن برای تحقق 
وعده  دولت سیزدهم و حل مشکل مسکن است. 
در بین بانک ها نیز همکاری برخی بانک ها با 
نهضت ملی مسکن بهتر بوده  است اما آمارها 
بانک های  برخی  همکاری  مــی دهــد  نشان 

خصوصی با این طرح به شدت ضعیف بوده که 
لزوم برخورد دولت و بانک مرکزی با بانک های 

متخلف را نشان می دهد.

اقساط 5 میلیونی و بالاتر	 
نکته دیگر درخصوص مسائل کنونی دربــاره 
نهضت ملی مسکن این است که به رغم کاهش 
نرخ سود تسهیلات نهضت ملی و حتی کاهش 
رقم اقساط با پلکانی کردن آن، باز به نظر می رسد 
مانع رقم نسبتاً زیاد اقساط پیش روی خانوارها 
وجود دارد.  مدیرعامل صندوق ملی مسکن دی 
ماه سال گذشته از کاهش اقساط وام نهضت ملی 
مسکن خبر داد و گفت: مقرر شده اقساط ماهانه 
وام نهضت ملی مسکن به 5 میلیون تومان در دو 
سال ابتدایی بازپرداخت این وام کاهش یابد. به 
گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیلی افزود: بعد 
از دو سال، اقساط وام به صورت پلکانی دریافت 
خواهد شد. سود تسهیلات نهضت ملی مسکن 
در حال حاضر 18 درصد است و شــورای پول 
و اعتبار درباره کاهش نرخ سود وام مصوبه ای 

نداشته است.

آیا وعده 4 میلیون واحد مسکونی محقق 	 
می شود؟

درحالی که عمر دولــت سیزدهم تا چند ماه 
دیگر به سه سال می رسد، آمار فوق گویای آن 
است که حداکثر بیش از 2 و نیم میلیون واحد 
مسکونی در مراحل مختلف ساخت از اعطای وام 
و زمین تا تکمیل طرح قرار دارند و ظاهرا آماری 
درخصوص ثبت نام  و اقدام درخصوص یک و نیم 
میلیون واحد مسکونی باقی مانده تا تحقق وعده 
رئیس جمهور وجود ندارد یا استقبالی نسبت 
به آن نیست. به نظر می رسد برخی از مشکلات 
نظیر همکاری نکردن برخی بانک ها در ارائه 
تسهیلات بانکی، بالا بودن اقساط وام ها، تامین 
مصالح ساختمانی، مسائل مرتبط با اعطای 
اراضی دولتی و اجاره 99 ساله آن ها و  ... تاکنون 
مانع از ایجاد چشم اندازی برای تحقق کل وعده 
رئیس جمهور شده است با این حال تکمیل و 
تحویل 2.5 میلیون واحد مسکونی و تلاش برای 
تحقق یک و نیم میلیون واحد مسکونی باقی 
مانده می تواند تاثیر خوبی در کنترل بازار ملتهب 

مسکن داشته باشد.

پرده برداری ناقص از آمار ساخت مسکن  
 وزارت راه در حالی از در دست احداث بودن بیش از 2 میلیون و 570 هزار واحد نهضت ملی مسکن خبر داده 

که هنوز ابهاماتی درباره پیشرفت واحدها و همچنین تحقق هدف 4 میلیون واحد مطرح است

  ریزش دلار تلگرامی 
در کانال 5۷ هزار تومان

نود اقتصادی-در نخستین روز هفته جاری، نرخ 
دلار در کانال های تلگرامی با شکاف 800 تومانی 
نسبت به روز های گذشته، وارد کانال قیمتی 57 
هــزار شد و 57 هــزار و 600 تومان قیمت خورد.

البته این نرخ ها بالاتر از واقعیت های کف بازار است. 
ــازار ارز فردوسی تهران و  مشاهدات میدانی از ب
چهارراه استانبول حاکی است که دلال ها نرخ فروش 
را تا حوالی 56 هزار و 500 تومان پایین آورده اند.
کارشناسان اقتصادی معتقدند با اعلام برنامه های 
بانک مرکزی برای راه اندازی بازار ارز توافقی در مرکز 
مبادله و اجرایی شدن قانون جدید بانک مرکزی از 
خردادماه که اختیارات قانونی ویژه ای به بازارساز 
برای مداخله در بازار می دهد، باید منتظر ثبات ارزی 

و احتمالًا کاهش بیشتر قیمت ها در بازار باشیم.

خبر

بازار ارز

جزئیات توافقات جدید 
طلافروشان با وزارت صمت

بردبار: در جلسه کمیسیون ملی صنف طلای 
کشور با مسئولان وزارت صمت، درمــورد پنجره 
واحد ثبت اطلاعات در سامانه ها، رفع الزام ثبت 
موجودی اولیه طلا به جز واردات، صادرات و تولید 
طلای خام و رفع الزام ثبت آنی اطلاعات توافق 
شد. به گزارش ایسنا، علی رضا شاه میرزایی معاون 
تجارت و خدمات وزارت صمت در این جلسه با اشاره 
به توافقات انجام شده با ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز، گفت: پیشتر سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق 
اعلام کرد که ثبت موجودی برای همه رسته ها 
لازم است، اما اخیرا جلسه کمیسیون اصناف طلا 
با معاون ستاد مذکور برگزار و توافق شد که ثبت 
موجودی فقط در زمان ورود و خروج به/از کشور و 
تولید طلای خام شامل معدن و شمش انجام شود 
و مابقی رسته ها شامل طلافروشان، کارگاه های 
ساخت مصنوعات، آب شده فروش ها و کیفی ها 

نیاز به ثبت موجودی ندارند.
شاه میرزایی با  بیان این که در حال اصلاح رویه ها 
و سامانه ها هستیم و از اجرای قوانین عقب نشینی 
نشده است، تصریح کرد: در اعتراضات اصناف طلا، 
هیچ مسئله غیرصنفی مشاهده نمی شود و بارها 
تاکید کرده اند مشکلی با پرداخت مالیات و ثبت 
اطلاعات ندارند و در شیوه اجرا مشکلات و ابهاماتی 

دارند که بحق است.
معاون تجارت و خدمات وزارت صمت با اشاره به 
این که ثبت اطلاعات در سامانه مودیان مالیاتی 
از دی ماه شروع شده و سه ماه نیز برای اتصال دو 
سامانه مودیان و جامع تجارت در نظر گرفته شده 
بود، گفت: نیاز به ثبت اطلاعات فوری در سامانه 
مودیان نبوده، بنابراین همین آمار 10 درصدی 

نیز آمار خوبی است.
وی با اشاره به سوءتفاهم دربــاره مالیات عایدی 
بر سرمایه، گفت: نه تنها اصناف طلا مشمول 
مالیات عایدی سرمایه نشده اند، بلکه در مصوبه 
اخیر مجلس مقرر شده اگر مردم نیز طلای خود 
را به واحد صنفی دارای مجوز و متصل به سامانه 
بفروشند، هر زمان و با هر قیمتی باشد از مالیات 

عایدی سرمایه معاف است.
معاون وزیر صمت با بیان این که نیازی به ثبت آنی 
معاملات در سامانه نیست، گفت: واحدهای صنفی 

تا پایان روز فرصت دارند اطلاعات را ثبت کنند.

تعداد واحدشیوه ساخت

330،381واگذاری  زمین اجاره 99 ساله در شهرها

۷0،250واگذاری زمین طرح جوانی جمعیت )شهرها(

۷9،104واگذاری زمین اجاره 99 ساله در روستاها

واحدهای حمایتی تعریف شده موثر به صورت انبوه سازی روی 
اراضی دولتی با اجاره 99 ساله

۷21،310

254،146تامین مسکن ملکی و سازمانی نیروهای مسلح

2۷0،465نوسازی بافت های فرسوده شهری

201،154پرداخت تسهیلات به بخش خصوصی دارای زمین  )خودمالکین(

521،958نوسازی و به سازی مسکن روستایی

130،210تکمیل واحدهای باقی مانده مسکن مهر

2،5۷8،9۷8جمع کل
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پیام  شگفتانه جدید حزب ا... برای صهیونیست ها 
رونمایی حزب ا... از موشک »اس 5«، پیام آشکاری به دشمن صهیونیستی است که از سویی زرادخانه مقاومت لبنان مملو از شگفتانه های جدید است و از سوی دیگر صبر استراتژیک حزب ا... در حال پایان است 

گروه بین الملل- با گذشت هشت ماه از جنگ 
ــوازات مــوج جدید عملیات زمینی  غــزه و به م
ارتش صهیونیستی در شهر رفح، نبرد در جبهه 
روز  به  روز  نیز  اشغالی  سرزمین های  شمال 
داغ تر می شود و حــزب ا... در حمایت از مردم 
قابلیت های  ــه  ارائ حــال  در  فلسطین  مظلوم 
جدیدی از توانمندی نظامی خود اســت. در 
جدیدترین تحول، حزب ا... به تازگی اعلام 
کرد که برای نخستین بار از موشک های هوا 
به زمین در حمله به اراضی اشغالی استفاده 
کــرده اســت. در بیانیه  حزب ا... آمـــده است: 
برای حمایت از ملت استوار فلسطین در نوار 
غزه و پشتیبانی از مقاومت دلاور و شریف آن، 
»المطله«  نظامی  پایگاه  اســلامــی  مقاومت 
رژیم صهیونیستی و تجهیزات داخل آن را با 
دو موشک »اس 5« شلیک شده از یک پهپاد 
تهاجمی هدف قرار داد. حزب ا... تأکید کرد: 
این پهپاد هنگامی که به محل مأموریت رسید، 
ــودروی  موشک های خــود را بــه سمت یــک خ
نظامی دشمن و نیروهای اطــراف آن شلیک 
کرد و آن ها را به هلاکت رساند یا زخمی کرد. 
این پهپاد پس از شلیک موشک ها، با دقت به 
هدف مدنظر خود اصابت کرد و منفجر شد. 
این اولین بار بود که از زمان آغاز زد و خوردهای 
نظامی با رژیم صهیونیستی، حزب ا... استفاده 
از این نوع سلاح را اعلام کرد. رسانه های رژیم 
صهیونیستی پس از این عملیات اذعان کردند 
ــزب ا... بــرای نخستین بار از پهپادهای  که ح
مجهز به موشک هوا به زمین »اس 5« در حمله 
به پایگاه المطله استفاده کرده است. حزب ا... 
ــه بزرگی از تسلیحات است  دارای زرادخــان
که در ســال هــای اخیر به طــور قابل توجهی 
گسترش یافته است. این جنبش بارها گفته 
موشک  جمله  از  پیشرفته ای  ســلاح هــای  که 
های نقطه زن را در اختیار دارد که می تواند به 
عمق خاک اسرائیل حمله کند و رونمایی از 
اس 5، بخش کوچکی از قدرت دفاعی مقاومت 

لبنان بود.  

قابلیت های »اس 5«    
 55 5« یک موشک غیر هدایت شونده  »اس 
میلی متری است که با استفاده از جنگنده ها 
و بالگردها برای حمله به اهداف خود شلیک 
کار  جامد  سوخت  بــا  موشک  ایــن  می شوند. 
می کند و کلاهک جنگی آن به  شدت انفجاری 

اســـت. مــوشــک اس 5 از طــریــق یــک دریچه 
بــرای  موشک  ایــن  و  می کند  عمل  مکانیکی 
اولین بار در جنگ جهانی دوم توسط نیروهای 
روسی استفاده شد. موشک اس 5، از سه بخش 
»کلاهک انفجاری قوی، موتور سوخت جامد، 
باله های دم تاشو« تشکیل شده است. موشک 
اس 5، از طریق یک لوله 57 میلی متری پرتاب 
می شود، جایی که باله ها در آن قرار گرفته و در 
انتهای موشک هنگام پرتاب از محل مشخص 
شده، چرخش پایداری را ایجاد می کنند. این 
موشک به صورت دایــره ای با 750 دور در هر 
کارشناس  مگنیر،  الیجا  می چرخد.  موشک 
نظامی و روزنامه نگار سابق جنگ به روزنامه 
L'Orient Today« گفت: »موشک اس 5  «
زمین  به  هوا  موشک  تر  کوچک  بسیار  نسخه 
هلفایر آمریکایی است که ارتش لبنان در سال 
2017 از آن علیه داعش استفاده کرد«. مگنایر 
گفت که استفاده حزب ا... از این نوع موشک 
غیرعادی است، نه تنها به این دلیل که پهپاد دو 
موشک را حمل می کرد، بلکه به این دلیل که 
یک پهپاد کامیکازه با کلاهک بر روی خود عمل 
می کرد و این مسئله تاکنون توسط هیچ ارتشی 
در دنیا استفاده نشده بود ولی حزب ا... به این 

توانایی دست پیدا کرده است.

مقاومت و راهبرد چشم در برابر چشم در     
جنگ

رهبران حزب ا... از ابتدای جنگ غزه هشدار 
داده بودند که به موازات افزایش عملیات ارتش 
به  نیز مرحله  صهیونیستی در غــزه، مقاومت 
مرحله دامنه عملیات خود علیه سرزمین های 
اشغالی را تشدید خواهد کرد. بنابراین پس از 
رونمایی از موشک های هدایت شونده و موشک 
های 500 کیلویی برکان، این بار هم »اس 5« 
شگفتانه جدید مقاومت لبنان، پیام روشنی به 
دشمن اسرائیلی بود تا نشان دهد حــزب ا... 
سلاح های قدرتمندی در اختیار دارد و این رژیم 
نباید خطوط قرمز را نادیده بگیرد.موشک اس 
5 حــزب ا... در واکنش به حمله زمینی ارتش 
اسرائیل به رفح پرتاب شد که رهبران مقاومت 
نسبت به تشدید تنش ها هشدار داده بودند. از 
این رو، حرکت گام به گام حزب ا... در استفاده 
از سلاح های قدرتمند، با هدف توقف ماشین 
جنگ رژیم اشغالگر در غزه انجام می شود و در 
بطن خود حاوی این پیام است که اگر دشمن 

به نسل کشی در رفح ادامــه دهد، سلاح های 
جدید در آینده رونمایی خواهند شد. تشدید 
دامنه حملات حزب ا...، ترس و وحشت را بین 
صهیونیست ها ایجاد کرده و برآوردها در تل آویو 
حاکی از آن است که حزب ا... برای جنگ آماده 
شده و برای هر نوع سناریویی آمادگی دارد. 
رسانه های عبری با رونمایی از اس 5، اذعان 
کردند که بازدارندگی در جبهه شمالی را از 
دست داده اند و ماجرای هفتم اکتبر اکنون در 
مناطق شمالی در حال تکرار است ولی مقامات 

تل آویو نسبت به خطرات آن آگاه نیستند.

تقویت بازدارندگی؛ زنگ هشدار برای     
ماجراجویی جدید نتانیاهو

رونمایی حـــزب ا... از موشک هــای اس 5 در 
ــدف دیــگــری را هــم دنبال  شــرایــط کنونی ه
می کند و آن افزایش قــدرت بازدارندگی در 
برابر رژیــم صهیونیستی اســت.گــزارش ها و 
اظهارات مقامات تل آویو در هفته های اخیر 
نشان می دهد که این رژیــم قصد دارد تا پس 
ــدن از جنگ غــزه، واکــنــش تندی  از فــارغ ش
ــزب ا... در  ــ ــاه گذشته ح بــه حملات هشت م
جبهه شمالی نشان دهد و دست به انجام یک 
ماجراجویی نظامی در خاک لبنان بزند. در 
ا...  حــزب  نظامی  عملیات های  حاضر  حــال 
موجب آوارگی صدها هزار نفر از شهرک نشینان 
از شهرک های مجاور مرزی با لبنان شده و این 

موضوع خود بحران و بار مضاعفی بر مشکلات 
است.  ــرده  ک تحمیل  نتانیاهو  جنگ  کابینه 
شهرک نشینان به رغم وعده و وعیدهای دولت 
و ارتش به تأمین امنیت شهرک ها، حاضر به 
بازگشت به خانه هایشان نیستند و از این رو به 
نظر می رسد ارتش برای بازسازی حصار امنیتی 
در جبهه شمالی آماده می شود.در حال حاضر، 
به دلیل تمرکز ارتش اشغالگر در رفح، بنیامین 
و  صهیونیستی  ــم  رژی ــر  وزی نخست  نتانیاهو، 
ــزب ا... را  ــوان پاسخگویی به حـ دوستانش ت
ندارند و نمی توانند در چندین جبهه درگیر 
شوند اما شواهد حاکی از آن است که در آینده 
احتمالا موج جدیدی از حملات به لبنان در 
دستورکار دولت نتانیاهو قرار خواهد گرفت. 
یوآو گالانت، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی روز 
جمعه در جریان بازدید از مناطقی در شمال 
فلسطین اشغالی به خسارت سنگین حملات 
ــزب ا... بــرای این رژیــم اذعــان کرد و گفت:  ح
»ما برای همه گزینه ها آماده هستیم و باید به 
صورت مداوم منبع حملات موشکی و پهپادی را 
هدف قرار دهیم.« اذعان مقامات تل آویو نشان 
می دهد که حجم تخریب های ناشی از حملات 
مکرر و روزانه حزب ا... گسترده بوده و به گفته 
ــان، شهرک های  برخی رسانه های عبری زب
نزدیک به لبنان به شهر ارواح شباهت دارند و 
غیرقابل سکونت شده اند.  این حجم از خسارت 
ها درحالی اســت که حـــزب ا... تاکنون فقط 

بخش محدودی از قابلیت های تسلیحاتی را در 
جنگ به کار گرفته است و مقامات این جنبش 
پیشتر خطاب به ســران تل آویو هشدار داده 
بودند که هنوز بسیاری از تسلیحات خود را رو 
نکرده اند و در صورت جنگ تمام عیار، زرادخانه 
قدرتمند خود را به روی اراضی اشغالی خواهند 
گشود. بنابراین، رونمایی از سلاح های جدید 
هشداری به دشمن است که هر گونه رویارویی 
و ماجراجویی در لبنان، تاوان سنگینی خواهد 
ــزب ا...  ــت. تا چندی پیش پهپادهای ح داش
برای هدف قرار دادن مواضع صهیونیست ها، 
مجبور بودند اقدام انتحاری انجام دهند اما با 
ورود موشک اس 5، قواعد بازی تغییر یافته و 
نیروهای مقاومت می توانند با پرواز در ارتفاع 
پایین و فرار از سامانه های رهگیری، با شلیک 
این موشک هدف های مدنظر دشمن اشغالگر 
را نابود کنند.  پهپادهای حــزب ا... به تازگی 
جمع آوری  و  فیلم برداری  در  موفقیت هایی 
اطلاعات از سرزمین های اشغالی و مواضع 
اما  داشتند  اسرائیل  نظامی  استحکامات  و 
حــزب ا... با شگفتانه جدید در عرصه هوایی، 
نشان داد که در این زمینه هم تا حدود زیادی 
بازدارندگی خود را تقویت کــرده و می تواند 
ــش  ــون ارت ــن ــم اک ــری کــنــد. ه ــراب ــا دشــمــن ب ب
صهیونیستی همه دستاوردهای نظامی خود 
را در جنگ غزه رو کرده و برای حزب ا... چیزی 
از قــدرت نظامی دشمن پنهان نمانده است 
امــا بــرای تل آویو ماجرا فــرق می کند و دولت 
موشک  تعداد  از  دقیقی  اطــلاعــات  نتانیاهو 
ها و زرادخــانــه قدرتمند حــزب ا... در اختیار 
ندارد که برای مقابله با آن ها چاره جویی کند. 
لــذا، دولــت نتانیاهو برخلاف ادعــای خود که 
می گوید لبنان را به عصر حجر باز می گرداند، 
تــوانــی بـــرای زورآزمـــایـــی مــجــدد بــا مقاومت 
رسانه های  و  سابق  ــدارد.   مقامات  نـ لبنان 
صهیونیستی هم بارها اعتراف کرده اند که در 
صورت شروع جنگ گسترده، روزانــه 2000 
موشک از جنوب لبنان به سمت اراضی اشغالی 
شلیک خواهد شد و درباره این مسئله هشدار 

داده اند.

انتقام ترورها در جنوب لبنان      
مسئله دیگری که در استفاده از موشک های 
جدید حزب ا... می توان به آن اشاره کرد، بحث 
حملات جنگنده ها و پهپادهای صهیونیستی به 

جنوب لبنان است که در ماه های اخیر تعدادی 
را  لبنانی  غیرنظامیان  و  مقاومت  اعضای  از 
هدف قرار داده است.حزب ا... تلاش می کند 
با تغییر قواعد بازی و استفاده از موشک های 
جدید، انتقام شهدای لبنانی را بگیرد و دشمن 
را از تکرار چنین جنایت هایی در آینده بازدارد. 
از این رو، شلیک موشک اس 5، نوعی هشدار به 
سران تل آویو بود که صبر استراتژیک حزب ا... 
به پایان رسیده و سناریوی مشابهی را در برابر 
تداوم این حملات تدارک دیده است و از این 
به بعد تردد عادی هر جنبنده ای در شهرهای 
نظامی  اهـــداف  سیبل  در  می تواند  شمالی 
مشروع مقاومت قــرار گیرد. به طور کلی سه 
اهرمی که حزب ا... به تازگی در جبهه شمال 
تشدید کــرده، ورود ابزارهای جدید، کیفیت 
اهــداف قــرار گرفته از حیث اهمیت نظامی و 
اشراف اطلاعاتی و افزایش عمق جغرافیایی 
ــدف اســت. در مقابل تنها راه رژیــم  نقاط ه
و  این تشدید کمی  به  پاسخ  صهیونیستی در 
کیفی مقاومت، گزینه ترور است به طوری که 
در مقابل رژیم نیز سعی کرده سطح ترور افراد 
را بالا ببرد.  مسئله اما این است که در وضعیت 
آشوب و پیچیدگی، ورودی مشخص متغیرها 
بــه سیستم باعث خــروجــی هــای نــامــتــوازن و 
نامرتبط با ورودی  خواهد شد.  به عبارتی، رژیم 
با تـــرور)ورودی( سعی می کند آتش حملات 
حزب ا... متوقف شود یا کاهش یابد)خروجی 
مورد انتظار( اما خروجی واقعی و نامتناسب 
با انتظار رژیم، ورود ابزارهای جدید، افزایش 
ــداف جــدیــد توسط  عمق حــمــلات و زدنِ اهـ
حزب ا... خواهد بود.  شایان ذکر است که بعد 
از انهدام قابل توجه تجهیزات جاسوسی رژیم 
صهیونیستی در لبه مرز که باعث باز شدن راه 
سرزمین های  عمق  به  موشک ها  و  پهپادها 
اشغالی در هفته های اخیر شده است، حزب ا... 
راهبرد نابودی تجهیزات نظارتی و پایگاه های 
پشتیبانی را عمیق تر کرده تا برای مرحله بعدی 

نبرد نیز آماده شود. 

 جناب آقای جواد محولاتی
 با کمال تاسف و تاثر درگذشت 
مادر گرامیتان را تسلیت عرض 

نموده و برای شما و خانواده محترم  
صبر و شکیبایی از خداوند متعال 

خواستارم.
خیراللهی
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تازه های مطبوعات

مشرق نیوز نوشت:اکنون می بینیم که رئیس  •
دستگاه قضایی به صراحت هرچه تمام تر از وزیر 
مجرم دولت نام می برد و او را بر اساس قاعده 
عقلانی تشهیر به مردم و افکار عمومی معرفی 
می کند. مــاجــرای ســاداتــی نــژاد البته درس 
عبرتی هم برای مسئولانی خواهد شد که یا با 
علم به ناکارآمدی خود، قبول سمت کرده اند و 
یا بر سر سفره بیت المال احساس گشاده دستی 

می کنند!
محمدی،  • سیدحیدر  نوشت:اخیرا  منیبان 

رئیس سازمان غذا و دارو، گفته بود که از این پس 
سهمیه دارویی داروخانه ها با توجه به وضع حجاب 
در آن ها تعیین می شود. در همین رابطه، محمدعلی 
محسنی  بندپی، عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس گفت: در این که همه باید به قانون و موضوع 
عفاف و حجاب اهمیت دهیم، شک و تردیدی 
نیست اما آسیب هایی که ما در طول 40 سال 
گذشته دیدیم بیشتر از افراط و تفریط ها در این 

رابطه بوده است.
فردانیوز نوشت:محمد رشیدی، نماینده مردم  •

کرمانشاه گفت: »مجلس دوازدهم از لحاظ افراد 
کاملا با مجلس یازدهم متفاوت است چرا که بیش 
از ۶0 درصد تفاوت ایجاد شده و طبیعتا در موقعیت 
موجود تغییراتی خواهیم داشت اما فراتر از بحث 
تغییر آنچه مهم است صلاحیت ها و توانمندی های 
افراد در هیئت رئیسه است برای آن که مجلس بهتر 
اداره شود«. درخصوص ریاست آقای قالیباف میان 
اصولگرایان و مستقلین مجلس اجماع شکل خواهد 
گرفت چرا که قالیباف تنها کسی است که به واسطه 
نگاه عقلانی و معتدلش می تواند همه جریان ها را 

به خود جلب کند.
جهان نیوز خــبــرداد: مشاور عالی فرمانده  •

هوافضای سپاه پاسداران گفت: آن اقدامی که 
می خواستیم در جریان عملیات وعــده صادق، 
انجام شد. این در حالی است که دشمن در ابتدای 
این عملیات گیج بود و آمار مقابله 99 درصدی را 
اعلام می کرد اما بعد از گذشت چند روز این میزان 
را به حدود ۷5 درصد کاهش داد و اخیراً هم شنیده 

شده که از مقابله 25 درصدی حرف می زنند.
شهری،  • شقاقی  وحــیــد  خــبــرداد:  شفقنا 

کــارشــنــاس اقــتــصــادی گفت:شکاف طبقاتی 
بسترساز نارضایتی و اعتراضات و بی اعتمادی و 
افول سرمایه اجتماعی است. تورم موجب شده 
داراها ثروتمندتر و فقرا فقیرتر شوند و ساختارهای 
بازتوزیع ثروت مختل بوده و نتوانسته اند ماموریت 
خود را در بازتوزیع ثروت بین طبقه ثروتمند و فقیر 

درست انجام بدهند.

جوان  -تصویری که اکنون از گفت و شنودهای  •
مجلس تازه کار دوازدهم نمایان شده، گویای یک 
رقابت فرصت سوز و اعتمادگریز، بین گروه هایی 
است که در کلان مسئله شاید بتوان ادعا کرد که از 
یک آبشخور فکری و سیاسی واحد پیروی می کنند، 
اما در تخریب رقیب چنان افراط می کنند که گویی با 

یک گروه ابلیسی و کفر مطلق طرف اند!
اعتماد-عباس عبدی نوشت: این که نمی شود  •

کسی را به نام سلطان سکه بگیرید و در یک فضای 
ملتهب در مدت کوتاهی اعدام کنید، ولی نوبت 
ــر خــودتــان که می رسد همه  چیز غیرشفاف  وزی
شود! حمایت از وزیر محکوم و دارای پرونده، یک 
پیام روشن دارد، این که نمی توانید جز این عمل 
کنید. همه یکی و همچون گروه بسته ای هستند که 
مطابق الگوی یکی برای همه و همه برای یکی، رفتار 
می کنند. حمایت از ماجرای باغ ازگل هم از همین 

نوع است. تا آخرش باید بروید.
کیهان - اگــر پس از تعطیلی شنبه، ادعــا شد  •

که تعطیلی جمعه هم ناسازگار با تعطیلی شنبه و 
یک شنبه در غرب است، چه باید کرد؟ بانیان چرا 
مدتی بعد با همان کلی گویی مغالطه آمیز، نگویند 
که تعطیلی جمعه هم باید حذف شود؟! تا کجا قرار 
است با توهم منفعت، خودمان را منفعلانه با نظم 
جهانی )غربی( سازگار کنیم؟ کشورهای منطقه، 

خیلی خطا دارند؛ باید از آن ها تقلید کنیم؟
جــوان - مولوی عبدالحمید بــرای معالجه ای  •

ساده، به بیمارستان ها و کادر درمان کشور اعتماد 
ــی کشور  نمی کند و با انجام هزینه فـــراوان راه
خارجی می شود....آیا به لحاظ مالی، همان مردم 
سیستان و بلوچستان امکان سفر استعلاجی به 
کشور خارجی را دارند؟ این جا دیگر دل عبدالحمید 
برای مردم استانش نمی سوزد؟! از سویی همین 
سفر نشان می دهد باوجود تندروی های عبدالحمید 
علیه جمهوری اسلامی، او همان طور که امنیت و 
آزادی استفاده از تریبون نمازجمعه برای فعالیت 
علیه جمهوری اسلامی را دارد، آزادی سفر خارجی 

برای درمان را هم دارد.
فرهیختگان - این روزنامه با تیتر »عصر جدید  •

شرق گرایی در اقتصاد و امنیت« از افزایش 200 
درصدی اعتماد دنیا به یوان چین خبر داد. 

دیدگاه

خبر اصلی تر در ترکیه یا زاهدان؟

مهدی جهان تیغی-  یک: مولوی عبدالحمید 
اولین سفری نیست که به خارج از ایران رفته است، 
او سفرهای متعدد درمانی، سیاسی و مذهبی به 
خارج از ایران داشته. گرچه این سفرها بی حاشیه 
هم نبوده و همواره اخباری از حواشی امنیتی و یا 
گران قیمت بــودن سفرهای داخلی و خارجی او 
منتشر شده و خبر جدیدی محسوب نمی شود. 
مولوی عبدالحمید و برخی از نزدیکان او از زمره 
افراد متمول زاهــدان محسوب می شوند. تمامی 
این انباشت ثروت ها نیز بعد از انقلاب اتفاق افتاده و 
شخص ایشان قبل از انقلاب در زمره طبقات و مردم 
معمولی زاهدان محسوب می شده است. البته هر 
چه مولوی عبدالحمید و مسجد مکی خبرسازتر 
شده، بر ثروت این مجموعه نیز افزوده شده است. 
حال این ثروت چه مقدار است و از کجاها به دست 
آمده فعلا روی سخن این نوشته نیست و آن هایی 
که باید بدانند، قاعدتا مطلع هستند و از عموم مردم 
هم در درازمدت چیزی پنهان نخواهد ماند. دو: اما 
مهم تر از جزئیات سفر مولوی عبدالحمید به ترکیه، 
ــدان اتفاق افتاده است.  خبر اصلی در شهر زاه
خطبه های این هفته مسجد مکی زاهدان برعهده 
مولانا مفتی محمدقاسم قاسمی یکی از علمای 
برجسته جنوب شرق بود. خطبه ای علمی، مذهبی 
و البته به روز، و برای عموم مردم و طلاب اهل سنت 
قابل استفاده و همین طور برای پژوهشگران شیعه 
نیز قابل احترام و قابل تامل. اما محتوای خطبه های 
نماز جمعه این هفته زاهدان دقایقی پس از پایان، 
هرگز تیتر بی بی سی فارسی انگلیس و اینترنشال 
صهیونیستی نشد و از لحاظ آن ها فاقد ارزش خبری 
مطلوب در این هفته تشخیص داده شد! این همان 
نماز جمعه ای است که ماه ها بود اهمیت خبرفوری 
برای ضدانقلاب و غربی ها داشت. معلوم می شود 
که برای آن ها نماز جمعه، اهل سنت، قوم بلوچ، 
مردم زاهدان و حتی مسجد مکی زاهدان به تنهایی 
موضوعیت قابل توجهی ندارد و سوژه خبری و اصلی 
آن ها کسی دیگری هست. هرچند که تجربه نشان 
داده که ارزش امثال مولوی عبدالحمید هم برای 
رسانه های غربی به اندازه و تا زمانی هست که حرف 
دلشان را از تریبون نمازجمعه بگوید. سه: غرض 
اصلی آن که، خبر اصلی تر این هفته در زاهدان بود 
نه در سفر مولوی عبدالحمید  به ترکیه؛ نماز جمعه 
ــدان راحــت و بی دغدغه  این هفته اهل سنت زاه
برگزار شد، خطیب این هفته، اعتقادات سیاسی و 
مذهبی خود را آزادانه و شفاف بیان کرد ولی مردم، 
آرام ترین و بدون تنش ترین جمعه زاهدان در ماه های 
اخیر را هم تجربه کردند. ضمنا، گروهک های 
تکفیری، ضدانقلاب خارج نشین، محافل آمریکایی 
و صهیونیستی هم نتواستند سوءاستفاده کنند. 
خلاصه آن که سفر مولوی عبدالحمید فرض مثال 
اگر محرمانه ترین خبرهای امنیتی را هم با خود به 
همراه داشته باشد، به اهمیت خبر این جمعه مسجد 
مکی زاهدان نمی رسد و اگر کسی به دنبال تحلیل 
دقیق حوادث سیستان و بلوچستان هست، بیشتر از 
سفر عبدالحمید به ترکیه، به صحنه آرام و بدون تنش 

جمعه این هفته زاهدان بنگرد و جای دوری نرود. 

آکسیوس  مدعی مذاکره غیرمستقیم ایران و آمریکا در عمان درباره  پرونده هسته ای 
و امنیت منطقه  شد

دیپلماسی در سکوت
آغاز  از  که  ماهی  هشت  در  -تقریبا  مجاور 
و  حماس  جنگ  و  الاقصی  طوفان  عملیات 
اسرائیل مــی گــذرد، بسیاری از موضوعات 
کلان سیاست خارجی و حتی سیاست داخلی 
به حاشیه رفته است. یکی از این موضوعات به 
پرونده فعالیت های هسته ای و آینده برجام 
ــدت شاهد  ــن م ــردد. اگــرچــه در ای ــی گ ــاز م ب
بــرگــزاری دو نشست فصلی شــورای حکام 
بودیم، اما مشخصا دولــت بایدن در این دو 
نشست سعی بر آن داشت که از بغرنج تر کردن 
پرونده هسته ای ایران و به دنبال  آن  واداشتن 
ــات و تصمیمات جدی تر  ــدام تــهــران بــه اق
هسته ای  بــحــران  چــرا کــه  کند؛  جلوگیری 
ــداوم جنگ در غــزه به هیچ وجه  به مــوازات ت
سناریوی ایــده آل واشنگتن نبوده و نخواهد 
بــود. از ایــن رو سعی شد هم در گزارش های 
آژانس بین المللی انرژی اتمی و دبیرکل این 
نهاد )آژانس( و هم در روند برگزاری نشست 
فصلی شـــورای حــکــام، عملا از تنش زایی 
در قالب صدور قطعنامه  یا ارجــاع پرونده به 
شورای امنیت خودداری شود. هرچند در این 
مدت رافائل گروسی به دفعات ناخشنودی 
و همچنین نگرانی خود را از به حاشیه رفتن 
اختلاف های آژانس و تهران به دلیل تحولات 
ناشی از جنگ حماس و اسرائیل ابراز کرده 

است. اکنون اما  رسانه آمریکایی »آکسیوس« 
ــود از آغــاز دوبــاره  در تــازه ترین گـــزارش خ
مذاکرات  غیرمستقیم میان ایران و آمریکا در 
عمان خبرداده است. نکته حائز اهمیت در دور 
جدید مذاکرات مسقطی تهران - واشنگتن، 
آن است که طبق ادعای آکسیوس، در کنار 
تحولات غرب آسیا طی ماه های اخیر، برنامه  
هسته ای ایران نیز یکی از محورهای گفت وگو 
ــزارش ایــن رسانه  و  ــت. به گ ــرار گرفته اس ق
به نقل از دو منبع آگاه،  آمریکا و ایران برای 
جلوگیری از تشدید تنش ها در خاورمیانه در 
هفته گذشته در عمان »مذاکرات غیرمستقیم« 
انجام دادند. برت مک گورک، هماهنگ کننده 
شورای امنیت ملی آمریکا در امور خاورمیانه و 
شمال آفریقا به همراه آبرام پیلی، سرپرست 
ــران، در این  نماینده ویــژه آمریکا در امــور ای
رایــزنــی از طــرف آمریکایی شرکت کردند. 
مشخص نیست چه کسی از طرف ایرانی در 
ــرده اســـت. در این  ایــن مــذاکــرات شرکت ک
میان به نظر پس از اظــهــارات صریح کمال 
خــرازی دیپلمات ارشــد کشورمان مبنی بر 
احتمال تغییر دکترین ایران درباره موضوعات 
هسته ای، رویکرد غرب دربرابر کشورمان تا 
حد قابل توجهی تغییر   کرده است.  رئیس 
شــورای راهــبــردی روابــط خارجی 10 روز 

قبل و در گفت و گو با شبکه الجزیره تصریح 
کرده بود :» در صورتی که رژیم صهیونیستی 
جسارت کند و به تاسیسات هسته ای ایران 
متفاوت  ما  بازدارندگی  سطح  بزند،  لطمه 
خواهد شــد. ما تصمیمی بــرای تولید بمب 
هسته ای نــداریــم امــا اگــر موجودیت ایــران 
تهدید شود، ناچاریم دکترین هسته ای خود 
را تغییر دهیم.« اظهاراتی که پیش از آن برخی 
از مقامات نظامی هم از آن سخن گفتند و 
اعلام کردند که اگر رژیم اسرائیل بخواهد به 
تاسیسات هسته ای حمله کند، تجدیدنظر 
در دکترین و سیاست های هسته ای ایران و 
عدول از ملاحظات اعلامی گذشته محتمل 
از  برخی  برهه  همان  اســت.  تصور  قابل  و 
کارشناسان تاکید کردند که باورپذیربودن 
ارزیــابــی تهدیدات و به عبارت دیگر واقعی 
بودن آن برای جامعه بین المللی و جامعه ملی 
بسیار مهم اســت. اگر جامعه بین المللی به 
طور تلویحی وجود تهدید اعلامی را پذیرفته 
باشد، ممکن است نسبت به سیاست های 
اعمالی خود در قبال تهران تجدیدنظر کرده 
و منعطف تر عمل کند. تحلیلی که رفته رفته 
نشانه های آن آشکار می شود و همزمان با 

اعلام مذاکرات غیرمستقیم تهران - واشنگتن 
در مسقط،  سخنگوی ارشد کمیسیون اروپا  
در تــازه ترین اظــهــارات خــود از تــلاش های  
بورل برای احیای برجام و اجرای کامل توافق 
هسته ای خبر داده است. در همین راستا پیتر 
استانو سخنگوی ارشد کمیسیون اروپا درباره 
ــرازی«  پیرامون احتمال  سخنان »کمال خ
تغییر دکترین هسته ای کشورمان ادعا کرد 
که تشدید تنش ها به نفع هیچ کس نیست. 
وی همچنین تصریح کرد که » بورل« مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه و تیم او، همچنان 
برای ازسرگیری اجــرای کامل توافق سال 
94 تلاش می کنند.  پیتر استانو همچنین 
مدعی شد: هدف ما همواره این بوده است 
که از طریق راه حل دیپلماتیک، از دستیابی 
ایــران به سلاح هسته ای جلوگیری کنیم. 
این مقام اروپایی در تداوم ادعاهای سیاسی 
درباره برنامه صلح آمیز هسته ای کشورمان 
افزود: ما از ایران می خواهیم مسیر هسته ای 
خــود را تغییر داده و گام های مشخصی را 
سطح  فــوری  بهبود  مانند  زمینه،  ــن  ای در 
آژانــس بین المللی  بــا  همکاری های خــود 

انرژی اتمی بردارد.

توکلی - توقف و ایستایی تنها چیزی است که 
در قاموس دانشمندان  نیروهای هوا فضای 
کشورمان نمی گنجد. به فاصله کوتاهی پس 
از شگفتی بزرگ هوافضای سپاه و پرتاب موفق 
زیر مدار قائم 100؛ اواخر سال گذشته ماهواره 
»ثریا« سازمان فضایی توسط ماهواره بر سوخت 
جامد سه مرحله ای »قائم 100«  به فضا پرتاب 
شد و حالا آن طور که فرمانده فضایی نیروی 
هوافضای سپاه پاسداران خبرداده تا پایان سال 
یا اوایل سال آینده  ماهواره بر قائم105 به فضا 
پرتاب خواهد شد. در همین راستا سردار علی 
جعفرآبادی فرمانده فضایی نیروی هوافضای 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی، درباره زمان 
 دقیق پرتاب ماهواره بر قائم105 اظهار کرد:
ــاءا... پرتاب این  » در برنامه ما هست که ان ش
ماهواره بر اواخر امسال انجام شود. اگر توفیق 
پیدا کنیم و همه بخش ها برسند، این پرتاب تا 
آخر امسال انجام می شود اما اگر نشود قطعاً 
در بهار سال آینده، قائم105 را پرتاب می کنیم 
چراکه پرتاب این ماهواره بر جزو پروژه های 
جدی ماست.وی درباره تأثیر و نتایج پرتاب این 
ماهواره بر در افزایش توان فضایی کشور نیز 
گفت:»ماهواره بر قائم105 می تواند محموله 
بزرگ تری و تقریباً دوبرابر نسبت به ماهواره بر 
قائم100 را به مدار ببرد.« فرمانده فضایی 
نیروی هوافضای سپاه تصریح کــرد:»در کنار 
این، قائم105 اولین ماهواره بر 4مرحله ای 
ماست که پیچیدگی های خاص خودش را دارد 
و اگر 4 مرحله با موفقیت انجام شود، راه را باز 
می کند برای این که ما ماهواره برهای بزرگ تر 

از 4مرحله ای برای مــدارات بالاتر را با ثبات 
قدم بیشتری دنبال کنیم.« سردار جعفرآبادی 
در ادامــه دربــاره این که آیا ایجاد یک منظومه 
ماهواره ای در برنامه فضایی سپاه وجود دارد، 
خاطرنشان کرد:»منظومه ماهواره ای مستلزم 
این است که زیرساختارهای تولید تعداد زیاد 
ماهواره در کشور ایجاد شود و ماهواره برها هم 
به ثبات برسند که بتوانند با سرعت بیشتری 
ماهواره ها را پرتاب کنند.« وی با بیان این 
که هر دو برنامه در دستورکار سپاه است، 
تصریح کرد: »ان شاءا... در سال های آتی بحث 
منظومه سازی را پیش خواهیم بــرد، اگرچه 
منظومه ممکن است از 5 ماهواره شروع شود 
و تا 500 ماهواره را هم شامل شود اما رفتن به 
این سمت اجتناب ناپذیر است و ما هم در حوزه 
ماهواره و هم در حوزه ماهواره بر برنامه هایی 
داریم که انجام خواهد شد.« فرمانده فضایی 
نیروی هوافضای سپاه پیش از این نیز اعلام 
ــم105 در واقــع  ــائ ــرده بــود:»مــاهــواره بــر ق ک
قادر است وزنی را که به مدار می برد به 200 
کیلوگرم ارتقا بدهد، البته اگر ماهواره سبک 
باشد تا 2 هزار کیلومتر هم می تواند برود و اگر 
ماهواره سنگین باشد تا 500 کیلومتر می رود 
ولی 200 کیلوگرم را در 500 کیلومتر قرار 

می دهد.« 

ماهواره های ایرانی بر بال ماهواره برهای 	 
ایرانی 

همان طور که فرمانده فضایی نیروی هوافضای 
ــرد، در کنار مــاهــواره ها،  سپاه نیز اشـــاره ک
ماهواره برها نقش کلیدی در ایجاد منظومه 
فضایی کشور ایفا می کنند و به باور کارشناسان 
حتی از اهمیت بیشتری نسبت به ماهواره ها 
برخوردار هستند. باید گفت که هر ماهواره 
بسته به ماموریتی که برای آن از پیش تعیین 
شده و جرم و سنگینی که دارد باید  برای گردش 
به دور زمین در یک مدار مشخص قرار بگیرد. در 
این زمینه به طور معمول ماهواره های مخابراتی 
در فاصله چندهزار کیلومتری قرار می گیرند و 
ماهواره های شناسایی که استفاده نظامی و 
غیرنظامی در زمینه مثلا نقشه برداری دارند، 
در مدار 500 کیلومتری دور زمین گردش می 
کنند. در این میان ماهواره بر یا همان موشکی 
که در تصاویر لحظه پرتاب می بینیم، نقش 
کلیدی را در این پازل ایفا می کند. ماهواره بر 
باید توانایی آن را داشته باشد که ماهواره 
را با سرعتی که بــرای گــردش در مــدار )و این 
که نیروی گریز از مرکز با جاذبه برابر شود( 
لازم دارد، داخل مدار قرار دهد. حالا آن چه 
کار را سخت می کند، وزن ماهواره است که 
هرچه سنگین تر باشد کار ماهواره بر را برای 

قراردادن آن در مدار سخت تر می کند. کاری 
که روس ها در آن تبحر زیادی دارند و با موشک 
ها و ماهواره برهای قدرتمند خود ماهواره را 
مستقیم به مدار از پیش تعیین شده هدایت می 
کنند.  دقیقا به خاطر همین موضوع بود که در 
مرداد سال 1401 ماهواره ایرانی خیام  توسط 
موشک روسی سایوز از پایگاه فضایی بایکونور 
قزاقستان به مدار نزدیک زمین ارسال شد. در 
همان برهه رسانه ها غیرمستقیم  اعلام کردند 
که وزن بیش از نیم تنی ماهواره خیام از سویی 
و از سویی نبود ماهواره بر در حد و اندازه خیام 
سبب همکاری با طرف روسی شده است. در 
همان برهه اعلام شد: »ماهواره حدود ۶00 
کیلوگرم وزن دارد و شاید اصلی ترین علت 
همکاری ایران با روسیه در پروژه پرتاب ماهواره 
»خیام« وزن بیش از نیم تنی این ماهواره و نیز 
درصد بسیار بالای موفقیت پرتابگر سایوز باشد 
که مراحل ابتدایی و پرتاب خیام به کشور روسیه 
واگذار شده است.« اتفاقی که البته غیرمعمول 
نبود و با توجه به ضریب اطمینان بالای پرتابگر 
سایوز در پرتاب و در مدارگذاری ماهواره ها، 
بسیاری از کشورهای صاحب چرخه کامل 
فناوری فضایی که خود توانایی پرتاب ماهواره 
را دارند نیز از پرتابگرهای روسی استفاده کرده 
و می کنند. حضور ماهواره بر قائم 105 در 
چرخه فضایی کشور و ادامه روند توجه ایران به 
ماهواره برها، این امید را می دهد که ماهواره 
هایی نظیر خیام در آینده نزدیک در خاک 
ایران و با ماهواره برهای کاملا ایرانی به فضا 

پرتاب شوند. 

هادی محمدی – کمتر از دو ماه بعد از انتخابات 
مجلس دوازدهم و در حالی که محمدباقر نوبخت 
دبیرکل حزب اعتدال و توسعه در این انتخابات 
در رشت شکست خورد و نتوانست به مجلس راه 
پیدا کند، وی در نشستی خبری با بیان این که 
حزبش در یک سال آینده فعال خواهد بود، گفت : 
نمایندگان اصلاح طلب و اعتدالی به جای معامله 
با گروه های دیگر در مجلس به دنبال بیان مسائل 
مردم باشند تا مردم هم با امیدوارشدن به نتیجه 
انتخابات در انتخابات ریاست جمهوری 1404 
ــزارش خراسان محمدباقر  شرکت کنند .بــه گ
نوبخت در نشست خبری روز گذشته خود با اشاره 
به برنامه مصوب اعتدال و توسعه برای سال آینده، 
اظهار کرد: در اجلاسیه اخیر حزب، نگرانی جدی 
اعلام  اجتماعی  اقتصادی،  مسائل  به  نسبت  
شد و راه حلی هم ارائه شد. نگرانی ما در حزب 
عمدتا معطوف به اطلاعاتی است که در برخی 
ــت بیان شــده و حتی  گــزارش هــای رسمی دول

مسئولان دولتی آن ها را مطالعه هم نمی کنند .

خیابان و انفعال راه حل نیست	 
نوبخت دربـــاره میزان تاثیرگذاری نامه اخیر 
ــراز عقیده کرد:  ــورای نگهبان اب روحانی به ش
این نامه مستدل، متقن و براساس اصول قانون 
اساسی و پاسخ به افکار عمومی است ولی این که 
شورای نگهبان چقدر آن را بپذیرد، بحث دیگری 
است. رجل سیاسی منفعل نباید داشته باشیم و 
کسی که عشق مردم را دارد، باید تا آخرین نفس 

اقدام کند و موارد مورد نقد را برطرف کند. باید از 
روش های مدنی استفاده شود و اعتدال و توسعه 
و آقــای روحانی  از کنش هــای مدنی استفاده 
ــاره تاثیر افزایش درآمدهای  می کنند.وی درب
نفتی بر شرایط کشور تصریح کرد: وقتی درآمد 
ارزی ۷.5 میلیارد دلاری سال 9۸ به 35 میلیارد 
دلار افزایش پیدا می کند، باید انتظار بهبود شرایط 
را داشت ولی مدیران دولت سیزدهم را درک 
می کنم. تا تحریم وجود داشته باشد، حداکثر 
می توان شرایط موجود را حفظ کرد. ما این را به 

صراحت گفتیم.

برنامه حزب اعتدال و توسعه برای 1404	 
دبیرکل حزب اعتدال و توسعه درباره برنامه های 
این حزب برای انتخابات سال آینده، گفت: این 
حزب خود را موظف می داند در بهبود شرایط 
کشور نقش موثری ایفا کند. این نقش می تواند 
با افزایش شاخص نماد جمهوریت یعنی افزایش 
مشارکت مردم در انتخابات رخ دهد و حزب دنبال 
تکمیل کادرسازی خود اســت. مصمم هستیم 
دفاتر خود در تمام استان ها را فعال کنیم. برای 
انتخابات آینده خود را آماده می کنیم و چهره های 
مقبول و رجل سیاسی را معرفی می کنیم. دفتر 

سیاسی ما فعال است و سفرهای استانی به دفاتر 
خود داریــم. ما در یک سال آینده فعال خواهیم 
بود.مجلس هم می تواند نقش مهمی در انتخابات 
ریاست جمهوری داشته باشد.نوبخت یادآور شد: 
حجم اوراق منتشرشده یکی از اقدامات دولت 
نسبت به عملکرد دولت گذشته بود که بدهی 
برای دولت به وجود می آید و نشان می دهد طی 
هشت سال در دولت یازدهم و دوازدهم این رقم 
314 هزار میلیارد تومان بود و در دولت سیزدهم 
۷52 هزار میلیارد تومان است. میزان بدهی که 
دولت سیزدهم برای دولت چهاردهم باقی خواهد 
گذاشت، 500 هزار میلیارد تومان خواهد بود.وی 
تصریح کرد: با توجه به شاخص های اقتصادی و 
اجتماعی، از نظر حزب اعتدال و توسعه راه حل 
این موضوع اعتراضات خیابانی و تصمیم گیری 
منفعلانه انتخاباتی نیست. دبیرکل حزب اعتدال 
و توسعه افــزود: روش هــای گذشته مانند گشت 
ارشاد که مناسب نیست می تواند باعث افزایش 
نارضایتی شــود. فــردی مانند آقــای زیباکلام با 
صراحت نظر خود را اعلام می کند جای این فرد 
زندان نیست بلکه گذاشتن کرسی آزاداندیشی 
در دانشگاه ها برای این است که ظرفیت نقد و 

نقدپذیری افزایش پیدا کند.

نوبخت در پاسخ به سوالی درباره اجرای طرح نور 
و بازگشت گشت ارشاد به خیابان ها گفت: این 
روش در کشور تجربه شده است و نتایج ناموفقی 
هم داشــت. نه نافع است و نه رافــع مشکلی که 
وجود دارد بلکه مضر است و جلوه خوبی هم از 
تمدن اسلامی ایرانی در جهان نشان نخواهد داد.
مسئولان باید از سازوکاری که مردم را برنجاند، 

پرهیز کنند.

ماجرای انتخابات در رشت	 
دبیرکل حزب اعتدال و توسعه درباره عدم رای 
آوری در انتخابات مجلس از حوزه رشت گفت: 
بنده از قبل از انتخابات در تمام نظرسنجی های 
آن منطقه در صدر قرار داشتم و حتی تا ساعت 1۸ 
هم چون انتخابات الکترونیکی برگزار می شد 
بنده پیشتاز بودم ولی خب نتیجه طور دیگری 
رقم خورد و بنده به نتیجه انتخابات احترام می 
گذارم.وی افزود: نکته دیگری هم که در این باره 
باید گفت مشارکت 20 درصدی مردم در رشت 
بود که این موضوع که اکثریت مردم در انتخابات 
رشت شرکت نکردند مزید بر علت شد و باعث شد 

بنده رای نیاورم.

منظومه ماهواره ای در دستورکار فضایی سپاه
فرمانده فضایی نیروی هوافضای سپاه پاسداران با اشاره به ویژگی های ماهواره بر 

قائم105 گفت: آخر امسال  پرتاب این ماهواره بر 4مرحله ای انجام می شود

امید نوبخت به اقلیت مجلس
دبیرکل حزب اعتدال و توسعه: مجلس می تواند نقش مهمی در انتخابات ریاست جمهوری 

داشته باشد.مسئولان باید از سازوکاری که مردم را برنجاند، پرهیز کنند

سردار قریشی: در وعده صادق با ۱۲ لایه 
پدافندی مواجه بودیم

ــردار قریشی، جانشین رئیس سازمان بسیج   س
مستضعفین، در تازه ترین اظهارات خود  درباره ابعاد 
مختلف عملیات وعده صادق گفت: در این عملیات 
برای نخستین مرتبه حمله مستقیم از داخل خاک 
ایران علیه رژیم صهیونیستی صورت گرفت. وی 
تصریح کــرد: در این عملیات اهــداف غیرنظامی 
انتخاب نشده بود و دو مورد از حفاظت شده ترین 
پایگاه های ارتش رژیم برای این حمله انتخاب شد. 
علاوه بر این موشک های و پهپاد های ما می بایست 
از 12 لایه پدافندی برای رسیدن به هدف عبور 
می کردند که نشان دهنده سطح بــالای فناوری 
به کار رفته در وعده صادق بود. سردار قریشی با بیان 
این که عنصر غافلگیری در این عملیات تقریبا از بین 
رفته بود، گفت: دشمن با استفاده از رادار هایی با برد 
4000 کیلومتر و همچنین ماهواره ها و هواپیما های 
جاسوسی و تجهیزات جنگ الکترونیک از لحظه 
شروع عملیات، اقدامات ما را رصد می کرد. علاوه بر 
این کلیه پایگاه های خارجی در منطقه نیز به کمک 
ارتش رژیم آمده بودند تا موشک ها و پهپاد های ما 

را رهگیری کنند؛ لذا عبور از 
چنین سد پدافندی نیازمند 
فناوری بسیار بالایی بود 

ــا در اخــتــیــار  ــه مـ کـ
داشــــتــــیــــم./ 

دانشجو

چهره



یک دهه هشتادی در کَن
سیدمصطفیصابری|روزنامهنگار

برای خیلی از ما که موفقیت 
پرونده

 
را در مــســیــری ســخــت و 
دیده  می بینیم،  طولانی 
شدن هنر و توانمندی مان 
اتفاقی دور است که به خاطر کمبودها میسر 
نمی شود. تصور می کنیم شاید چون خیلی 
از امکانات در اختیارمان نیست یا کسی 
پشتوانه ما محسوب نمی شود، بعید است به 
موفقیتی دست پیدا کنیم. اما این روزها یک 
جوان دهه هشتادی مشهدی با ساخت فیلم 
کوتاهی که در جشنواره کن فرانسه پذیرفته 
شده اتفاق بزرگی را رقم زده و نشان داده 
فرمول موفقیت امکانات، حمایت و هر چیز 
عجیب دیگری نیست و همه چیز به همت 
خود فرد برمی گردد. »مجید کاظمی« که 
متولد 6 خرداد 83 است و این روزها تازه 
20 سالگی اش را جشن  می خواهد تولد 
ــاری کــرده  ــا فیلم »آنـــارشـــی« کـ بــگــیــرد، ب
کارستان. موفقیت فیلمش بهانه ای شد تا با 
او گپی بزنیم دربـــاره دنیای فیلم کوتاه. 
همچنین در پرونده امــروز زندگی سلام با 
»محسن جهانی«، سرپرست انجمن سینمای 
جوان خراسان  رضوی دربــاره دنیای فیلم 
کوتاه و راه و رسم فیلم سازی هم گفت و گو 

کردیم که در ادامه خواهید خواند.

 درباره دنیای فیلم کوتاه و راه و رسم فیلم سازی در گفت وگو با »مجید کاظمی«، کارگردانی دهه هشتادی 
که فیلم کوتاهش در جشنواره کن پذیرفته شده و محسن جهانی سرپرست انجمن فیلم کوتاه خراسان

 

 

 

 

 

  

 

راهکارهایی برای آب رسانی بدن 

متهمان فراموشی سر جلسه امتحان
چرا بعضی دانشجویان و دانش آموزان پاسخ بعضی 

سوالات را بلدند اما سر جلسه امتحان از یادشان 
می رود؟

چرا نوشتن با دست برای حافظه بهتر 
از تایپ کردن است؟ 

 طنز|  حجم  بارندگی بیشتر بود
 یا استوری مشهدی ها ؟

    در زندگی سلام امروز بخوانیم:

2

3

3

4

آغاز قصه من و سینما   
»مجید« از ورود و علاقه اش به دنیای سینما می گوید: »علاقه ام 
به سینما با دیدن پشت صحنه هایی از فیلم و سریال ها به وجود 
آمــد و بعد از آن رفتم ســراغ مطالعه دربـــاره سینما و دیدن 
وارد   98 ســال  این که  تا  سینما.  تاریخ  شاخص  فیلم های 
هنرستان هنرهای زیبا پسران مشهد شدم و در آن جا 3 سال 
سینما خواندم و حالا دیپلم سینما دارم«. مجید به علاقه مند 
بــودن اکتفا نکرده و گام های دیگری بــرای فیلم ساز شدن 
برداشته: »سال 1400 با انجمن سینما جوان آشنا شدم و 
در آن جا یک دوره فیلم سازی گذراندم. از سال 1401 هم 
دانشجوی ادبیات نمایشی موسسه آموزش عالی اقبال لاهوری 
مشهد هستم و در سینما جوان در پروژه هایی به عنوان جانشین 

تهیه کننده و عکاس همکاری داشتم«.

از ایده تا فیلم کوتاه 
از »کاظمی« درباره این می پرسم که چه شد سراغ فیلم سازی 
آمد؛ می گوید: »یک جرقه به سرم زد و خب رفتم مطالعاتی در 
خصوص آن ایده داشتم و توانستم ایده ام را گسترش دهم تا به 
یک فیلم نامه تبدیل شود. بعد از آن ایده را با دوستانم درمیان 
گذاشتم؛ همین طور با استادانم در انجمن سینمای جوان و با 
کمک تهیه کننده که از دوستانم بود توانستیم مراحل ساخت 

فیلم را آغاز کنیم و به پایان برسانیم«.

فیلم کوتاه برای مقابله با 
مشکلات 

از »کاظمی« می پرسم دنیای فیلم کوتاه چطور زندگی را 
توصیف می کند و چه تغییری در دیدگاه مخاطب نسبت به 
زندگی ایجاد می کند؛ این فیلم ساز جوان معتقد است: »اخیرا 
در فیلم های کوتاهی که دیدم بیشتر پیام فیلم در این باره 
بوده که باید در مقابل مشکلات مقاومت کرد و سعی کنیم آن 
مشکلات را حل کنیم؛ مضامین دنیای فیلم کوتاه به ما می گوید 
به راحت ترین راه حلی که به ذهن مان می رسد تکیه نکنیم و 
با تلاش مشکل را برطرف کنیم. البته اصولا الان فیلم سازها 
سراغ این نمی روند که بخواهند که با اثرشان نگاه مردم را تغییر 
بدهند. فیلم ساز نگاه خودش را مطرح می کند و مخاطب هم 
براساس برداشت خودش تصمیم می گیرد. اصولًا انتخاب به 

عهده خود مخاطب است.«

قصه رنج یک مادر 
از این فیلم ساز جوان و پرانگیزه که حتماً در آینده بیشتر از او خواهیم شنید، درباره ویژگی های 
اثرش یعنی »آنارشی« که در کن پذیرفته شده می پرسم؛ »کاظمی« می گوید: »آنارشی قصه 
زنی مستقل است که برای ثبت نام فرزندش در مدرسه با چالش هایی مواجه می شود. از ابتدا 

در تولید این اثر سعی کردیم با وسواس تمام و دقت بالا مراحل نگارش فیلم نامه، 
دکوپاژ، تجهیزات، عوامل پیش تولید و... را جلو ببریم و تاجایی که توانستیم 

در سطح حرفه ای برخورد کنیم تا اثر به بهترین شکل تولید شود«.

بخشی برای فیلم سازانی با نگاه نو

کنجکاو می شوم بدانیم فیلم در کدام بخش کن پذیرفته شده و 
این بخش چه ویژگی هایی دارد؟ »کاظمی« می گوید: »ما بخش 

شورت فیلم کرنر جشنواره کن هستیم که خب بخش فیلم کوتاه 
بــازار جشنواره حساب می شود و غیررقابتی است؛ اکــران فیلم هم 

برای منتقدان، پخش کننده ها و تهیه کنندگان سراسر جهان است که در 
جشنواره حضور دارند. هرسال از چند هزار فیلم که از سراسر جهان به جشنواره 

می آید توسط هیئتی آثار برگزیده انتخاب و به نمایش گذاشته می شوند. در این بخش چند 
فیلم ایرانی حضور دارد و آنارشی تنها نماینده ایران در جشنواره نیست. با توجه به این که در 
بخش رقابتی جشنواره کن حدود 10 فیلم حضور پیدا می کنند و رقابت خیلی سنگین است 
بخش شورت فیلم کرنر برای فیلم سازان جوان که نگاه نو دارند و خلاق هستند طراحی شده 

تا بتوانند در یکی از بزرگ ترین رویدادهای سینمایی جهان حضور داشته باشند.«

فرمول رفتن به کن 
از »کاظمی« می پرسم چطور فیلم شما پذیرفته شد و در آینده بقیه چطور می توانند مسیری 
که شما رفتید را طی کنند؟ می گوید: »مسیری که طی کردیم ثبت نام بود و خب در کمال 
ناباوری ایمیل قبولی فیلم آمد. جالب است بدانید که اولین جشنواره ای که فیلم را ارسال 
کردیم همین بخش شورت فیلم کرنر جشنواره کن بود؛ بعد از این هم در تلاشیم فیلم را به 
جشنواره های معتبر جهانی ارسال کنیم و   بتوانیم با فیلم های بین المللی رقابت کنیم. اما به 
دیگر عزیزانی که می خواهند پا به عرصه فیلم سازی بگذارند پیشنهاد می کنم با مطالعه بالا و 

دقت تمام شروع به کار کنند و نگاه نو داشته باشند.«

نقطه عطف زندگی ام... 
از »مجید« می خواهم بگوید انجمن های فیلم سازی چطور مسیر را برای فیلم ساز شدن 
جوانان فراهم می کنند؟ او معتقد است: »من به شخصه نقطه عطف زندگی ام آشنایی با 
انجمن سینما جوان بود و خب راه و روش فیلم سازی را در انجمن سینما جوان آموختم. 
به نظرم انجمن های فیلم سازی مسیر را برای فیلم سازان هموارتر می کنند و یک جورهایی 

مثل آب باریکه ای هستند که فیلم سازان جوان را به شاهراه فیلم سازی وصل می کنند.«

صفر تا صد ساخت فیلم کوتاه
سرپرست انجمن فیلم کوتاه خراسان درباره جزئیات دوره های ساخت فیلم کوتاه، هزینه هایش و ... می گوید

علیرضاکاردار|روزنامهنگار

 به بهانه مطرح شدن فیلم کوتاه »مجید کاظمی« که موفقیتش را مدیون شرکت در دوره های انجمن سینمای جوان 
می داند، با مدیر این انجمن در مشهد صحبت کردیم. آقای محسن جهانی، سرپرست انجمن سینمای جوان 
خراسان رضوی است. او که حدود 12 سال است کار فیلم سازی انجام می دهد، فیلم نامه نویسی را رشته 
اصلی کارش بیان می کند و چندین فیلم نامه و فیلم هایی مانند مستند »آنجا سپیده دم« و فیلم تحسین 
 شده کوتاه »آمبولانس« را در کارنامه اش دارد. جهانی ضمن برشمردن فعالیت های این انجمن، راه و روش 

فراگرفتن ساخت فیلم برای علاقه مندان به فیلم سازی را هم بیان کرد.

دوره جامع فیلم سازی در 7 ماه
جهانی کلیت انجمن سینمای جــوان را 
سینمای  »انجمن  می دهد:  توضیح  چنین 
ــوزش و  جــوان تخصصی ترین نهاد در حــوزه آم
تولید فیلم کوتاه در سراسر ایران است. این انجمن در 
52 نقطه از کشور دفتر دارد. در این مراکز یک بحث آموزش داریم 
و یک بحث تولید.« به گفته وی روش های آموزش فنون سینما در 
این انجمن به این صورت هستند: »روش اول آموزش به صورت 
یک دوره جامع فیلم سازی است که در 7 ماه هنرجو ثبت نام کرده 
و آموزش فیلم سازی از ابتدا تا انتها را می گذارند. این دوره زیر نظر 
استادان و در حوزه های مختلفی مانند تاریخ سینما، فیلم برداری، 
تدوین، مستندسازی و... برگزار شده و در انتها با ساخت فیلم پایان 
دوره، هنرجویان موفق به دریافت گواهی پایان دوره می شوند. این 
مدرک معتبر معادل کارشناسی ارشد و بین المللی است و در دیگر 
کشورها هم قابل قبول است.« این استاد سینما دوره های دیگر 
فیلم سازی را هم چنین توضیح می دهد: »دوره های دیگری هم 
به صورت تک درس و تعاملی داریم. در روش تک درس، دوره های 
تخصصی حرفه های مختلف مانند تدوین، کارگردانی، مستند، 
صدابرداری و... آموزش داده می شوند. هنرجو در تعداد ساعت 
مشخصی، متمرکز بر آن شغل سینمایی کسب تجربه و علم می کند. 
دوره هــای تعاملی هم داریم که به صورت استادمحور مبتنی بر 
تولید است. بین 8 تا 10 نفر هنرجو زیر نظر استاد دوره ای را جلو 
می روند. از ابتدا تا انتهای یک فیلم با راهنمایی استاد خود پیش 

می روند تا فیلم تولید شود.«
ورود به بازار کار با هزینه پایین

جهانی درباره آماده سازی فیلم سازان جوان برای ورود به بازار 
کار می گوید: »در این دوره ها سعی می کنیم هنرجو را به نقطه ای 
برسانیم که آمادگی برای تولید اثر و خلق فیلم پیدا کند و جذب 
دفاتر سینمایی شود. بسیاری از بچه هایی که الان در گروه ها و 
حوزه های مختلف از موشن و صدا و تدوین و کارگردانی و... مشغول 
فعالیت هستند دانش آموخته انجمن سینمای جوان در سال های 
گذشته بوده اند.« مدیر انجمن فیلم کوتاه مشهد درباره هزینه و 
روش ثبت نام این دوره ها می گوید: »هزینه های سال جاری هنوز 
اعلام نشده است، ولی هزینه های سال گذشته به طور حدودی 
تک درس تقریبا یک میلیون و پانصد هزار تومان بوده است. دوره 
جامع هم پاییز شروع می شود و ابتدای تابستان ختم می شود. آبان 
ماه فراخوان می دهیم که البته اکنون هم می توانند پیش ثبت نام 
انجام دهند. سپس آزمون برگزار می کنیم. دوستانی که پذیرفته 
شدند برای مصاحبه حضوری می آیند و بعد از قبول شدن حدود 
اول آذر دوره در قالب کلاس های 20 نفره برگزار می شود. هزینه 
حدودی سال گذشته دوره جامع تقریبا 7 میلیون و 500هزار 
تومان بود. علاوه بر این که امکان تخفیف و تقسیط هم داریم تا 

هنرجویان راحت باشند.«
حمایت مادی و معنوی از فیلمسازان

جهانی روش خلاقانه و نسبتا جدیدی را برای حمایت از فیلم سازان 
معرفی می کند. او توضیح می دهد: »در حوزه تولید هم فضای 

فــیــلــم  و  ــگ  ــن ــی ــچ ــی پ
ــی داریـــم. انجمن،  اول
فیلم  کــه  هنرجویانی 
اول شــان است را مورد 
حمایت قرار می دهد. 
فــیــلــم نــامــه مـــی آیـــد و 
داوری مــی شــود و در 
صورت تایید، بودجه ای 
اختصاص داده می شود 
تا هنرجو فیلمش را به 

تولید برساند.« او دربــاره فیلم فیلم ساز جــوان کشورمان هم 
می گوید: »فیلم آقــای مجید کاظمی هم به همین صــورت بود. 
ایشان می خواست فیلمی برای پایان دوره بسازد که توسط انجمن 
هدایت شد و خدا را شکر فیلم قابل قبولی شد و حضور خوبی هم 
در جشنواره ها داشت. برای فیلم های نیمه حرفه ای و حرفه ای هم 
فضای پیچینگ را داریم. سقف بودجه امسال 250 میلیون تومان 
است که از آثار دوستان فیلمساز حمایت می کنیم. فرایند کار هم 
به این صورت است که دوستان فیلم نامه هایشان را در سایت ثبت 
می کنند. سپس توسط 6 نفر از اهالی سینما داوری می شود. آقایان 
شعیبی، عادل تبریزی، مرتضی علیزاده)کارگردان بی بدن(، 
خالقی، رمضانی و خودم به عنوان مدیر دفتر انجمن. رای گیری 
می شود و فیلم نامه هایی که نمره بالای 60 بگیرند دعوت به داوری 
حضوری می شوند. تشریف می آورند و در حضور این 6 نفر از اثرشان 
در دفتر مشهد دفاع می کنند. درباره کارشان صحبت می شود و از 
فیلمنامه گرفته تا بحث های فنی و... استادان هم راهنمایی های 
کارگشایی به فیلم ساز می دهند.« او در ادامه از حمایت های اخیر 
انجمن می گوید: »هدف انجمن حمایت است. این مبلغ 250 
میلیون تومان بخشی از کار را پوشش می دهد و درصدی از مالکیت 
فیلم هم در اختیار فیلم ساز قرار می گیرد تا بتواند تهیه کننده 
دیگری را هم پای فیلم بیاورد. در مشهد تولیدات خوبی داریم که 
جشنواره های مختلفی هم دیده شده اند. خیلی از آثار خوبی که 
سال های پیش ساخته شدند در این قالب بوده اند. کار خانم نسیم 
سهیلی)میراث باد( که در جشنواره فیلم کوتاه تهران حضور داشت. 
کار آقای سلمانی در حوزه فلسطین بود و در جشنواره فیلم کوتاه 

تهران خوب دیده شد و در فضای مجازی هم دست به دست شد.«
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  پیامدهای کم آبی بدن
به گفتــه دکتر کینــگ، اگر آب کافــی به بدن 

نرسد، دهان خشــک و رنــگ ادرار تیره تــر 

می شــود. ممکن  طبیعــی  حالــت  از 

است سرگیجه یا سردرد هم بروز کند و علاوه 

بر این با تشنگی مواجه می شوید. کسانی که 

واقعا با کم آبی مواجه اند، اغلب افراد مسن، 

ممکن اســت با تغییــر وضعیت ذهنــی، افت 

فشار خون، نارســایی کلیه، و عوارضی دیگر 

که نیازمند بستری  شدن در بیمارستان است، 

روبه رو شــوند. به گزارش »تایم«، آب رســانی 

مناسب بدن با بهتر شــدن خلق و خو، قدرت 

مطلــوب  عملکــرد  همچنیــن  و  شــناختی 

بــدن در ارتبــاط اســت، به کاهــش وزن و 

رفع یبوســت کمــک می کند و پوســت را هم 

سالم تر و شاداب تر نشــان می دهد. اما واقعا 

 چطور می توان هر روز این همه آب نوشــید؟  

به خصــوص اگــر نوشــیدنی محبوبمــان هم 

نباشد. کارشناسان برای آب رسانی مطلوب 

بدن راهکارهایی را پیشنهاد داده اند.

هفتــه ای یــک لیــوان آب اضافــه 1 
کنید| بسیاری از مردم از نوشیدن آب 
اجتناب می کنند، چــون نمی خواهند مدام 

به دستشــویی بروند. راهکار آن این است که 

بــدن را آرام آرام عادت داد تا آب بیشــتری را 

تحمل کند. توصیه می شود اولین لیوان آب 

اضافی را پس از بیدارشدن از خواب بنوشید 

تا وقتی هنوز از خانه بیــرون نرفته اید بتوانید 

به دستشــویی بروید نــه بین راه یا وقتی ســر 

کار رســیدید. بعــد از یــک هفته، لیــوان آب 

اضافی دوم را بعد از این که به خانه برگشتید، 

بــه برنامه تــان بیفزاییــد. در ایــن حالت بدن 

خود را با دو لیــوان آب اضافی وفق می دهد. 

در هفته سوم هم می توانید یک لیوان دیگر را 

در هر ســاعتی از روز اضافه کنید. با این کار، 

بدن هر بار یک هفته فرصت دارد تا خود را با 

شرایط جدید سازگار کند.

 از آب رســانی گزارش روزانه تهیــه 2
توصیــه  متخصصــان  کنیــد| 
می کنند  تعییــن یک هدف کمــک می کند  

بتوانیم شــیوه زندگی مــان را راحت تر تغییر 

بدهیــم. بــرای مثال این که مشــخص کنیم 

»روزانه ۱۰۰ اونس آب می نوشم« بهتر از آن 

اســت که  بگوییم »آب بیشــتری می نوشم«. 

تهیه گــزارش روزانــه از مقــدار آب مصرفی و 

زمــان آن در این راه به شــما کمــک می کند، 

زیرا الگو های مصــرف را آشــکار می کند و به 

شــما نشــان می دهد کــه کجا چــه تغییراتی 

نیاز است.

به آب انــواع ســبزی  یا میوه اضافه 3
کنید| متخصصــان می گوینــد اضافه 
کردن بعضی میو  ه ها ماننــد تکه های آناناس 

گرمســیری  حال وهــوای  آب  بــه  لیمــو  و 

می دهد. می توان خیــار ورقه  شــده را هــم با 

نعناع یــا زنجبیل به لیــوان آب افزود تــا آن را 

زیباتر و جذاب تر کند. ترکیب آب با هندوانه 

و ریحــان یا شــاتوت و رزماری هم پیشــنهاد 

متفاوتی است که طرفداران زیادی دارد.

قمقمه های شــفاف 4  و  لیــوان   از 
اســتفاده کنیــد| کینــگ می گویــد  
بســیاری از مردم قمقمه های رنگی شــان را 

از آب پــر می  کنند و آن هــا را همان طور پر به 

خانــه برمی گرداننــد. در حالی کــه قمقمه  

شــفاف باعث می شــود بدانید اوضاع از چه 

قرار اســت و چقدر آب نوشیده اید. اگر تمام 

روز یــک قمقمــه  کاملا پر جلوی چشــمتان 

باشــد، احتمــالا بالاخــره بــه ایــن نتیجــه 

می رســید که وقتش اســت یک جرعه از آن 

بنوشید.

بازی با دمــا| خیلی ها دوســت ندارند 5 
بــه  ایــن  البتــه  بنوشــند.  ســرد  آب 

آب وهــوای محــل سکونتشــان هم بســتگی 

دارد. کارشناسان توصیه می کنند نوشیدن 

آب هم دمــای اتــاق، آب همــراه بــا تکه ها یخ 

یــا حتــی آب جوشــیده را امتحــان کنیــد. 

این که بدانیــد چه دمایی را بــرای آب ترجیح 

می دهید، نوشــیدن آن را کمــی آســان تر 

می کند.

گستره آب رسان ها به بدن را از آب 6 
فراتر ببرید| تنها راه آب رسانی به بدن 
نوشیدن آب نیست. کینگ اشاره می کند که 

لبنیات و جایگزین های آن مانند شــیربادام 

و شیرســویا نیز حاوی آب اند. نقش میوه ها، 

ســبزی ها و انواع ســوپ  و آش  را هــم نادیده 

نگیرید. طالبی، هندوانه، توت فرنگی، موز، 

گلابی، پرتقــال، آناناس، هویــج، آووکادو و 

ســبزی هایی مانند اســفناج، خیار، کــدو 

ســبز و بروکلــی انتخاب هــای هوشــمندانه 

دیگری اند که می توان برای آب رسانی بدن 

سراغ آن ها رفت. 
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نکته ها

راهکارهایی برای 
آب رسانی بدن 

کم آبی بدن می تواند باعث تغییر وضعیت ذهنی، افت فشار 
خون، نارسایی کلیه و عوارضی دیگر که نیازمند بستری  شدن 

در بیمارستان است، شود

ترفندهای خانگی برای رفع خشکی و ترک لب ها
عسل و شکر| برای لایه برداری سلول های 

مرده لب می توانید عســل و شــکر را به 

اندازه کافی مخلوط کنیــد تا خمیر 

چســبنده ای به دســت آید. بعد به 

آرامی این مــواد را روی لب ماســاژ 

دهید تا پوســت های مرده را از بین 

ببرید و لب ها نرم شــوند، البته در آخر 

استفاده از نرم کننده را فراموش نکنید. 

ژل آلوئه ورا| آلوئه ورا به دلیل داشتن ویتامین E لب ها 
را خنک و هیدراته می کند به همین دلیل با استفاده از آلوئه ورا می توانید لب های خشک و 

ترک دار را بهبود بخشید. بهتر است از ژل تازه خود گیاه استفاده کنید، اما اگر دسترسی 

ندارید، نوع موجود در بازار را بخرید.

روغن زیتون|روغن زیتون هم لب ها را تغذیه و خشکی آن را رفع می کند و در طول شب 
جذب لب ها می شود، می توانید برای بهبود لب ها به تنهایی از آن استفاده یا با شکر ترکیب 

کنید و لایه بردار طبیعی بسازید.

با وجود آن کــه متخصصان همواره بر نوشــیدن آب کافی تاکید می کنند، 

بسیاری از افراد همچنان این توصیه  را آن چنان که باید جدی نمی گیرند. 

برای دانستن این که آب کافی برای بدن چقدر است، ونسا کینگ، متخصص 

تغذیه توصیه می کند: »یک قانون ساده این است که هر روز معادل نیمی از 

وزنتان آب بنوشید، البته به اونس. به عنوان مثال اگر وزن شما 14۰ پوند )63 کیلوگرم( است، 

معادل۷۰ اونس یا حدود هشت لیوان آب در روز نیاز دارید.« البته این که روزانه دقیقا به چه 

مقدار آب نیاز است، به عوامل مختلف مانند سن، سطح فعالیت بدنی، میزان تعرق، وضعیت 

سلامت، داروهای مصرفی )برخی می توانند باعث کم آبی بدن شوند( و همچنین محل زندگی 

)در آب وهوای گرم به آب بیشتری نیاز است( بستگی دارد. در ادامه نکاتی درباره ضرورت این 

کار و راه های تامین آب بدن را مرور می کنیم.

پزشکی

4 نکته برای جلوگیری از نفخ

تغذیه مناسب برای بیماران مبتلا به واریس

 

 

ترفند

تازه ها

 

خبرهای خوب درباره درمان نابینایی ارثی

 
 

 
 

 

1-  بین غذا خوردن فاصله ایجاد کنید| روده کوچک با حرکات موجی، غذای هضم نشده 
را از روده کوچک به روده بزرگ منتقل می کند و خود را تمیز نگه می دارد. این امواج هر دو 

ساعت یک بار در زمانی که غذا نمی خوریم ایجاد می شود. برای اطمینان از ایجاد امواج، در 

صورت امکان، چند ساعت بعد از هر وعده غذایی قبل از خوردن دوباره صبر کنید.

2- آهسته غذا بخورید| با جویدن غذا برای مدت طولانی و آهسته غذا خوردن هوا کمتر 
وارد معده می شود. هوای کمتر به معنای نفخ کمتر است.

3- آب بیشتری بنوشید| مصرف بیش از حد سدیم می تواند منجر به نفخ شود و آب می 
تواند به دفع آن کمک کند.

4-  مصرف کمتر غذاهای نفاخ| غذاهای نفاخ، مانند شیرین کننده های مصنوعی، لوبیا، 
گل کلم و کلم بروکلی، گاز تولید می کنند، بنابراین کاهش آن ها می تواند کمک کننده باشد.

واریس اختلالــی در خون رســانی به رگ های 

پاســت کــه باعــث برجســتگی و تغییــر 

رنــگ رگ هــا می شــود. در مبتلایــان 

به واریــس، رگ هــا بــه دلیل تــورم و 

رنگ آبی یا بنفش بســیار جلب توجه 

می کننــد و علایمــی چون ســوزش و 

احساس تپش در پاها، احساس ناراحتی 

و سنگینی و درد در پاها، گرفتگی عضلات که 

در شب بیشتر می شود، تورم پاها و مچ پا و پوست خشک 

و خارش آور که به دلیل واریس نازک تر شــده در افراد مشاهده می شــود. پزشکان توصیه 

می کنند فردی که به واریس وریدی مبتلاست از راهکارهای تغذیه ای برای کمک به درمان 

بیماری و بهبود علایم آن استفاده کند. به گزارش »مدیکال نیوز تودی«، مصرف غذاهای 

شور و سرشار از سدیم باعث حفظ آب اضافی در بدن می شــود که به تشدید علایم واریس 

کمک می کند و به همین دلیل کاهش مصرف غذاهای شور و سدیم دار و در مقابل افزایش 

استفاده از غذاهای حاوی پتاسیم می تواند مفید باشــد. از منابع خوراکی غنی از پتاسیم 

می توان به بادام، پسته، عدس، لوبیا سفید، سیب زمینی، سبزی های برگ دار و نیز برخی 

از ماهی ها مانند ماهی ســالمون و تن ماهی اشــاره کرد. غذاهای حاوی فیبر نیز همچون 

آجیل، دانه ها و حبوبات، جو، گندم، بذر کتان و غذاهای غلات کامل با جلوگیری از یبوست 

و کاهش فشار به دریچه های آســیب دیده در رگ های پاها به کاهش علایم واریس کمک 

می کنند. افرادی که اضافــه وزن دارند، بیشــتر در معرض خطر واریس وریدی هســتند، 

بنابرایــن کاهش وزن در درمان این بیماری بســیار موثر اســت. فلاونوئیدهــا هم با بهبود 

گردش خون و حفظ جریان خون موجب کاهش واریس می شوند. این ترکیبات همچنین 

با کاهش فشــار خون و انبســاط رگ ها در درمان ایــن بیماری موثرنــد. از غذاهای حاوی 

فلاونوئیدها می توان به ســبزی هایی چون پیاز، فلفل، اســفناج و کلم بروکلی و همچنین 

مرکبات، انگور، گیلاس، سیب، زغال اخته، کاکائو و سیر اشاره کرد.

نتایج کارآزمایی های اولیه  یک تحقیق نشــان می دهد نوعی 

درمان »کریســپر« )یعنی نوعی فناوری برای اصلاح ژن های 

معیوب که به دانشــمندان اجازه می دهد بخش های خاصی 

از دی ان ای را به دقــت تغییــر دهند( کــه مســتقیم بــه درون 

چشم تزریق می شود، درمان شایع ترین نوع نابینایی ارثی را در 

کودکان نوید می دهد. نتایج کارآزمایی اولیه این مطالعه ششم 

مه در مجله پزشکی »نیو اینگلند« منتشر شد. این شکل از دست 

دادن بینایی که » آمــوروز مادرزادی لبر« یا ال ســی ای نامیده 

می شــود، اغلب از بدو تولد مشــهود اســت و به دلیل اختلال 

عملکرد یا مرگ سلول های حساس به نور به نام »گیرنده های 

نور در شبکیه« در پشت چشم، رخ می دهد. چنین مشکلاتی 

در پی جهــش در یکــی از حداقــل ۲۰ ژن مختلــف بــه وجود 

می آیند. هیچ درمانی برای ال سی ای وجود ندارد، اما اکنون 

شــواهدی در دست است که نشــان می دهد ابزار ویرایش ژن 

معروف کریســپر را می توان بدون ایجاد خطرات جدی، برای 

بهبود بینایــی افراد مبتلا به ایــن بیماری اســتفاده کرد. این 

کارآزمایی همچنین از این نظر قابل توجه اســت که اولین بار 

بود درمان مبتنی بر کریسپر مســتقیم به داخل بدن یک فرد 

تزریق می شد. در موارد پیشین، سلول ها را از بدن بیمار خارج 

می   کردند و پس از ویرایش و اصلاح ژن ها در آزمایشگاه، به بدن 

بیمار بازمی گرداندند.

 

 

تازه ها

بیشتر بدانیم

متخصصــان بــا توجه بــه غذاهایــی که هــوس می کنید به شــما 

می گویند که بدن شــما به چه چیزهایی نیــاز دارد. ولع خوردن، 

خیلی از اوقات شدید و حتی غیرقابل کنترل است اما طبق گفته 

متخصصان تغذیه اشــتیاق به خــوردن بعضی از مــواد می تواند 

ناشی از کمبود مواد مغذی در بدن باشد و آن را تهدید کند. برای 

مثال گفته می شود هوس شدید به شکلات می تواند نشانه کمبود 

منیزیم باشد. منیزیم یک ماده ضروری برای بدن است که به تنظیم 

عملکرد عضلات و سطح قند و فشــار خون کمک می کند در این 

مواقع باید به فکر خوردن آجیل و سبزی باشید. کمبود پروتئین 

و نیتروژن هم منجر به هوس خوردن نان و پاســتا می شــود و باید 

برای رفع آن گوشت قرمز، لوبیا و ماهی چرب مصرف کنید. ولع 

خوردن بــرای خوراکی های قندی نیز می تواند ناشــی از کمبود 

کروم و فسفر بدنتان باشد که در این مواقع باید به خوردن غذاهای 

غنی از کروم، کربوهیدرات و چربی ها بپردازید، چراکه این ماده 

برای تامین انرژی، ترمیم سلول متابولسیم سالم بدن مورد نیاز 

است. با خوردن مرغ، پنیر، انگور، سیب زمینی 

و تخم مــرغ کمبود ایــن مــواد می تواند رفع 

شــود. ولع خوردن غذاهــای روغنی یا 

سرخ شده نشان می دهد که 

کلسیم بدن شــما کم شده 

است که می توانید با عدس، 

شیر و پنیر آن را جبران کنید. 

کمبود کلســیم در بــدن می تواند به 

مشــکلاتی مانند شــکنندگی و شل 

شدن استخوان ها منجر شــود. کمبود کلرید و ســیلیکون هم با 

هوس غذاهای نمکی مانند چیپس و ســایر تنقلات شور خود را 

نشــان می دهد که می توانید آن را با ماهــی پرچرب جبران 

کنید. کلرید یکــی از مهــم تریــن الکترولیت های خون 

محسوب می شــود که به تعادل فشار خون 

و میــزان مایعــات داخــل و خــارج 

می کنــد.  کمــک  ســلول ها 

ســیلیکون هم به همان اندازه 

برای ســلامت مهم اســت چرا 

که باعث تقویت استخوان ها و رشد 

سلول های جدید در پوست، مو و ناخن ها 

می  شود و علایم پیری را کاهش می دهد. 

چرا هوس خوردن چیپس می کنیم؟
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1- مشکل در برقراری ارتباط عاطفی
2-عزت نفس و اعتمادبه نفس پایین

3- نیاز بیش از حد به کنترل
4- تمایل به کمال گرایی

5- مشکل در اعتماد کردن به دیگران
6- ترس از رها شدن

7- مشکل در تعیین مرزهای سالم

 7 تاثیری که کمبود محبت در کودکی 
روی شخصیت افراد می گذارد

نکته ها 

آسیب های کنار گذاشتن نوشتن 

در جهان تحت سلطه نمایشگرها و صفحه 
کلیدها، فرایند نوشــتن با دست که افکار 
را حــرف بــه حــرف روی کاغــذ مــی آورد، 
به ســرعت در حــال ناپدید شــدن اســت و 
پیام  های متنی و فهرست مایحتاج روزانه 
تایپ شــده جای نامه های دســت نویس و 
یادداشــت هایی چســبناک را گرفته اند. 
به گــزارش » ایندیپندنت فارســی«، البته 
صفحه کلید هــا فوایــد آشــکاری دارنــد و 
بی شک بهره وری را افزایش داده اند؛ تصور 
کنید مجبور می شدید همه ایمیل هایتان را 
با دست  بنویسید. برای همراه  شدن با این 
روند، بســیاری از مدارس از همان دوران 
پیش دبســتانی ،رایانــه را معرفــی و ارائه 
می کنند و برخی کودکان ممکن است قبل 
از نگارش با دست، تایپ کردن را بیاموزند. 
اما با توجه به تحقیقاتی که مدام از مزایای 
شــناختی شــگفت انگیز حرکت قلم روی 
کاغذ یا حتی قلم هوشمند روی آی پد خبر 
می دهد، به نظر می رســد کنار گذاشــتن 
این روش آهسته تر و لمســی تر برای بیان 
افکار و عقایدمان ممکن است خیلی گران 
تمام شــود. طبق پژوهش ها در کودکان، 
رونویســی کردن حــروف الفبــا به جــای 
تایپ  کردن بــه آن ها در تشــخیص حروف 
درکــی بهتــر و پایدارتر می  دهد. نوشــتن 
با دســت همچنین حافظه و به یــاد آوردن 
کلمات را تقویت می  کنــد و یک پایه قوی و 
محکم برای توانایی های ابتدایی خواندن، 
نوشــتن و درک مفاهیم ایجاد می کند که 
اساسی ترین گام در مسیر یادگیری دانش 
و مهارت هــای پیشــرفته تر اســت. بــرای 
بزرگ سالان هم یادداشت برداری کردن 
حین یک سخنرانی، به جای تایپ مطالب، 

به درک بهتر مفهوم منجر خواهد شد.
درگیــر شــدن مغــز بــرای یادگیری 

موثرتر
متخصــص  بالاســوبرامانیام،  رامــش 
کالیفرنیــا  دانشــگاه  از  عصب  شناســی 
می گوید: »در واقع در تجربه فرایند عینی 
نوشــتن بــا دســت اتفاق هــای مهمــی رخ 
می دهــد و مزیت هــای شــناختی زیــادی 
دارد«. البته این مزیت هــا از مدت ها پیش 
آشکار شده اند، با وجود این، محققان حالا 
به دنبال بررســی این موضوع انــد که چرا 
نوشتن با دســت این آثار را دارد. هم برای 
دست نویســی و هم تایپ، دســت ها برای 
خلق کلمه بایــد حرکــت کنند امــا به نظر 
می رسد که با دســت  نوشتن به هماهنگی 
دقیق تر حرکت و سیستم  بینایی نیاز دارد و 
این مغز را به طور عمیق تر درگیر روش هایی 

می کند که در یادگیری هم موثرند.
کاهش سرعت و پردازش اطلاعات

بــرای بــزرگ ســالان یکــی از فایده های 
اولیه نوشــتن با دست این اســت که آن ها 
را مجبــور می کنــد سر عتشــان را کاهش 
دهنــد. بــه گفتــه کارشناســان، در طول 
جلســه یا ســخنرانی، می توانید آن چه را 
می شــنوید کلمه بــه کلمه تایــپ کنید اما 
اغلــب اطلاعــات را پــردازش نمی کنید و 
فقط کورکورانه تایــپ می کنید. در حالی 
کــه اگــر بــا دســت بنویســید، نمی توانید 
همه چیــز را یادداشــت کنیــد و مجبورید 
اطلاعــات را پــردازش کنیــد، کلمــات یا 
عبارات کلیدی را بنویســید و از نقاشی یا 
فلش بــرای بیــان ایده ها اســتفاده کنید. 
در واقــع بــه نوعی خودتــان اطلاعــات را 
می ســازید که به ماندگاری آن در مغزتان 

کمک می کند.

اگر شما هم در دسته افرادی قرار دارید که خواسته یا ناخواسته با عصر دیجیتال و 
دنیای رایانه پیش رفته اید، احتمالا به سختی به یاد می آورید آخرین باری که وقت زیادی 
را برای نوشتن با دست صرف کرده اید، چه زمانی بوده است اما پژوهش ها نشان می دهد 

نوشتن با دست مزایای قابل توجهی برای مغز و یادگیری و حافظه دارد.

چرا نوشتن با دست برای حافظه بهتر از 
تایپ کردن است؟

 

 

* توضیحــات فرد نجات یافته از ســیل در 
مشهد، خیلی ترســناک بود. متاسفانه تا 
چند قدمی مرگ رفته بود و خیلی شانس 

آورده که زنده مونده.
* جالب بــود که کابــوس تعقیب شــدن و 
تصادف در بین همه مردم جهان مشترکه، 
یعنی همه از این جور خواب ها می بینن و 

با حال بد از خواب بیدار میشن.
* از نــکات مشــاور دربــاره این کــه ایــن 
قدر جلوی بچه هــا خبر بد و تلــخ نگوییم، 
ممنونم. متاســفانه تاثیــر بســیار بدی بر 
روی ذهن کــودکان می گذارد. مربوط به 

صفحه اول زندگی سلام.
* دربــاره مطلــب »پژوهشــی 28 ســاله 

خــواص بی نظیــر روغــن زیتــون را تایید 
کــرد«، می خواســتم بگــم کــه دربــاره 
خواصش که شک نداشتیم، فقط قیمتش 

زیاده که نمی تونیم بخریم.
* چه دختــر بی فکــری بوده کــه خودش 
رو ربوده تــا از بابــاش پول بگیــره و بده به 
خواستگارش. اگر کمی سیاست داشت، 
می تونســت پدرش رو راضی کنــه به این 
وصلت، ایــن آبروریــزی هــم راه نیفته که 

پرونده قضایی تشکیل بشه.
* زندگی ســلام. ایــن روزهــا بــه محــض 
این که یــک کمی بــارون می گیــره، همه 
استرســی میشــن و می ترســن. اوضاعی 

شده اصلا.

راه ارتباطی با زندگی سلام    
    پیامک 2000999  و تلگرام 09354394576

ما و شما 

در  مخاطــب  گرامــی، 
پیامک تان اشــاره نکردید 
که رابطه شما با همسرتان 
چگونه اســت. اگــر رابطه 
صمیمانــه ای در زندگی مشــترک ندارید، 
احتمــال این کــه همســرتان به ایــن دلیل 
رفت و آمــدش را قطع کرده باشــد، بســیار 
بالاســت. بــا ایــن حــال بــرای تشــویق 
همســرتان بــه همراهــی در دیدارهــای 

خانوادگی، چند توصیه به شما داریم.

بررسی علل قطع ارتباط
از متن پیامک تان پیداســت همســرتان از 
ابتــدای زندگی مشــکلی بــرای رفت و آمد 
به منزل خانــواده والدین شــما نداشــته و 
همچنین شــما و فرزندانتــان را از این کار 
منــع نمی کند. بنابراین شــاید مســئله ای 
بین همســرتان و خانواده شما رخ داده که 
منجــر به قطع ارتباط شــده اســت. ســعی 
کنید دلایلی را که باعث شــده همســرتان 
تمایلی بــه دیدار با خانواده شــما نداشــته 

باشد،کشف کنید.

احترام به احساسات
احساســات همســرتان را جــدی بگیرید و 
نشان دهید که به دغدغه ها و نگرانی های 
او اهمیــت می دهیــد. همچنیــن هنــگام 
صحبت درباره خانواده تان، تلاش کنید تا 
تصویری مثبت و دعوت کننده ارائه دهید. 
بیان خاطرات خوب و لحظات شادی که با 

خانواده داشته اید، می تواند مفید باشد.

از میانجیگری بهره ببرید
اگــر لازم اســت، از یــک دوســت یــا عضــو 
خانواده ای که هر دوی شــما بــه او اعتماد 

دارید، بخواهید تا به عنوان میانجی عمل 
کند. همچنین با همسرتان بر سر برخی 
از قوانیــن و مرزهای مشــترک بــه توافق 
برســید. مثلًا تعیین کنید که ملاقات ها 
چقدر طول بکشــند و چــه فعالیت هایی 
انجــام شــود. وقتــی همســرتان در حال 
صحبت است، با دقت گوش دهید و سعی 
کنیــد از دیدگاه او به مســائل نگاه کنید. 
ایــن کار می تواند به شــما کمــک کند تا 
دلایل تمایــل نداشــتن او برای دیــدار با 

خانواده تان را بهتر درک کنید.

نگویید خانمم لجباز است
گفته ایــد چه کار کنــم تــا رابطه مان مثل 
قبــل شــود و همســرم دســت از لجبازی 
بــردارد؟ ضــرورت تغییــر دیدگا ه تان در 
این مســئله احســاس می شــود. به جای 
دیدن رفتار همسرتان به عنوان لجبازی، 
سعی کنید آن را به عنوان نشانه ای از نیاز 
به توجه و درک بیشتر ببینید. سعی کنید 
زمانی را بــرای گفت وگــوی خصوصی و 
بدون حواس پرتــی با همســرتان تنظیم 
کنید. در این گفت وگو، به جای تمرکز بر 
رفتارهایی که شما را ناراحت می کند، بر 

احساسات و نیازهای خود تمرکز کنید.

تغییر و بهبود روابط زمان بر است
مهم است که صبور باشید و به روند بهبود 
اعتماد داشته باشید. به یاد داشته باشید 
که هر دوی شــما باید بــرای بهبود رابطه 
تلاش کنید و این فرایند ممکن است نیاز 
به زمان و تلاش مشــترک داشــته باشد. 
امیدوارم این پیشنهادها برای شما مفید 
باشــند و بــه شــما در بازســازی پل های 

ارتباطی با همسرتان کمک کنند.

مردی ۴۵ساله هستم که حدودا ۴سال است همســرم با خانواده من 
رفت و آمدش را قطع کرده. من هم دلم می خواهد مثل برادرانم هر هفته با خانم 
و بچه هایم خدمت مادرم برسم ولی او همراه ما نمی آید. لطفا بگویید چه کار 

کنم تا رابطه مان مثل قبل شود و همسرم دست از لجبازی بردارد؟

 خانمم 4سال است با خانواده من

 قطع ارتباط کرده  است

 مشاوره 
زوجین
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 نحوه انجام این پژوهش
در آزمایش اول، شرکت کنندگان باید کلماتی را که از لحاظ نوشتاری و آوایی مشابه بودند، 
مثل دســت، بســت، رخت، به ترتیب به خاطر می ســپردند. نــدرگارد دراین بــاره توضیح 
داد: »این کار برای همه مشکل اســت، اما فرضیه ما این بود که در صورت نداشتن صدای 
درون، این کار دشــوارتر می شــود، زیرا باید کلمات را در ذهنتان با خود تکــرار کنید تا به 
خاطر بسپارید.« و این فرضیه درست بود؛ »شــرکت کنندگان بدون صدای درونی به طور 
قابل توجهی در به خاطر سپردن کلمات بدتر بودند«. در آزمون دوم، شرکت کنندگان باید 
دو تصویر را که نشــان دهنده کلمات هم قافیه بودند، با هم جفــت می کردند؛ مثل عکس 
جوراب و ساعت. ندرگارد می گوید: »این جا هم بسیار مهم است که بتوانیم با تکرار کلمات، 
آوای پایانی آن ها را با هم مقایسه کنیم تا مشخص شود که آیا این کلمات هم قافیه اند یا نه«.

 نقش صدای درون بر روند روانکاوی
با این حال وقتی محققان از دو گروه شرکت کننده خواستند تا در مراحل بعد، به  سرعت از 
کاری به سراغ کار دیگر بروند یا اشکال بسیار مشابه را از هم تشخیص دهند، تفاوت هایی 
را در این دو گروه مشاهده نکردند و این برایشان تعجب آور بود، زیرا تحقیقات پیشین نشان 
می داد که صدای درون در چنین آزمون هایی هم نقش دارند. توضیح ندرگارد این است 
که احتمالا افرادی که صــدای درون ندارند، یاد گرفته  اند از راهبردهای دیگر اســتفاده 
کنند. برای مثال برخی گفتند که هنگام انجام دادن یکی از آزمون ها با انگشــت اشــاره 
ضربه می زدند و برای آزمونی دیگر با انگشت میانی. نتایج این آزمایش ها هفته گذشته در 
مجله »علم روان شناسی« )Psychological Science( منتشر شد. ندرگارد قصد دارد 
در آینده، دیگر نتایج »ان آندوفازیا« را بررســی کند؛ این که نداشــتن صدای درون چطور 
می تواند بر روند روانکاوی یک مراجعه کننده تاثیر بگذارد. او می گوید: »در روان درمانگری 
شــناختی رفتاری، فرد باید الگوهای فکری آسیب زننده را شناســایی کند و تغییر دهد و 

داشتن صدای درون در چنین روندی بسیار مهم است«.

 از دنیای روان شناسی

تحقیقی جدید نشــان می دهد که همه افراد صدای درون ندارند و حــدود ۱۰ تا ۱۵ 
درصد کسانی که چنین صدایی را نمی شــنوند، ممکن است در برخی آزمون های حافظه به 
مشکل بربخورند. یوهان ندرگارد، زبان شناس دانشگاه کپنهاگ و گری لوپیان، از دانشگاه 
 ـمدیسون، برای توصیف فقدان مکالمه ای که بیشتر افراد در ذهنشان دارند،  ویسکانسین  ـ
اصطلاح »ان آندوفازیــا« )anendophasia( را ابداع کردند؛ ترکیبی به زبان یونانی که 
در آن، »ان« به معنای بدون و »اندو« به معنای داخلی است و »فازیا« هم در لاتین به معنای 
»گفتار« است. به گزارش نیویورک پست،  محققان برای تحقیق روی حدود ۱۰۰ شرکت کننده 
که برخی از آن ها صدای درونی کم و برخی دیگر صدای درون قدرتمندی داشتند، چهار آزمایش 

انجام دادند.

  احساس فراموشی در سر جلسه امتحان، کابوس مشترک بسیاری از دانشجویان و دانش آموزان است. شما هم 
ممکن است به عنوان یک محصل، این شرایط را تجربه کرده اید که زحمت شبانه روزی کشیده اید، مطالب را خوانده 
و تمرین کرده اید اما ناگهان در مواجهه با سوالات امتحانی، انگار ذهن تان خالی می شود و چیزی یادتان نمی آید. این 

اتفاق نگران کننده است اما چطور می توان از آن پیشگیری کرد؟ در ادامه، نکاتی در همین باره مطرح خواهد شد.
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دهید.

توقع بیش از اندازه4 
بعضی وقت هــا دانش آموزی می گوید مــن همه چیز را 
فراموش کرده ام اما اگر از او بپرســیم یعنی هیچ چیزی یادت 
نیســت؟ می گوید خب، یک چیزهایی یادم هســت اما برخی 
نــکات را فراموش کــرده ام. بعد از بررســی دقیق تــر، متوجه 
می شــویم او فقــط یک نکتــه کوچــک را فرامــوش کــرده اما 
چون توقع زیادی از خودش دارد، ایــن نکته کوچک را به کل 

اطلاعاتش تعمیم داده و ذهنش را پریشان کرده است.

نداشتن خواب کافی5 
عملکرد حافظه مــا ارتبــاط تنگاتنگی با رونــد خواب و 
بیداری  دارد؛ یعنی برای این که مطالــب به خوبی در حافظه 
ذخیره شوند باید چند ساعتی خواب عمیق و باکیفیت داشته 
باشیم. پس طبیعی اســت که بعد از چند شب بی خوابی و کم 
خوابی احســاس کنید مغزتان از کار افتاده و هــر چه خوانده 

بودید دود شده و به هوا رفته است!

بی توجهی به سلامت روانی و جسمی6 
عواملــی ماننــد تغذیــه نامناســب، نداشــتن ورزش، 
ناآشــنایی با مهارت های مدیریت اســترس و اضطــراب و ... 
می توانند بر عملکرد ذهنی تاثیر بگذارند و باعث فراموشــی 

قبل از امتحان شوند.

نداشتن تجربه کافی7 
علــت فراموشــی ســر جلســه امتحــان بــرای برخــی از 
دانش آمــوزان نداشــتن تجربــه کافی اســت. بــرای مقابله با 
این آســیب، کســب تجربه کافی ضرورت دارد. همان طور که 
می دانید افرادی کــه برای اولین بــار به فضای امتحــان وارد 
می شوند استرس و فشــار زیادی را تجربه خواهند کرد. برای 
دور ماندن از این میزان تنش و دلهره بهتر است شرایط امتحان 
دادن را برای خود مهیا  کنید یا در آزمون های آزمایشی حضور 
به هم رسانید. در این صورت و با غلبه بر استرس های خود، 

تجربه بالایی را هم به دست خواهید آورد.
سخن آخر

به یاد داشــته باشــید که فراموشــی در جلســه 
نه امتحــان، به معنــای نقص یا عــدم هوش 
نیســت. با برنامه ریزی صحیــح، مطالعه 
اســترس،  مدیریــت  و  هدفمنــد 
می توانیــد بــر ایــن چالــش غلبــه 
کرده و در امتحانات بدرخشید. با 
کمی تلاش و پشتکار، می توانید 
حافظــه خــود را تقویــت کنید و 
در امتحانــات به نتایــج مطلوب 

برسید.

 روش مطالعه نادرست1
بسیاری از دانش آموزان صرفا به خواندن و حفظ کردن 
مطالب اکتفا می کنند. این روش مطالعه، در به خاطر سپردن 
بلندمدت مطالب و بازیابی آن ها در شرایط استرس زا، کارآمد 
نیست. مرور دوره ای مطالب با فاصله زمانی مناسب، استفاده 
از تکنیک های به خاطرســپاری مانند تصویرســازی ذهنی و 
خلاصه برداری، نقش موثرتری در تثبیت آموخته ها در حافظه 

بلندمدت ایفا می کنند.

تداخل اطلاعات2 
گاهی اوقات، حجم بالای اطلاعات در حافظه، می تواند 
منجر به فراموشــی شــود. شــباهت میان مفاهیــم مختلف یا 
نزدیک بودن زمان مطالعه  مباحث گوناگون، می تواند باعث 
بر هم خوردن چیدمان ذهنی و به اصطلاح، قفل شدن حافظه 
شود. شــرکت در آزمون های آزمایشــی و شبیه سازی شرایط 

امتحان واقعی، می تواند به کاهش استرس و آشنایی 
با فضای جلســه امتحان کمک کنــد. همچنین، 
مدیریت زمان در جلســه امتحان را تمرین کنید 

تا در شرایط واقعی با کمبود وقت مواجه نشوید.

نداشتن تمرکز و عوامل حواس پرتی3 
محیط نامناسب جلسه امتحان، سر و صدای 
اطراف یــا نگرانی های ذهنی ناشــی از اســترس، 
می تواننــد تمرکــز شــما را برهــم بزنند. نداشــتن 

تمرکــز، مانــع از بازیابــی اطلاعــات از 
حافظه می شود. اعتماد به نفس، کلید 
اصلی موفقیت اســت. به توانایی های 

خود و تلاشی که کرده اید ایمان داشته 
باشــید. با مرور اجمالی نــکات کلیدی در 

دقایق ابتدایی جلسه امتحان، به خودتان انگیزه 

محوری

متهمان فراموشی سر جلسه امتحان
چرا بعضی دانشجویان و دانش آموزان پاسخ بعضی سوالات را بلدند اما سر جلسه 

امتحان از یادشان می رود؟

روان شناسی

اتاق مشاوره

رابطه شنیدن 
صدای درون با 
قابلیت های مغز
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های ســخت بلوری 8.واقعی نیست-شــهری در روســیه 
9.فرزند پسر-واحدی برای سطح 10.صفت تفضیلی- 
جام ســقراطی- بی مو 11.بــاغ افلاطون - دومین شــهر 

بزرگ آلبانی 12. از میوه های گرمسیری- چتر نجات

عمودی:1.نویسنده اثر چرند و پرند- یکای پول کشور 
میانمار 2.خبرگزاری امارات-از درختان جنگلی-به خاطر 
3.کار یکدنده-معما-حشره جهنده 4.آماس-نماینده-
طنزپــرداز ایرلندی 5. جفت-نیلی6.کشــیک-متحد-

اردوگاه 7.اورنــگ ســلطنت-از خدایان بابِلی-قســمت 
اصلی ملودیک اپرا 8. گوجه فرنگی-سوره بنی اسرائیل 
9.عقایــد انتخاباتی-بیمــاری وبا-بانــگ 10.جهــت- 
گیاه علفی و یک ســاله -غوزه پنبه 11.پرنده ای از راسته 

کبوتران-عضو-رهن 12.توتیا- لیست 

افقی:1. سنگ آهک-سکوبا 2. همسر ابراهیم)ع(-نام قدیم استانبول در زبان فارسی 
3.کوزه بزرگ-نام کوچک گاندی-خاک کوزه گری 4.مقام نصفه-سلطان جنگل 5. از 
پدران اولیه کلیسا-پشتگرمی 6.پرده سینما-طرز سخن گفتن 7. نوعی ورزش-از سنگ 

افقی :1.از گرایش های روان شناسی-اکســیر 2.بدنام-افشــای راز-هــزار 3.عدد خیتی 
-تراز-تکــرار حــرف 4.کالبد-نقیــض خوبــی 5.ســازش-درازگوش باربــر 6. لاف-کشــور 
چکمه ای 7. تاخت سریع اسب-نام همسر یعقوب)ع( 8.شــهر ارگ-آلاله 9. تیغ گل-حاکم 

10.شکوه-مکالمه-سه کیلوگرم 11. از عشاق 
تاریخ-وحشی- پارســا 12.گاوچران آمریکایی-

جهان گشای مقدونی
عمودی :1.ســینه درد- نوعی اسباب تفریحی 
2.دومیــن مهــره گردن-ظــرف روغن-نــژاد مــا 
3.توپ را می دهند-آسانسور-عضو صورت 4.امر 
بــه یافتن-اصلاح-مظهر پلیــدی 5.خبرگزاری 
اتریش-حــرف درد 6.اتــلاف وقت-اطمینــان 
7.آویــزه لبــاس افســران-بلندترین شــب ســال 
8. مذکر-شــروع نشــده 9.ناامیدی-آفریدگار-
موقــع مناســب بــرای کاری 10.گل بتونــه-
الماس تراش خورده-زمــان ناچیــز 11.واحــد 
سنجش طول انگلیسی-تابستان ترکی-گهواره 

12.  دومین قاره پهناور جهان-درویش
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شانس من، وقتی خوشحال میرم نونوایی که فقط یک نفر 

جلومه. اون یک نفر ایشون هستن!

اینطورکی

تاپخند

تیتر خند

 از معدود چیزهایی که هنوز مثل قبل درســت و حسابی 

وظیفه اش رو انجام می ده، می شه به چای اشاره کرد. 

 اونی که هرچی می شــه ژســت می گیره که من مثل بقیه 

نیستم، از بقیه بقیه تره. 

 انصافاً ســوپ غذا نیست؛ اما گرســنه که باشی پفک هم

 می شــه غذا. اونایی که خوابگاه دانشــجویی هستن حرفم رو 

درک می کنن. 

یه تکه پیاز می خوری عالم و آدم می فهمن، ولی 10 کیلو 

آناناس بخوری هم کسی نمی فهمه.

حجم بارندگی بیشتر بود یا استوری 
مشهدی ها؟    

دیروز دوباره مشــهد بــارون اومــد، این بار هــم خیلی 

باریــد، درحالی کــه همه تــو مشــهد بودیــم بعضی از 

همشــهری های گرامــی به طــرز عجیبــی فاز انتشــار 

اخبار لحظه به لحظه رو برداشــتن. یعنــی از لحظه ای 

که آسمون تیره شد، تا وقتی اولین قطره بارون بارید و 

بعدش که تموم شد شاهد پوشش خبری این عزیزان از 

پشت پنجره ها، روی تراس خونه ها و اینجور موقعیت ها 

بودیم. خب عزیز دل لااقــل تا تو حیاط خونه یا وســط 

کوچه برو یه ذره خیس بشی. حالا یه نفر خدای نکرده 

در موقعیتی ســخت گیــر کرده و یــک ویدئــو بگیره یه 

چیزی. نه این کــه رو کاناپه نشســتی، بــا زوم اپتیکال 

گوشی ســعی می کنی به ما اثبات کنی داره اون طرف 

پنجره بارون میاد. بعد چرا تو استوری هاتون اینجوری 

تیتر می زنین: »بارندگی شروع شد«! یعنی ما خودمون 

متوجه این حجم از بارون نشــدیم و گفتیم بریم ببینیم 

نوه خالــه مامان مون تاییــد می کنه بارندگــی رو یا نه؟ 

البته مورد داشتیم طرف کلی ابیات زیبا درباره بارون 

سرچ کرده و با هر بارندگی چندتاش رو با یک ویدئوی 

کوتــاه خرج می کنــه. ایــن یــه ذره بهتــره. بعضی هام 

هستن زود تیوب و قایق بادی برمی دارن و بامزه بازی 

درمیارن. نیم ساعت بارون اومده. شهر تبدیل به ونیز 

که نشده!    

رئیــس شــورای اطلاع رســانی دولــت: در دولــت 
سیزدهم کسی خواب نمی ماند

مــردم: حالا یــه چرتــی بزنین ســرحال بشــین تــا بتونین 
باانرژی به کارهاتون برسین!

عدم تعطیلی بانک ها در روز های شنبه قطعی شد
چنــد کارمند بانــک: می خوایم صد ســال ســیاه شــنبه ها 

تعطیل نباشه!

الواح هخامنشی رونمایی شد
الواح: تو لو به الواح ملده هاتون قسم، کالی به ما نداشته 

باشین!

سامانه یکپارچه عرضه خودروهای برقی راه اندازی 
شد

مردم: آخ جون سامانه! بدوییم بریم توش ثبت نام کنیم 
و پول بریزیم!

    

        

  قانون: ارقــام 1 تا 9 را در خانه های خالی بنویســید طوری 
که  در هر سطر، در هر ستون و در هر مربع 3در3 هیچ رقمی 

تکراری نباشد.
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ارتــــباط با ما

پیامک 

2000999

شبکه های اجتماعی

09354394576

پیشنهاد و انتقادهای خود را درباره 
 مطالب طنز

  بازی ها 
 و  سرگرمی های این صفحه 

با ما در میان بگذارید

سودوکو ها

این 2
تصویر  
    5 اختلاف با 
یکدیگر دارند. 
سعی کنید آن ها 
را به تنهایی 
یا با کمک 
اطرافیان پیدا 
کنید. با این کار 
ضمن سرگرم 
شدن ،   آلزایمر 
را هم از خود دور 
خواهید  کرد.

اختلاف   تصاویر

بچه هــای گل، بایــد عددهــای یکســان را 
طوری به هم وصل کنید که خط ها همدیگر 

را قطع نکنند و خانه بدون خط باقی نماند.

خط بازی

با حروف زیر جدول، متناسب با هر ردیف 
کلمه بامعنی بسازید.

بازی کلمات

ترفند

برای
 کودکان

ب :
ر یا

سی
م

یکی از ســرگرمی های معروف و تاریخی، بازی مســیریابی مارپیچ اســت که برای تقویت 
هوش و تمرکز مفید است.

بیشــتر خودروهــا دارای سیســتم دزدگیــر 
بــرای جلوگیــری از ســرقت خودرو هســتند. 
جداکــردن ریمــوت ایــن سیســتم )کنتــرل 
دزدگیر( از سوییچ، باعث می شود وقتی سوییچ 
یا ریموت داخل ماشین جا مانده اند، به مشکل 

برنخوریم.

مسیریاب 

سایه بازی
بازی کلمات:

سه حرفی: 
pad, old

چهار حرفی: 
load, loud, dual

پنج حرفی:
aloud 

شش حرفی:
upload 

سایه بازی:
سایه شماره 2 درست است.

خط بازی: اختلاف تصاویر:

کلمه یاب:

کلمه یاب

کدام سایه برعکس شده تصویر وسط است؟

در این جدول نام 
16 حیوان به طور 
افقی، عمودی و 
مورب نوشته شده 
است، چند تا را 
پیدا می کنید؟

پاسخ  ها

دانیال دایی داووداینا

 طنزپرداز


